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راه های کاهش احتمال بروز 
»پولیپ روده«

آفتاب یزد در گفت و گو با متخصصان بررسی کرد

5

منصور مظفری - مدیرمسئول: اول: در کتاب 
»اصول روزنامه نگاری«، تألیف »بیل کواچ ـ 
تام رزنتیل« می خوانیم: »مطالبات خبری بشر 
اساساً انگیزه ی یکسانی دارد. مردم یک نیاز 
برانگیزاننده دارند و بر اساس آن می خواهند 
بدانند در جریان تجربه آن ها چه رخ می دهد. 
آگاه بودن از رویدادهایی که ما خود نمی توانیم 
ببینیم، به ما حسی از امنیت، کنترل و اطمینان 

می دهد)ولع آگاهی(.«
دوم: باز در کتــاب »اصول روزنامه نگاری«، 
 ـتــام رزنتیل« می خوانیم:  تألیف»بیل کواچ 
»روزنامه نگاری برای چیست؟ روزنامه نگاری 
برای دموکراسی اســت. روزنامه نگاری برای 
ساختن جامعه اســت. روزنامه نگاری برای 
مدنیت اســت. و چنان که »واتسلاو هاول« ـ 
 ـدر جمع گروهی از  رئیس جمهــوری چک 
روزنامه نگاران که در ســال 1991 در پراگ 
جمع شده بودند، گفت: »روزنامه نگاری برای 
پس گرفتن زبان از دولتی اســت که آن را به 
خدمت گرفته اســت تا در تبلیغات خود)که 
نادیده گرفتن آزادی اندیشه است( به کار برد.«

ســوم: یک بار یکی از خبرنگاران روزنامه، 
بدون لکنت زبان و بــا صداقت تمام به من 
گفت: »آقای مظفری؛ بی خود ما را و خودت 
را اذیت نکن، هرچند در زمان تبلیغات ریاست 
جمهوری 1400 و یکســال قبل از آن سنگ 
رئیس جمهور را به ســینه زدی اما این دولت، 
شــما و آفتاب یزد را دوست ندارد، چه تمام 
صفحه را اختصاص بدهید به دولت و چه یک 
کلمه از دولت ننویسید، برای دولتی که شما را و 
روزنامه آفتاب یزد را دوست ندارد، علی السویه 
است.« بعدتر بارها این گفته ی خبرنگار را با آن 
چه رخ داده قیاس کردم، عین واقعیت بود! البته 
ارادت بنده به شخص رئیس جمهوری همچنان 

پابرجاست.
چهارم: »مــا آزموده ایم در این شــهر بخت 
خویش...«، حمایت کردیم، از اعتبار حرفه ای 
خودمــان و روزنامه خرج کردیــم، بارها با 
مجموعه ی آفتاب یزد، بحث و جدل کردیم. 
بســیاری از گزارش ها و یادداشــت ها را، یا 
اساســاً اجازه ی انتشــار ندادیم و یا تعدیل 
کردیم و در نهایت دیدیم؛ این دولت نه ما را 
 می بیند و نــه روزنامه را)دیدن یعنی توجه به 

مطالبات مردمی(.
پنجم: بارها هشــدار دادیم، تذکــر دادیم، 
دردمندانه نصیحــت کردیم، خالصانه یادآور 
شدیم که تقابل ایجاد نکنید، روزنامه ها را »له« 
و »علیه« دولت، دسته بندی نکنید. بگذارید اگر 
نقدی هست دیده و شنیده شود، کاستی ای اگر 
هست، گفته شود، خطایی اگر هست، نوشته 
شود بالاخره روزنامه که دشمن دولت نیست، 
تهِ ماجرا منتقد است. اما گوش ندادند؛ پیدا و 
پنهان علیه روزنامه هــای به اصطلاح »منتقد 
دولت«، هرچه خواستند گفتند و انجام دادند و 
نوشتند، دستاورد چه بود: طیفی از روزنامه های 
پرُمخاطب که آنچنان علاقه ای به پوشش اخبار 
دولت ندارند و انبوهی از روزنامه های حامی که 

هرچه می نویسند بی فایده است!
ششم: هرچه پرسیدیم، بی جواب ماند. هرچه 
از انحراف و سوء استفاده نوشتیم، تکذیب شد 
)علیرغم میل باطنی مجبور به چاپ شدیم(. 
هرچه سند ارائه دادیم از کنار آن گذشتند، هرچه 
گواه و شاهد لازم بود، آوردیم. از پایین ترین 
سطح تا عالیرتبه ترین ها را مخاطب قرار دادیم، 
نه دیدند و نه شنیدند و نه اگر دیدند و شنیدند، 
پاسخ دادند. یکشــنبه های مطالبه گری به راه 
انداختیم، بی فایده بود. اعلام آمادگی کردیم 
برای ارائه ی محتوا، به نفع دولت، در راستای 
اهداف و برنامه های دولت و حتی برای تبلیغ 

دولت، اما دیوار از خشت اول کج بود!
هفتم: دیگر کار به جایی رسید که گفتند حق 
ندارید با فلان و فلان و فلان روزنامه کار کنید، 
حتی بخش خصولتی اگر آگهی داد، مؤاخذه 
شد. آگهی دادن به خودشان را هم که همه دارند 
می بینند، خون دل ها خوردیم اما صبوری پیشه 

کردیم. گفتیم به احترام شخص آقای رئیسی، 
این خُرده لغزش ها را چشم می پوشیم اما دیدیم؛ 

دیواری شده اند بین رسانه و دولت!
هشــتم: برای نمونه، دســت گذاشتیم روی 
»نهضت ملی مسکن«، هشدار و تذکر، سند و 
شاهد، گواه و تصویر، بعد دیدیم تبدیل شده ایم 
به دشمن دولت. توسط چه کسی؟ همان هایی 
که رد و نشــان شــان را در خلاف سازی ها 
مشخص کرده بودیم. در برهه هایی اگر لازم 
 ـنه برای حمایت از دولت که برای  دانستیم 
 ـجایی اگر مجلس  عمل به رســالت خبری 
در حق دولت اجحاف کرد، محکم از دولت 
حمایت کردیم در فقره ی اصرار دولت برای 
برکناری »غلامرضا« هرچه بلد بودیم نوشتیم و 
به بهارستانی ها گفتیم: » این رسم مجلس نشینی 
نیست« گفتیم که بگوییم: این گونه هم نبوده که 
قهر و عتاب کنیم و سیاه را سفید بنمایانیم و 
سفید را سیاه. یعنی جایی اگر حق با دولت بوده، 

پا پس نکشیدیم.
نهــم: خودمــان را رو در روی خیلی ها قرار 
دادیم اما در ســفرهای استانی تا توانستیم با 
دولت همراهی کردیم. در کنار همراهی، گاه 
گاهی نکاتی هم گوشزد کردیم که فلان تصمیم 
درســت نبوده، فلان گزارش، راستی آزمایی 
شود، فلان ادعا با واقعیت نزدیک هم نیست، 
آن که نشــان تان دادند ناسره است سره اش 
را پیــدا کنید و... در نهایــت دیدیم دور هم 
 می نشینند و تصمیماتی می گیرند که نمی توانیم 

سکوت کنیم!
دهم: در پاره ای از امور، روزنامه آفتاب یزد بیشتر 
از دولت سیزدهم، گفت و نوشت که:»تقصیر 
دولت قبل است« اما حاضر نشدند بررسی کنند 
تا لااقل آن چــه در دولت قبل رخ داده را به 
پای دولت فعلی ننویسند. در فقره ی انتقال آب، 
محیط زیست، خودروسازی، چای های سنواتی 
تاریخ گذشته، مؤسسات اعتباری و... آن قدر 
نوشتیم که زبان مان »مو« درآورد اما کو فایده؟!

یازدهــم: آقای شــریعتمداری؛ »از دســت 
 ـگر هم گله ای هست،  عزیزان گله ای نیست 
دگر حوصله ای نیســت!«. بارها نوشته اید و 
نسبت هایی داده اید و به روی خودمان نیاوردیم، 
بازهم بنویسید به روی خودمان نمی آوریم اما 
برادر بزرگ و بزرگوارم؛ مطمئن هستید »آفتاب 
یزد« از »هنری کیسینجر« به خوبی یاد کرد یا به 
تعبیر شما او را »تطهیر« کرد؟ اصلاً مگر می شود 

کیسینجر را تطهیر کرد؟ 
بارها، تا قافیه تنگ آمده، متهم مان کرده اید به 
سانسور اقدامات و دستاوردهای دولت، این 

یکی را چطور؟ مطمئن هستید؟ 
از سال 77 تا به امروز، در تهران بزرگ چیزی 
نزدیک به 303 کیلومتر )متوسط سالی حدوداً 
13 کیلومتر( مترو ساخته اند، این دولت کمتر، 
آن دولت بیشتر)یک بار محسن هاشمی به کنایه 
گفت: »فرق روحانی و احمدی نژاد در کمک 
به ساخت مترو در این است که؛ احمدی نژاد 
با اخم حمایت نمی کند و روحانی با لبخند!«، 
 ـبا یا بدون کمک  حالا هم شــهرداری تهران 
و حمایت دولت - مترو را رســانیده است به 
»پرند«، آقای رئیسی هم تشریف برده اند برای 
افتتاح، کجای این ننوشــتن و ندیدن معادل 
می شود با سانسور دستاوردهای دولت؟ اصلا 
مترو چــه دخل و ربطی به دولت دارد؟ اصلا 
مگر این وصل شدنِ مترو به پرند، کار یک روز 
و یک هفته بوده که اینچنین برافروخته، قلم به 

دست گرفته اید؟
و نکته آخر: حاضر هســتید در همان روز که 
برخی روزنامه ها از متروی پرند نوشتند و برخی 
تمامی  ننوشتند؛ سرجمع آگهی های  روزنامه 
روزنامه های منتقد دولت را با نیمی از آگهی های 
یکی از روزنامه های حامی دولت مقایسه کنید تا 
بهتر متوجه شوید چرا نمی نویسند؟ نمی نویسند 
چون افتتاح متروی پرند برای شان اهمیتی آن 
چنانی نداشته است و نمی بینند چون ببینند هم 
همچنان مغضوب باقی خواهند ماند... ارادت 

همچنان باقی است آقای شریعتمداری!

آقای شریعتمداری؛ 
از دست عزیزان چه بگویم، گله ای نیست...

سرمقاله

همراهــان و خوانندگان آفتاب یزد می توانند مشــکلات، دغدغه ها و 
مشاهدات خود را در قالب سوژه با روزنامه در میان گذاشته تا خبرنگاران 
آفتاب یزد آنها را پیگیری و منتشر نمایند. البته تا پیش از این ستون های 
پیام مردمی روزنامه، منبع مهم و غنی چنین سوژه هایی بوده اما آفتاب 
یزد به دلیل جایگاه مردمی خود در نظر دارد منسجم تر از قبل به این مهم 
بپردازد. خوانندگان محترم می توانند ایده ها و سوژه های خود را از طریق 

پیامک 3000141428 و یا تلگرام 09213553163 ارسال نمایند.

2آفتاب یزد بررسی می کند؛ آلمانی زبان های اروپا، عمان و ایران

خســته ایم. آنقدر خسته که شــنیدن آژیر 
خطر زیر آســمان شهر به کلیشــه بی تکرارِ 
روزهای روزمرگی مان خدشه ای وارد نمی کند. 
وقتی بابــت آلودگی و مرگ آفرینی اتول های 
غیراستاندارد، موتورسیکلت های از رده خارج، 
کارخانه هــای آلاینده و بی اعتنا به زیســت 
شهری، مصرف بی اندازه سوخت های فسیلی 
و وارونگــی هوا، کک هیچ کس نمی گزد، لابد 
باید در حســرت پیمانه ای از آرامش بمانیم و 

دم نزنیم.
کــدام طیب خاطر وقتــی آلودگی این هوای 
مســموم و محبوس به دغدغه های دیگرمان 
اضافه می شــود و صدای بهــار که هیچ، آوای 
 زمســتان نیز تا اطــاع ثانوی به گوشــمان 

نخواهد رسید.
تعطیلی مدارس در جغرافیای مورب و مشوّشی 
که خرمالوها نارس به دنیا می آیند و پرتقال های 
واکس خورده تراشه های دروغ را روی دستمان 
می ریزند، نه تنها دردی را دوا نخواهد کرد، بل 
انــدک جرقه ها را خامــوش می کند تا به این 
باور برسیم از دهلیزهای قلبمان تا دخمه های 
راستی و درستی راه بسیار است و باید دل به 
قضا و قدر بســپاریم و حسرت و حرمان را در 

کوچه های رو به ابدیت تعقیب کنیم.
کاش در این آشــفته بازار مســئولان کمی با 
مــردم صادق تر و مهربان تر باشــند و با بیان 
براهین مســتدل کاری کنند کــه فرنودها و 

باورهایمان بیش از این مخدوش نشوند. 

تابوت سیاه 
در آسمانِ شهر!

امید مافی
روزنامه نگار

یادداشت-2

از نظر روانشناســی و مبانــی علوم رفتاری 
دوام غم ها بیشتر ازشــادکامی ها وشادی ها 
می باشد. به عنوان یک پدر و یک رفتارشناس 
وقتــی شــنیدم دانش آموزان دبســتانی را 
قرار اســت برای گردش علمــی و تفریحی 
به بهشــت زهــرا)س( ببرند، ابتــدا دچار 
ناباوری شــدم. صدالبتــه حقیقت و جوهره 
مــرگ فرآیندی غیر قابل انــکار و قطعی و 
لازم القبول می باشد. اما روبروکردن کودکان 
و نوجوانان با این واقعیت مراحل و درجاتی 
دارد. در یکی از کتابهایم از والدین خواسته ام 
برای آشنا نمودن نوباوگان با پدیده مرگ در 
سنین سه الی شش سالگی ابتدا برای آن ها 
یک جانــور اهلی و غیرتهاجمی مثل کبوتر، 
ماهی، خرگــوش یا گنجشــک تهیه کرده 
و ضمن آشــنا نمودن آن ها بــا روند تعامل 
بــا جانوران و مراقبت از آن هــا اجازه دهند 
کودکان مفهوم مراقبت و داشتن یک موجود 
جانــدار را بدانند. دراین روند به هرحال این 
جانوران دیر یــا زود خواهند مرد و والدین 
قبــل از فرارســیدن مرگ ایــن موجودات 
موضــوع قطعی و حتمی بــودن مرگ آن ها 
را به فرزندان منتقل نمایند؛ ســپس مرگ 
این موجــودات و پذیرفتــن آن را با زبانی 
ســاده و کودکانه به فرزندان تفهیم نمایند. 
متاســفانه اکثریت والدین در توجیه موضوع 
فقدان برای کودکان دچار خطایایی غیر قابل 
جبران شده و در هنگام فوت یکی از اعضای 
خانــواده مثل پدر بزرگ ویــا مادر بزرگ و 
امثال آن ها دچار گیجی وسردرگمی گشته و 
بابیان مطالبی انتزاعی و دور از فهم و درک 
کودکان مثل به )بهشــت رفتن؛ پیش خدا 
رفتن و...( کودکان را گرفتار اعوجاج عاطفی 
و فکــری می نمایند. در اینگونه موارد کمک 
گرفتن از مشــاورین مجرب بــرای توجیه 
موضــوع فقدان و قابل پذیــرش نمودن آن 
بچه ها را در پذیرش واقعیات یاری می نماید. 
برای ادامه و تکمیل این بحث بســیار مهم 
و ضــروری در موارد دیگر به گفتگو خواهیم 
نشســت. خاصه اینکه با بردن کودکان به 
آرامســتانها این موجــودات ظریف را دچار 
مشــکات ذهنــی و فکــری خواهیم کرد 
که ممکن اســت تا پایان عمــر این عزیزان 
افســردگی و توهم عمیق بر آن ها مســلط 
می شــود. قطعا مدیران محترم شهرداری و 
ســایر نهادهای مرتبط در این مقوله قبل از 
هر گونه اقدام در این زمینه ها با کارشناسان 

و صاحبنظران مرتبط گفتگو نمایند.

تکرار تلخی ها جامعه را
بسوی غمهای بزرگ می کشاند

مجید ابهری
رفتارشناس

یادداشت-3

به مناسبت 12 آذر 
که در تقویم به نام روز جهانی معلولان ثبت شده است

آفتاب یزد و پرسشی که شاید مهم باشد؛

بین هزاران تن چای سنواتی تاریخ گذشته و فساد در واردات چای

ارتباطی وجود دارد؟!

قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

ممنوعیت صــدور چک در وجــه حامل، حذف 
ظهرنویسی فیزیکی از چک و همچنین عدم امکان 
ظهرنویســی در وجه حامل از جمله این ابداعات 
اســت. این نوآوری ها با خصایص بنیادین اسناد 
تجاری یعنی اصل سرعت، قابلیت گردش و مبادله 

اسناد تجاری در تباین است.
یکی از کارکردهای چک جایگزینی آن به جای پول 
و وجه نقد است. ثروت جامعه امروز عمدتا از اموال 
منقول تشکیل می شود. نقل و انتقال و گردش آن 
به اعمال دو اصل ســرعت و امنیت وابسته است، 
صــرف امکان تقلب و اینکه دارنده نهایی به طرق 
غیرقانونی سند تجاری را تسهیل کرده باشد دلیل 
موجهی برای جلوگیری از ظهرنویســی سنتی و 
فیزیکی چک نیست و قانون اصاح قانون صدور 
چک متاســفانه گردش ثروت و اصل سرعت در 

تجارت را با مانع جدی مواجه ساخته است.
از طرفی بسیاری از تجار تمایلی به ورود در سامانه 
بانکی و ثبت چک به شکل فعلی را ندارند و این عدم 
تمایل موجب کاهش کارکرد چک شده است. این 
مساله زمانی نمود بیشتری دارد که مشتریان هم 
در بسیاری از موارد نگران عدم ثبت چک در سامانه 
مربوطه بوده و تمایلی به دریافت چک ندارند، بدین 
ترتیب این قانون منجر به کاهش معامات تجاری 
و کاهش معامات منجر به تنزل سطح درآمد ملی 
و النهایه کاهش ســطح رفاه مردم و جامعه شده 
اســت چه اینکه هر جایی که منابع موجود مالی 
تباه گردد بنا به مســلمات علم اقتصاد سطح رفاه 
پایین آمده و این امر مذموم و مردود است در واقع 
از دیدگاه حقوق اقتصادی هر مقرره ای که موجب 

اتاف منابع مالی موجود گردد فاقد وصف کارایی 
تشخیص است و بایستی اصاح یا حذف شود.

مجلس و دولت که با شعار بهبود معیشت و اقتصاد 
طی مسیر می کند بایستی مقرراتی را که به کاهش 

یا کندی گردش ثروت می انجامد حذف نمایند.
از طرفی یکی از عمده دلایل رغبت اشــخاص به 
استفاده از اســناد تجاری پایین بودن هزینه های 
اقدام قضایی متناسب در مسیر وصول وجه سند 
است. امروز بر اســاس قانون اصاح قانون صدور 
چــک برای مطالبه وجه یــک فقره چک ممکن 
اســت ناگزیر از طرح چند دعوی شویم. تقاضای 
صدور اجراییه، مطالبــه وجه چک علیه ضامن و 
ظهرنویس، ابطال اجراییه، اســترداد لاشه چک، 
مطالبه خســارت تاخیر تادیه، مطالبه وجه چک 
ثبت نشده در سامانه صیاد و النهایه تقاضای صدور 

دستور توقف اجرا از این جمله اند.
فعالان اقتصادی برای اســتفاده از اسناد تجاری 
دست به بررسی و محاسبه هزینه های وصول سند 
زده و در صورتی که آنرا کارا نبینند رغبت خود را 
برای استفاده از آن از دست خواهند داد. در مورد 
چک با توجه به تعداد دعاوی که ممکن است طرح 
آنها ضرورت یابد شاید هزینه های دادرسی مطالبه 
مبلغ وجه چک یــا دفاع از این دعــاوی از اصل 
مبلغ چک تجاوز نماید و این امر از نظر اقتصادی 
 برای تجــار انتخاب نامعقولی اســت. این مقرره 

موجب گردیده.
یکم: دستگاه قضایی با پرونده های عدیده ای مواجه 
گشــته و این امر بر خاف قضازدایی و در تعارض 

آشکار با سند تحول قضایی است.
دوم: مردم بویژه بازرگانان به استفاده از سایر اسناد 
تجاری نظیر سفته روی آورده که در قیاس با چک 
امنیت کمتری داشته لکن ضامن اصل سرعت در 

مبادلات تجاری است.

قانون اصلاح صدور چک باید 
بنا به ملاحظات اقتصادی و قضایی اصلاح گردد

مهران عبدی
عضو هیات مدیره کانون وکلای دادگستری مرکز

یادداشت-1

ادامه در صفحه 8ادامه در صفحه 3

صفحه 4

اردیبهشت، خرداد و تیرماه سال جاری، آفتاب یزد در سه گزارش نسبتاً مفصل به موضوع عجیب و نسبتاً ترسناک »چای سنواتی تاریخ گذشته« می پردازد با این تیترها:
- 5000 تن چای سنواتی تاریخ گذشته در انبار بانک ملی چه می کند؟!

- در فقره ی چای سنواتی تاریخ گذشته؛ چرا همیشه پای بانک ملی در میان است؟!
- چرا هیچ کسی چای سنواتی تاریخ گذشته را گردن نمی گیرد؟!

ِتق، تق، تق، تق... ِ ِ ِ

 آفتاب یزد در گفتگو با عبدالرضافرجی راد، استاد ژئوپلیتیک دانشگاه، 
گزاره های پیش رو در نشست آتی شورای امنیت 
با موضوع اجرای برجام و قطعنامه 2231 را بررسی می کند

 وضعیت »نه جنگ، نه صلح« یا »هم جنگ، هم مذاکرات صلح« برای رژیم صهیونیستی  
به منزله ی یک شکست خیلی جدی است. 
بحران های درونی در اسرائیل به ضرر رژیم صهیونیستی خواهد بود

این نشست مهم است
غربی ها در پی فراهم آوردن 
فشار به ایران هستند!

تیتر این گزارش خواندنی نیست، شنیدنی ست، 
این صدای عصای یک فرد معلول است که در خیابانها و کوچه های 
مناسب سازی نشده این کشور تردد می کند 

صفحه 3
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1705- وضعیت قیمت ل��وازم خانگی در بازار 
وحش��تناک اس��ت. به قدری افزایشی شده که 
بس��یاری از مردم توان خرید این لوازم را ندارند 
مثلا قرار ب��ود تولید داخلی با کیفیت و قیمت 

مناسب ارائه شود!
1715- ظاه��را که درآمد دولت از مالیات حتی 
بیش��تر از پول فروش نفت اس��ت. مالیات ها را 
افزایش دادند و کارمزدها را افزایش دادند اوضاع 
دولت باید خوب باش��د. حتی نیازی به فروش 

اموال مازاد نداشته باشد! 
1721- آم��اری آموزش و پ��رورش ارائه دهد تا 
بدانیم چند درصد از مدارس در کش��ور توزیع 

رایگان شیر در آنها انجام می شود؟!
1541- طالبان ادعا ک��رده دعا می کنیم باران 
بیاید تا حقابه  ای��ران را بدهیم. این حرف هم از 
آن حرف ها بود. بدقولی هایشان را گردن کم آبی 

می اندازند. 
1552- انتخاب��ات بای��د محل حض��ور احزاب 
مختلف و جناح های متنوع و سلیقه های متفاوت 

باشد تا جذاب و رقابتی بشود. 
1610- طرح رصد سبک زندگی مردم واقعا جای 
سوال و شبهه دارد برخی رسانه ها از آن به سرک 

کشیدن در زندگی مردم تعبیر می کنند. 
1621- در خبری عجیب آمده بود فردی مسلح 
در مقابل مجلس اقدام به تیراندازی کرده بود که 
توسط مأموران دستگیر شد. اما علت این کار وی 

ذکر نشده بود. 
آفتاب یزد: این تیران�دازی امنیتی نبوده و 
حرکت شخصی جهت جلب توجه بوده است. 
1445- درگذشت آقای احمدکریمی اصفهانی 
دبیرکل جامعه اسلامی اصناف و بازار را به خانواده 
ایش��ان تس��لیت عرض می کنیم. ایشان بسیار 

بااخلاق و متین و بی حاشیه بود. روحش شاد. 
1502- اسرائیل غاصب به مدارس و بیمارستان ها 
حمله می کند آدم کشی می کند بعد ادعا می کند 
غیرنظامیان را هدف نگرفته! با شعور مردم جهان 

بازی می کنند. 
1515- دبیر باستان گرایی حوزه علمیه در ادعایی 
عجیب گفتند کوروش اصلا وجود نداشت. روی 

چه اصلی چنین حرفی زدند؟ 
1525- ه��ر چق��در هم در اینترن��ت و فضای 
مجازی محدودیت به وجود آید مردم از فضای 
مجازی استفاده می کنند. اعمال این محدودیت ها 

فقط باعث دلخوری مردم می شود. 
1405- شاید برای عده ای مهم نباشد که شاهد 
کاهش مشارکت در انتخابات باشیم شاید حتی 
می خواهند کاهش مش��ارکت باش��د تا حلقه 

خودشان در انتخابات پیروز شود! 
1415- انصافا وقتی خوب فکر می کنیم زمانی 
آقای حاج بابایی وزیر آموزش و پرورش  بود یا کلا 
وزرای قبلی وضعیت آموزش و پرورش ما خیلی 

بهتر بود مشکلات امروز را نداشت. 
1431- خدا کند این جنگ غزه پایان یابد. این 
کشتار بی رحمانه که اسرائیلی ها راه انداختند پایان 

یابد. چقدر باید شاهد جنایات ضدبشری بود؟ 
آفت�اب یزد: این جنگ به حول و قوه الهی 

با پیروزی نهایی مقاومت تمام خواهد شد. 
1321- چرا دولت سراغ ریشه های نابسامانی در 
صندوق بازنشستگی نرفت و فقط با افزایش سن 
بازنشستگان می خواهد این مشکل را حل کند؟ 

1331- این چه کس��انی هستند چقدر قدرت 
دارن��د که می توانند جل��وی واردات خ��ودرو را 
بگیرند؟ وزارت صمت چرا ضعیف عمل می کند؟ 
1345- یک روزنامه حامی دولت گفته اگر همه 
چیز گل و بلبلی باشد دولت می تواند 2 میلیون 
مسکن بسازد! خداوکیلی با این حرف ها مردم را 

سرکار نگذاشتند؟
1352- نگاه دولت به اقتصاد چگونه اس��ت که 
همه چیز انگار رها شده؟ تورم شدید به اقتصاد 
تحمیل شده. چرا باید شاهد این همه بار تورمی 

باشیم؟ 
1210- درحال��ی ک��ه خب��ر از زیان انباش��ته 
باورنکردنی 141 هزار میلیارد تومانی بانک آینده 
می رسد. این موضوع آیا نزد سپرده گذاران ایجاد 

نگرانی نمی کند؟! 
آفتاب ی�زد: اقدامات خلاف مق�ررات این 
بانک بارها توس�ط رسانه ها فریاد زده شد 

ولی بانک مرکزی توجهی نکرد. 
1220- کارگ��ران حق دارند به موضوع افزایش 
سن بازنشستگی معترض باشند. کسری بودجه 

صندوق را که نباید کارگران تأمین کنند؟ 
1225- ح��ذف بندی از لایحه برنامه هفتم که 
شائبه افزایش قیمت بنزین را داشت حداقل باعث 
این دلگرمی اس��ت که موضوع افزایش قیمت 

بنزین فعلا منتفی است. 
1245- با توجه به ش��رایط تورمی موجود چرا 
 باید حقوق کارمندان برای سالی جدید به جای

 20 درص��د ، 18 درص��د افزای��ش یابد؟ همه 
کارمندان طبقه مرفه  هستند؟ 

1302- اگر مدیریت های مناسب بر صندوق های 
تأمین اجتماعی وجود داشت شاید امروز شاهد 
این وضعیت و ناترازی بودجه صندوق ها نبودیم 

نیازی هم به افزایش سن بازنشستگان نبود. 
1135- آقای حداد عادل در جلسه بزرگداشت 
مرحوم دکتر اسلامی ندوشن مگر چه گفتند که 
برخی سالن را هنگام سخنرانی او ترک کردند و 
پس از آن بازگشتند؟  خیلی اتفاق عجیبی بود. 

1155- وزیر بهداشت ادعایی عجیب گفتند از 
خارج هم پرستاران تمایل دارند به ایران بیایند! 
این در حالی است که ما شاهد افزایش مهاجرت 

پرستارانمان هستیم! 
پیامهای مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب 
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 منهای خبرهایی که از عمان در رابطه با سفر رؤسای جمهوری 
آلمان و سوئیس مخابره شد، خبرهایی نیز به نشست ها و 
گفت و شنودهای محرمانه تر مرتبط است که خروجی آن را 
باید در آن چه بین »امیرعبداللهیان« و »سید بدر البوسعیدی« 

می گذرد جست و جو کرد

در بحران غزه اگرچه قطر توانست با رایزنی های گسترده  
به عنوان یک میانجی در کلاس جهانی  را  بین المللی، خود 
مطرح کند اما عمان، این سلطان نشین همواره صلح طلب، 
جایگاهی در اختیار دارد که نمی توان از کنار آن به سادگی 

گذشت

آفتاب یزد � رضا بردس�تانی: طی هفته ی گذش��ته، رؤس��ای جمهوری آلمان و 
سوئیس میهمان »هیثم بن طارق« و مسقط بودند، با هم دست دادند و قراردادهایی 
امضا کردند و راهی کش��ورهای خود شدند. حالا هم که وزیر امور خارجه ی عمان، 
راهی تهران ش��ده است. با در کنار هم قرار دادن این دو سفر، سوابق میانجیگرایانه  
عمانی ها و تحولاتی که در جهان و غرب آس��یا در حال وقوع اس��ت می توان چنین 
نتیجه گرفت که ش��اید و لاب��د، آلمانی زبان های اروپایی ب��رای »تهران« پیام هایی 
داشته اند که بلافاصله پس از پایان این دو سفر، »سید بدر البوسعیدی« راهی ایران 

شده است.
آلمان به عنوان یکی از مهم ترین کش��ورهای اروپایی و نیز از بنیان گذاران اتحادیه 
اروپا، دارای نقش با اهمیتی در عرصه های بین المللی است. مواضع سران این کشور 
در م��ورد بحران غزه نی��ز گاه تعجب جامعه ی جهانی را برانگیخته اس��ت. در کنار 
آلمان، سوئیس، دیگر کشور اروپایی که دست بر قضا به عنوان»حافظ منافع ایالات 
متحده آمریکا در ایران« نیز می تواند پیام هایی با یا بی واس��طه از کاخ س��فید برای 
تهران داش��ته باش��د احتمالا ترجیح داده این بار این پیام ها غیر مستقیم به تهران 
مخابره ش��ود. حال باید منتظر ماند و دید بازهم تبادل اسُرا و گشایش های ارزی در 

متن پیام ها لحاظ شده یا این بار پیام ها کاملًا اروپایی است؟
ط��ی حدوداً دو ماه که از آغاز »توف��ان الاقصی« می گذرد، ایالات متحده ی آمریکا، 
بارها به واسطه ی کشورهایی همچون؛ عراق، قطر و عمان به تهران پیام هایی ارسال 
کرده است، پیام هایی که ناخوانده و نادانسته می توان حدس زد که حاوی درخواستِ 
رعایت »خویش��تنداری« از س��وی تهران در مورد بحران غزه، پیام هایی که باید به 

برخی از کش��ورهای منطقه منتقل شود و ایده هایی که طرفین ماجرا در سر دارند، 
باش��د. در بحران غزه اگرچه قطر توانست با رایزنی های گسترده ی بین المللی، خود 
را به عنوان یک میانجی در کلاس جهانی مطرح کند اما عمان، این س��لطان نشین 
هم��واره صلح طلب، جایگاه��ی در اختیار دارد که نمی توان از کنار آن به س��ادگی 
گذش��ت. منهای خبرهایی که از عمان در رابطه با س��فر رؤس��ای جمهوری آلمان 
و س��وئیس مخابره شد، خبرهایی نیز به نشس��ت ها و گفت و شنودهای محرمانه تر 

مرتبط اس��ت که خروجی آن را باید در آن چه بین »امیرعبداللهیان« و »س��ید بدر 
البوسعیدی« می گذرد جست و جو کرد.

خلاصه ی آن چه برخی رس��انه ها از س��فر فرانک والتر اش��تاین مایر رئیس جمهور 
آلمان به عمان مخابره کرده اند این که؛ »روابط دوجانبه دو کش��ور دوست و راه های 
تقویت و توسعه آن در همه زمینه ها به گونه ای که منافع دو ملت و تحقق آرمان های 
مش��ترک آنه��ا را تامین کند، مورد بررس��ی قرار گرفت و همچنی��ن درباره آخرین 
تحولات منطقه ای و بین المللی و موضوعات مورد علاقه دوجانبه تبادل نظر ش��د.« 
رئیس جمهور آلمان را در این س��فر، توبیاس لیندنر، وزیر امور خارجه آلمان، درک 
لولکا، سفیر آلمان در کشور عمان، ولفگانگ سیلبرمن، مدیر کل امور خارجه در دفتر 

رئیس جمهوری و تعدادی از مقامات آلمان همراه کردند.
خلاصه ی آن چه برخی رسانه ها از سفر آلن برست رئیس جمهور سوئیس به عمان 
مخابره کرده اند نیز این که؛ »مسیرهای همکاری سازنده دو کشور و راه های توسعه 
آن در بخش های مختلف به نفع دو ملت دوست مورد بحث و بررسی قرار گرفت. دو 
طرف همچنین درباره رویدادها و تحولات منطقه و عرصه های منطقه ای و بین المللی 
تبادل نظر کردند.« درس��ت شبیه آن چه در باره ی سفر رئیس جمهوری آلمان به 

رسانه ها گفته شد!
 آلن برست رئیس جمهور سوئیس را در سفر به عمان، وماس اورتل سفیر سوئیس 
در عمان، نورا کرونیگ رومرو، رئیس امور بین الملل و معاون بهداشت عمومی کشور 
س��وئیس، ولفگانگ آمادئوس برولهارت، فرستاده ویژه سوئیس در امور خاورمیانه و 

تعدادی از مقامات بلندپایه کشور سوئیس همراهی کردند.

چرا عربستان به سینما اهمیت داد؟
صنعت س��ینما در عربس��تان تا سال 2018 که سالن های س��ینما پس از 35 سال 
بازگش��ایی شد، تقریبا وجود نداش��ت اما این کشور عربی با سرمایه گذاری هنگفت 
در عرصه س��ینما و برگزاری جش��نواره پرزق و برق دریای سرخ و در کنار آن ایجاد 
مش��وق هایی برای تولید مش��ترک با سایر کشورها، با ش��تاب فراوانی خود در صدد 

جبران عقب ماندگی خود در این حوزه است.
به گزارش ایسنا، در راستای تحولات فرهنگی اخیر در عربستان، این کشور خاورمیانه 
که تنها چند سالی است سالن های سینمای خود را به روی مردم گشوده است، حالا 
نه تنها به بزرگترین بازار سینمایی خاورمیانه تبدیل شده، بلکه از حیث رشد فروش 

سینما در رتبه نخس��ت جهان قرار گرفته است. سینمای عربستان در سال گذشته 
میلادی در مجموع به فروش 260 میلیون دلاری دس��ت یافت و پیش بینی می شود 

تا سال 2023 ارزش گیشه سینمای این کشور عربی به یک میلیارد دلار برسد. 
مس��ئولان سعودی در کنار هموار کردن مسیر اکران آثار هالیوودی و غیرهالیوودی 
در س��ینماهای این کش��ور، جش��نواره فیلم دریای سرخ را نیز از س��ال 2021 و با 
یک س��ال تاخیر به دلیل همه گی��ری کرونا کلید زدن��د و »ادوارد وینتروپ« مدیر 
سابق بخش دوهفته کارگردانان کن را به عنوان مدیر هنری اولین دوره این رویداد 
سینمایی انتخاب کردند و »کاترین دنوو« بازیگر سرشنای سینمای فرانسه به همراه 
»جک لانگ« وزیر س��ابق فرهنگ فرانسه و »گاس��پار نوئه« کارگردان آرژانتینی از 

جمله میهمانان مهم جشنواره بودند. 

در دومین دوره این جش��نواره نیز »الیور استون« کارگردان آمریکایی ریاست هیات 
داوران را بر عهده داش��ت و جمعی از ستاره های هالیوودی برای نخستین بار به این 
جش��نواره نوظهور رفتند. امس��ال و سومین دوره جشنواره دریای سرخ نیز با حضور 
چهره های مطرح هالیوودی در حال برگزاری اس��ت و »ویل اسمیت«، »جانی دپ«، 
»باز لورمن«، »دایان کروگر« و چندین چهره دیگر سرشناس بین المللی به عربستان 

رفتند.
س��رمایه گذاری عربس��تان در حوزه ورزش و گردش��گری که با هزینه های میلیارد 
دلاری پی��ش می رود، در حوزه فرهنگ و س��ینما نیز ادامه دارد و صندوق توس��عه 
فرهنگی عربس��تان س��عودی برنامه مالی 234 میلیون دلاری بخش فیلم خود را به 

طور رسمی راه اندازی کرده است.

 آفتاب یزد بررسی می کند

آلمانی زبان های اروپا، عمان و ایران

< دولت برای اصلاح حقوق کارکنان لایحه بدهد
نماین��ده م��ردم صومعه س��را در مجلس خواس��تار اج��رای قانون همسان س��ازی حقوق 
 بازنشستگان و ارائه لایحه جهت اصلاح حقوق کارکنان دولت شد. سیدکاظم دلخوش اباتری
 در تذک��ر ش��فاهی خود گفت: از رئیس مجمع تش��خیص مصلحت ب��رای اینکه بالاخره 
موضوع قیر را تعیین تکلیف کرده و به تصویب رس��اندند تش��کر می کنم و امیدوارم این 
موضوع که روز گذش��ته از سوی رئیس مجلس به دولت ابلاغ شد، مشکلات این حوزه را 
حل کند.نماینده مردم صومعه س��را در مجلس ش��ورای اسلامی در ادامه خواستار اصلاح 
قیمت گاز مایع )LPG( ش��د که باعث ش��ده بود قیمت هر کپسول از 40 هزار تومان به 
400 ه��زار تومان برس��د. وی در ادامه با بیان اینکه قرار ب��ود در لایحه دولت در برنامه و 
بودجه، لایحه مدیریت خدمات کش��وری اصلاح شود، اظهار داشت: امروز کارکنان نیروی 
انتظامی و وزارت کشور و جهاد کشاورزی از حقوق پایینی برخوردارند که لازم است دولت 
هرچه سریع تر لایحه ای برای اصلاح حقوق آن ها ارائه کند.عضو مجمع نمایندگان استان 
 گیلان در پایان با اش��اره به تصویب قانون همسان س��ازی حقوق بازنشستگان ظرف مدت

 3 سال، عنوان کرد: امیدواریم دولت هرچه سریع تر برای اجرای آن اقدام کند، همچنین 
باید موضوع جا ماندگان تبدیل وضعیت پیش دبستانی و دبستانی پیگیری شود./ایلنا

< افزایش سن بازنشستگی خلاف سیاست های کلی است
 نماین��ده م��ردم ورامین در مجلس با بیان اینکه افزایش س��ن بازنشس��تگی در مردان به 
62 سال و در زنان به 55 سال خلاف سیاست های کلی و قوانین جوانی جمعیت و قانون 
اساس��ی است، عنوان کرد: این مصوبه موجب بی عدالتی شده و تبعیض به همراه دارد، از 
این رو انتظار داریم که ش��ورای نگهبان آن را به مجلس بازگردانده تا نمایندگان نس��بت 
به حذف آن اقدام کنند. حسین نوش آبادی در تذکر شفاهی خود گفت: همانطور که در 
زمان بررس��ی برنامه هفتم توسعه بس��یاری از نمایندگان مخالف تصویب موضوع افزایش 
س��ن بازنشس��تگی بودند، هم اکنون نیز عرض می کنم که این مصوبه موجب نارضایتی و 
ناراحتی بس��یاری از مردم شده است.نماینده مردم ورامین و قرچک در مجلس یازدهم با 
بیان اینکه افزایش س��ن بازنشس��تگی در مردان به 62 سال و در زنان به 55 سال خلاف 
سیاس��ت های کلی و قوانین جوانی جمعیت و قانون اساسی است، عنوان کرد: این مصوبه 
موجب بی عدالتی شده و تبعیض به همراه دارد، از این رو انتظار داریم که شورای نگهبان 
آن را به مجلس بازگردانده تا نمایندگان نسبت به حذف آن اقدام کنند. وی در پایان تاکید 
کرد: جوانان، شوراها و کانون های کارگری و حتی کارکنان لشگری و کشوری نسبت به این 
مصوبه معترض بوده و نگران هستند، از این رو ضروری است مصوبه به مجلس بازگردانده 

شده و نمایندگان نسبت به حذف آن اقدام کنند./ایلنا

< چرا میدان برای جولان مافیای واردات برنج باز شده است
نماین��ده مردم ش��فت و فومن در مجل��س گفت: جناب آقای مخبر خاطرتان هس��ت در 
جلس��ه ای که مجمع نمایندگان استان های شمالی با شما داشتند بیان کردید تا زمانیکه 
یک کیلو برنج تولید می شود اجازه نخواهم داد برنج خارجی توزیع شود اما هیچ اقدامی در 
این خصوص صورت نگرفت و در فروش��گاه ها برنج خارجی سرازیر شده است و کشاورزان 
دیگر چه انگیزه ای برای ادامه کار دارند؟ خلیل بهروزی فر در نطق میان دستور خود گفت: 
جناب آقای رئیسی رئیس جمهور اسلامی ایران! از تلاش شبانه روزی و بی وقفه حضرتعالی 
در دولت سیزدهم به منظور حل مشکلات مردم در جهت زیرساخت ها و همچنین ایجاد 
اشتغال و در راستای فعال کردن شرکت ها و واحدهای تولیدی و... صمیمانه سپاسگزارم اما 
لازم می دانم چند نکته مهم را یادآور شوم با توجه به اینکه سه سال از عمر دولت مردمی 
گذشته اس��ت متاس��فانه هنوز در لایه های میانی مدیریتی و تصمیم گیری در وزارتخانه 
و دس��تگاه های اجرایی ش��اهد حضور بانیان وض��ع موجود که هیچ اعتقادی نس��بت به 
راهبردهای دولت مردمی ندارند هستیم.نماینده مردم شفت و فومن در مجلس اظهار کرد: 
این افراد نفوذی در جهت ناکارآمدی دولت کمر همت بس��ته اند چرا نس��بت به تحول در 
سلامت اداری اراده ای وجود ندارد انتظار می رود از نیروهای مجرب دانش بنیان، گروهای 
 جهادی، متخصصین متعهد و دلس��وز انقلابی در مناصب مختلف که می توانند نسبت به

 ابر چالش کشور یعنی مهار تورم و تامین ابرنیاز کشور یعنی تولید و اشتغال و حل و فصل 
بخش اعظمی از مشکلات مردم در بحث درمانی و... منجر شود استفاده گردد. این نماینده 
مردم در مجلس بیان کرد: آقای رئیس جمهور! با توجه به اینکه شهرستان شفت یکی از 
شهرس��تان های کم تر توسعه یافته است نیاز به نگاه ویژه حضرتعالی دارد تا در حوزه های 
مختلف نظیر آب و برق، اش��تغال، توس��عه زیرساخت ها و... اقدامات اساسی صورت پذیرد 
تا جایگاه های ش��فت و فومن در این جغرافی��ای بیکران ارتقا یابد.عضو مجمع نمایندگان 
گیلان عنوان کرد: جناب آقای مخبر خاطرتان هس��ت در جلسه ای که مجمع نمایندگان 
اس��تان های شمالی با شما داش��تند بیان کردید تا زمانیکه یک کیلو برنج تولید می شود 
اجازه نخواهم داد برنج خارجی توزیع شود اما هیچ اقدامی در این خصوص صورت نگرفت 
و در فروشگاه ها برنج خارجی سرازیر شده است و کشاورزان دیگر چه انگیزه ای برای ادامه 
کار دارند؟بهروزی فر گفت: چای خشک نیز انبار در کارخانه های چای شده است و کسی 
نمی خرد و سرانجام سرنوشت چای سنوات گذشته را پیدا خواهد کرد این بی توجهی نیز 
نتیجه اش شکس��ت کش��اورزان چای کار و کارخانه های چای را به دنبال خواهد داش��ت. 
جناب آقای مخبر دستور دهید تا از واردات برنج خارجی پیشگیری شود و دست مافیا و 

دلالان و ویژه خواران را قطع کنید چرا میدان برای جولان این افراد باز شده است./ایلنا

 <کسی پاسخگوی تأخیر ۱۵ ماهه در پرداخت پاداش فرهنگیان نیست
نماینده مردم ش��هریار در مجلس گفت: آیا برای مسئولین دولتی در سازمان برنامه و بودجه 
امکان پیش بینی بازنشستگان در هر سال و تخصیص اعتبارات لازم کار سختی است، چرا به 
تذکرات مکرر نمایندگان در این خصوص توجهی نمی شود. حسین حق وردی در تذکر شفاهی 
خود خطاب به رئیس جمهور و هیئت دولت عنوان کرد: نسبت به پرداخت پاداش پایان خدمت 
فرهنگیان مظلوم اقدام اساسی صورت گیرد، آیا تأخیر 15 ماهه در پرداخت پاداش این عزیزان 
کافی نیست، آیا اگر خود دولت یا بانک ها از بازنشستگان طلب داشتند و این مدت به تأخیر 
می افتاد جریمه دیرکرد تلقی می کردند. چه کسی پاسخگوی خسارات وارده به این عزیزان به 
دلیل تأخیر طولانی مدت پیش آمده است. آیا برای مسئولین دولتی در سازمان برنامه و بودجه 
امکان پیش بینی بازنشستگان در هر سال و تخصیص اعتبارات لازم کار سختی است. چرا به 
تذکرات مکرر نمایندگان در این خصوص توجهی نمی شود.حق وردی ادامه داد: بیشتر از یک 
سال است که شهرداری های حوزه انتخابیه اینجانب با تخصیص اعتبار اتوبوس های جدیدی را 
برای مطلوب شدن حمل و نقل عمومی خریداری کرده اند، گذشته از اینکه علیرغم انجام تمام 
تعهدات از طرف شهرداری ها هنوز اتوبوس ها تحویل داده نشده است، به 18 دستگاه اتوبوس 
تحویل داده شده به شهرداری ملارد مجوز تردد داده نمی شود در حالی که اتوبوس های موجود 

بسیار فرسوده و ناکافی هستند و نیاز مردم را تأمین نمی کند./ایلنا

< فلاحی:  کمیسیون تلفیق بودجه مشروعیت ندارد
رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به تذکر نماینده همدان مبنی بر تشکیل کمیسیون 
تلفی��ق بودجه پیش از تقدیم لایحه بودج��ه 1403 و خلاف آئین نامه بودن این موضوع، 
گفت: کمیسیون تلفیق بودجه در عصر روز سه شنبه ای که لایحه بودجه به مجلس تقدیم 
شده، تشکیل شده است. احمدحسین فلاحی در تذکر آئین نامه ای با استناد به مواد 16، 
22 و 41 آئین نامه داخلی مجلس، عنوان کرد: در ماده 16 خطاب به هیئت رئیس��ه باید 
عنوان کرد ضمن تش��کر از همه زحمات، هیئت رئیس��ه باید طبق آئین نامه داخلی عمل 
کن��د. نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس ش��ورای اس��لامی ادامه داد: موردی که 
بیان می کنم صرفا برای این اس��ت که به آن ورود و نس��بت به آن رسیدگی شود. در ماده 
41 آئین نامه داخلی مجلس تصریح ش��ده که تشکیل کمیسیون تلفیق بودجه باید پس 
از تحویل لایحه بودجه باش��د اما در روندی که صورت گرفت خلاف آئین نامه انجام شده 
اس��ت. وی تصریح کرد: در آستانه انتخابات باید از حاشیه به دور باشیم و مجلس یازدهم 
که تلاش های بس��یاری داشته نباید با چنین اقداماتی زیر سوال برود بنابراین کمیسیون 
تش��کیل شده فعلی مش��روعیت ندارد. فلاحی همچنین خواس��تار ممانعت از ورود افراد 
متفرقه در صحن شد و گفت: مجلس شان و جایگاهی دارد که نباید زیر سوال برود./ایلنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
   در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

آگهی ابلاغ مفاد رای موضوع ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

بموجب آرای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۱۰۵۴۰۰۰۴۶۹ و ۱۴۰۲۶۰۳۰۱۰۵۴۰۰۰۴۶۸  
 ۱ ۴ ۰ ۲ ۶ ۰ ۳ ۰ ۱ ۰ ۵ ۴ ۰ ۰ ۰ ۴ ۶ ۶ ۱و ۴ ۰ ۲ ۶ ۰ ۳ ۰ ۱ ۰ ۵ ۴ ۰ ۰ ۰ ۴ ۶ ۷ و
حل  هیأت  از  صادره   ۱۴۰۲/۰۵/۳۱ مورخ  و۱۴۰۲۶۰۳۰۱۰۵۴۰۰۰۴۷۰ 
فاقد  های  ساختمان  و  اراضی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  اختلاف 
املاک جنوب  و  اسناد  ثبت  اداره  در  سند رسمی مصوب ۹۰/۰۹/۲۰ مستقر 
دو  به  نسبت  رشیدپور  رضا  آقایان  ترتیب  به  مالکانه  مفروزی  تصرفات  شرق 
سهم مشاع از نه سهم )متقاضی پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۰۱۰۵۴۰۰۰۱۹۹(، 
آقای مجتبی رشیدپور نسبت به دو سهم مشاع از نه سهم )متقاضی پرونده 
به  نسبت  رشیدپور  مرتضی  آقای   ،  )  ۱۴۰۱۱۱۴۴۰۱۰۵۴۰۰۰۲۰۰ کلاسه 
دو سهم مشاع از نه سهم )متقاضی پرونده ۱۴۰۱۱۱۴۴۰۱۰۵۴۰۰۰۲۰۱ (، 
آقای مصطفی رشیدپور نسبت به دو سهم مشاع از نه سهم مشاع از نه سهم

) متقاضی پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۰۱۰۵۴۰۰۰۲۰۲( و خانم نرگس خاتون 
رشیدپور نسبت به یک سهم مشاع از نه سهم مشاع از نه سهم ) متقاضی پرونده 
کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۰۱۰۵۴۰۰۰۲۰۳( یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن 
به مساحت ۵۵ متر مربع قسمتی از پلاک ثبتی . فرعی از ۴۴۱۸ اصلی واقع 
در بخش ۷ تهران مورد ذیل ثبت ۷۷۴۶۷ صفحه ۴۹ دفتر ۵۲۰ ثبت گردیده 
مراتب از نظر اطلاع ذوی الحقوق و شرکاء مشاعی پلاک فوق در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز در روزنامه آگهی می.گردد طبق قانون فوق الاشاره کسانی که 
به مالکیت و تصرفات مفروزی متقاضی فوق اعتراض دارند میتوانند از تاریخ 
انتشار آگهی ظرف مدت دو ماه اعتراض خود را به مراجع قضائی تسلیم نماید 
بدیهی است پس از انقضاع مهلت قانونی عدم وصول واخواهی نسبت به صدور 
سند مالکیت مفروزی به مساحت و حدود بالا به نام نامبرده اقدام خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۸/۲۸
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۹/۱۳
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آگهی ابلاغ مفاد رای موضوع ماده ۳ قانون تعیین 
تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

مورخ   ۱۴۰۲۶۰۳۰۱۰۵۴۰۰۰۴۵۷ شماره  رای  بموجب 
قانون  موضوع  اختلاف  حل  هیأت  از  صادره   ۱۴۰۲/۰۵/۳۱
تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مصوب ۹۰/۰۹/۲۰ مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک جنوب 
شرق تصرفات مفروزی مالکانه عباس آب سردی فرزند حسین 
)متقاضی پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۰۱۰۵۴۰۰۰۱۹۸ ( نسبت 
به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت 
۶۴.۷۳ متر مربع قسمتی از پلاک ثبتی ۰ فرعی از ۴۴۱۸ اصلی 
ثبت ۷۲۵۳۱ صفحه ۵۰۹  ذیل  مورد  تهران   ۷ بخش  در  واقع 
و  الحقوق  ذوی  اطلاع  نظر  از  مراتب  گردیده  ثبت   ۴۸۰ دفتر 
در  روز   ۱۵ فاصله  به  نوبت  دو  در  فوق  پلاک  مشاعی  شرکاء 
که  کسانی  الاشاره  فوق  قانون  طبق  گردد  می  آگهی  روزنامه 
دارند  اعتراض  فوق  متقاضی  مفروزی  تصرفات  و  مالکیت  به 
اعتراض  ماه  دو  مدت  ظرف  آگهی  انتشار  تاریخ  از  میتوانند 
مهلت  انقضاع  از  پس  نماید  تسلیم  قضائی  مراجع  به  را  خود 
مالکیت  سند  صدور  به  نسبت  واخواهی  وصول  عدم  قانونی 
مفروزی به مساحت و حدود بالا به نام نامبرده اقدام خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۸/۲۸
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۹/۱۳
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آفتاب یزد ـ رضا بردســتانی - خبرنگار بین الملل: یک اســتاد ژئوپلیتیک دانشــگاه با اشاره به 
نشســت آتی شــورای امنیت که قرار است 27 آذر ماه برگزار شــود با مهم ارزیابی کردن آن اظهار 
داشــت:»غربی ها در پی فراهم آوردن بهانه ای هرچند واهی هستند تا به ایران هشداری جدی بدهند 

و این می تواند شروعی برای ادامه ی فشارها بر ایران باشد!«
عبدالرضــا فرجــی راد می افزاید: تفاوت این نشســت)27 آذر( با نشســت 
قبلی)15 تیرماه ســال جاری( در این اســت که، گزارش ارائه شده از سوی 
مدیــرکل آژانس بین المللی اتمی)گروســی( به شــورای امنیت، تلفیقی از 
گزارش مثبت و منفی بود یعنی در آن گزارش اگرچه به عدم همکاری ایران 
در باره ی دو سایت مورد پرسش آژانس اشاره شده بود اما از پایبندی ایران 
به باقی ماندن در غنی سازی 60 درصدی نیز تأکید شده بود اما مصاحبه ها 
و گزارش هــای اخیــر آژانس و گروســی که قطعاً با چراغ ســبز اروپایی ها 
 تنظیم شــده بود حاوی نکاتی منفی است و موضع گیری سه کشور اروپایی 

در این باره نیز مزید بر علت می تواند تلقی شود.

<شورایامنیتجدیدترینگزارشاجرایبرجاموقطعنامه۲۲۳۱رابررسیمیکند
شــورای امنیت ســازمان ملل در اواخر آذرماه گزارش دبیرکل سازمان ملل درباره قطعنامه 22۳1 و 
اجرای برجام را بررســی می کند. به گزارش ایســنا، اکوادور که در ماه دســامبر )ماه جاری میلادی( 
ریاســت دوره ای شورای امنیت ســازمان ملل را بر عهده دارد اعلام کرد که شورا در نشست روز 1۸ 
دســامبر )27 آذرمــاه( گزارش دبیرکل ســازمان ملل در رابطه با قطعنامــه 22۳1 مورخ 20 ژوئیه 
 2015 که برنامه جامع اقدام مشــترک )برجام( در مورد برنامه هســته ای ایران را تائید کرد، بررسی 
خواهد کــرد. بنابر گزارش پایــگاه اطلاع رســانی security council report، شــورا همچنین 
گزارش هایی را از ونســا فرایزر، سفیر و نماینده مالت در سازمان ملل و تسهیل کننده اجرای قطعنامه 
22۳1 و همچنین کمیسیون مشترک که برای نظارت بر اجرای برجام تشکیل شد و شامل طرف های 
فعلی توافق اســت؛ چین، فرانسه، آلمان، روســیه، انگلیس و ایران دریافت خواهد کرد. علاوه براین، 
انتظار می رود که رزماری دی کارلو، معاون دبیرکل در امور سیاسی و صلح، فرایزر و نماینده اتحادیه 

اروپا به عنوان هماهنگ کننده کمیسیون مشترک به شورای امنیت اطلاعاتی ارائه دهند.
آنتونیو گوترش، دبیرکل ســازمان ملل مطابق با قطعنامه 22۳1 هر شــش ماه یک بار گزارشی را در 
رابطه با روند اجرای آن در نشســت عادی شــورای امنیت ارائه می دهد که اعضا این گزارش را مورد 
بررســی قرار می دهند. گزارش قبلی دبیرکل درخصوص اجرای قطعنامه 22۳1 و برجام در ماه ژوئیه 

)15 تیرماه( ارائه شده بود.

<آمریکاتااطلاعثانویسرگرممخمصهیرژیمصهیونیستیاست
این کارشناس مسائل ژئوپلیتیک در ادامه با اشاره به آن چه در خبر برپایی نشست در 27 آذر آمده به 

آفتاب یزد گفت: آمریکا تا اطلاع ثانوی سرگرم مخمصه ی رژیم صهیونیستی است و ترجیح می دهد 
اروپایی ها به این مسئله بپردازند.

فرجی راد می گوید: موضع گیری های مدیرکل آژانس، پاســخ های ایران و دســت گذاشــتن بر چند 
نکته)مجبور نیســتیم به هر ســؤالی پاسخ بدهیم، هر کارشناســی به خصوص کارشناسان آلمانی و 
انگلیســی که مدت ها حضور نداشته اند را نمی پذیریم و از بین صد نفری که اسامی آن ها اعلام شده، 
کارشناســان خود را انتخاب کنید( شرایط را با شرایطی که بر نشست قبلی حاکم بود متفاوت کرده 

است.
این اســتاد دانشگاه در ادامه با اشاره به این که غربی ها می خواهند ایران در مسیر فعلی حرکت کند 
اما همکاری های بیشتری نیز داشته باشد اظهار داشت: هرچند بعید می دانم در نشست عادی شورای 
امنیت تصمیم خاصی اتخاذ شود اما در مجموع این نشست را باید مهم دانست زیرا خودِ این نشست، 

گزارش ها و رویکردی که غرب در نظر دارد بر اساس آن تصمیم گیری کند مشخص خواهد شد.

<اظهاراتوزیرصهیونیستیوتهدیداتمیایرانوغزه
عبدالرضــا فرجــی راد در بخش دیگری از گفتگوی خود با آفتاب یزد خاطرنشــان می کند: اظهارات 
 وزیر صهیونیســتی و تهدید علنی ایران و غزه به حملات هســته ای باعث خواهد شد تا ایران بتواند 
بهره برداری های خود را به انجام برســاند اما نگاه و قضاوت غربی ها در مســائل مرتبط با ایران حتماً 

ناعادلانه خواهد بود کما این که در حملاتی که اســرائیلی ها به باریکه ی غزه داشــته اند، جامعه ی 
جهانی در تلاش اســت تا جنایت های تل آویو را نادیده بگیرد فلذا معلوم است اگرچه ایران حتماً به 
تهدیدهای صورت پذیرفته از سوی مقامات صهیونیستی استناد خواهد کرد اما غرب متاسفانه با خوی 

استکباری به این گونه مسائل اهمیتی نخواهد داد و راه خود را خواهد رفت.
فرجی راد تأکید می کند: موضوع حضور کشوری در منطقه با بیش از 200 کلاهک هسته ای و تهدید 
جدی ایران حتماً دســتاویز خوبی اســت و می تواند باعث شود تا ایران حداقل از بعُد تبلیغاتی، جوی 
ایجاد کند که خواهان خلع ســلاح اتمی رژیم صهیونیســتی یا اجبار به پذیرفتن قوانین هسته ای در 

نظام بین الملل را به یک مطالبه جدی تبدیل کند.

<پاسخبهتهدیداترژیمصهیونیستیباصدوربیانیه
این دیپلمات سابق در واکنش به این پرسش که؛ اگر ایران در نشست آتی با دست گذاشتن بر تهدید 
شــدن ِ اتمی از سوی مقامات اسرائیلی خاطرنشــان کند قصدی برای ساخت سلاح اتمی نداریم اما 
اگر این تهدیدها تکرار شــود تصمیمات جدیدی خواهیم گرفت، می گوید: ایران بارها اعلام کرده و به 
جامعه ی جهانی متعهد شده است که هیچ تصمیمی مبنی بر ساخت سلاح هسته ای ندارد و همین 
مســئله یعنی ایران همچنان بر همان تعهد بین المللی باقی اســت منتها در گفته ها و پیگیری های 
حقوقی می تواند فشــار وارد آورد ضمن آن که در پاســخ دادن ها و صــدور بیانیه ها می تواند بهتر و 

صریح تر اعلام موضع کند.

<تعیینجانشینبراینتانیاهو؟تردیدنکنید!
فرجی راد در بخش پایانی گفتگوی خود با آفتاب یزد و در واکنش به این مســئله که؛ گفته شــده 
آمریکایی هــا حتی فرد جانشــین نتانیاهو را انتخــاب کرده اند گفت: تردید نکنیــد آمریکا برای فرد 
جانشــین »نتانیاهو« تصمیماتی گرفته است که به محض فروکش کردن بحران در غزه دست به کار 
خواهد شــد. فرجی راد که پیشتر نیز در گفتگو با آفتاب یزد به این مسئله اشاره کرده بود می افزاید: 
اساســاً آمریکایی ها و کلًا غربی ها به دنبال دو دولت در یک کشــور هستند و همین مسئله مؤید این 
واقعیت است که کاخ سفید علاقه ای به ادامه ی حضور نتانیاهو در صحنه ی سیاسی اسرائیل ندارد.

وی تأکید می کند: وضعیت در ســرزمین های اشــغالی اصلًا به نفع رژیم صهیونیستی نیست و حتی 
اگر تصمیم آمریکایی ها نیز بر کنار گذاشــتن نتانیاهو نباشد جامعه ی اسرائیل دیگر پذیرای نتانیاهو 
نخواهد بود یعنی به محض خاتمه ی درگیری ها و فروکش کردن بحران در ســرزمین های اشــغالی، 

فارغ از نتیجه، مقدمات سقوط نتانیاهو و دولت او فراهم خواهد شد.
وی در پایان یادآور می شود: ادامه ی جنگ در غرب آسیا بیش از همه به نفع روسیه است و واشنگتن 
از این مسئله اصلًا خشنود نیست ضمن آن که تحولاتی در شرق اروپا در شُرُف وقوع است که نگرانی 
غربی ها را افزایش داده اســت و آن احتمال دخالت مســکو در انتخابات ریاست جمهوری در اوکراین 

است؛ مسئله ای که ذهن اروپا و آمریکا را به شدت درگیر کرده است.

 آفتاب یزد در گفتگو با عبدالرضافرجی راد، استاد ژئوپلیتیک دانشگاه، گزاره های پیش رو در نشست آتی شورای امنیت با موضوع اجرای برجام و قطعنامه 2231 را بررسی می کند

این نشست مهم است
غربی ها در پی فراهم آوردن فشار به ایران هستند!

<استولتنبرگ:بایدمنتظرخبرهایبدازاوکراینباشیم
دبیــرکل ناتو در مصاحبه ای گفت: »غرب باید برای این واقعیت آماده شــود که موقعیت اوکراین در 
درگیری علیه روســیه به زودی به شــدت بدتر خواهد شد.« به گزارش ایســنا، به نقل از پراودا، ینس 
اســتولتنبرگ، دبیرکل ناتو در مصاحبه با شــبکه داس ارســت آلمان اعلام کرد: »درگیری با روسیه 
وارد مرحله جنگ فرسایشــی و مبارزه برای تدارکات شــده است. پس در اینجا، ظرفیت تولید سلاح 
در اولویت قرار دارد.«اســتولتنبرگ ضعف ناتو را در این واقعیــت می بیند که تولید نظامی در داخل 
کشــورهای ناتو به منافع ملی یک جانبه هر کشــور بستگی دارد. به گفته وی، این همان چیزی است 
که عرضه سلاح به کی یف را کُند می کند. دبیرکل ناتو هنوز تصمیم نگرفته است که چگونه از جنگ 
در ناتو جلوگیری کند. به گفته او اعضای بالقوه ناتو، مانند صربســتان، کوزوو یا ســوئد )در چارچوب 
درگیری با ترکیه( می توانند مانند یک بمب ســاعتی عمل کنند. اســتولتنبرگ، گفت: ارتش اوکراین 
در چند ماه گذشــته نتوانسته اســت به هیچ پیشرفتی در میدان نبرد دســت یابد، اما غرب باید در 
کنار این کشــور بایستد. این مقام همچنین از شکست آشــکار صنایع دفاعی بلوک نظامی در ایجاد 
مهمات مورد نیاز کی یف ابراز تاســف کرد.اســتولتنبرگ در اوایل این هفته هشدار داد که مسکو در 
آســتانه زمســتان در حال جمع آوری موشک بوده است و خاطرنشــان کرد که سازندگان تسلیحات 
روســی »در شــرایط جنگی« عمل می کنند. او اذعان کرد که خطوط مقــدم در اوکراین تا کنون تا 
 حــد زیادی بدون تغییر باقی مانده اند و افزود: برنامه ریزی جنگ دشــوار اســت. مــا باید برای اخبار

 بد آماده باشیم.
رئیــس ناتو تاکید کــرد: جنگ ها در مراحل مختلف پیش می روند، اما ما باید در زمان های خوب و بد 
در کنار اوکراین باشــیم. به گفته استولتنبرگ، »افزایش تولید در این مقطع اهمیت تعیین کننده ای 
دارد«. او افزود: من فکر می کنم یکی از مشکلاتی که باید به آن رسیدگی کنیم، تکه تکه شدن صنعت 
دفاعی اروپا است.دبیرکل ناتو گفت: ما آنطور که باید قادر به همکاری نزدیک با یکدیگر نیستیم. او از 
همه کشورهای عضو خواست که »بر منافع ملی و محدود غلبه کنند« و به جای لذت بردن از افزایش 

قیمت ها، عرضه را افزایش دهند.

<رایالیوم:پهنکردنفرشقرمزبرایهرتزوگدردبیاوجتوهیناست
 تحلیلگر روزنامه رای الیوم لبنان حضور رئیس رژیم صهیونیستی در کنفرانس بین المللی آب و هوایی 
و دیدار رهبران عرب با وی را اهانت به خون شــهدای غزه دانســت. به گزار ایسنا، عبدالباری عطوان، 
تحلیل گر مشهور عرب در ســرمقاله  روزنامه رای الیوم نوشت: »شرکت بسیاری از پادشاهان، رؤسای 
جمهور و شاهزادگان عرب در کنفرانس بین المللی آب و هوا که روز شنبه در دبی و با حضور اسحاق 
هرتزوگ، رئیس رژیم صهیونیســتی افتتاح شد، محکوم است، به خصوص که این نشست همزمان با 
جنگ نسل کشــی و پاکسازی قومی است که توســط ارتش این رژیم در نوار غزه انجام می شود و بر 
اثر آن بیش از 15000 فلســطینی شــهید و دو برابر این تعداد از غیرنظامیان بی دفاع زخمی شده اند 
و حداقل نیمی از خانه های نوار غزه تخریب شده اســت.قابل درک اســت که این کنفرانس بین المللی 
و دوره ای اســت و به مسائل زیســت محیطی و تغییرات آب و هوایی می پردازد، اما پهن کردن فرش 
قرمز برای رئیس رژیم صهیونیســتی و دیدار وی با رهبران عــرب از جمله امیر قطر و رئیس امارات 
آن هم در این زمان توهین به خون شــهدا و کودکان غزه، اهانت به بیش از دو میلیون فلســطینی 
آواره اســت که تمام ملزومات زندگی آنها اعم از آب، برق، انرژی و غذا قطع شده اســت. به اعتقاد ما، 
حضور رهبران عرب در این کنفرانس در حالیکه ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری ایران این کنفرانس 
را تحریم کرد و هیئت کشــورش به ریاســت آقای علی اکبر محرابیان وزیر نیرو در اعتراض به حضور 
رئیس رژیم صهیونیستی در این کنفرانس شرکت نکرد، شرم آور بود، درحالیکه شرکت کنندگان عرب 
باید چنین موضع گیری می کردند و حتی فراتر از آن تمامی روابط خود را با رژیم صهیونیســتی قطع 
می کردند و مانند کشــورهای غیر عربی و غیر اسلامی مانند بولیوی، شیلی، کلمبیا و آفریقای جنوبی 

سفارتخانه های این رژیم را در کشورهای خود می بستند.
گردان های مقاومت که رزمندگانشــان دلیرانه با تجاوزات کنونی رژیم صهیونیستی به نوار غزه مقابله 
می کنند، با اســتواری خود و آزادســازی بیش از 50 مســتعمره و شهرک اشــغالی در حاشیه غزه، 
با کشــتار بیش از 1200 صهیونیســت و زخمی کــردن بیش از ۳000 صهیونیســت دیگر پیروزی 
تاریخی بی ســابقه ای را به ثبت رســاندند. این گردان ها و از جمله جنبش حماس شرکت رئیس رژیم 
صهیونیســتی در کنفرانس آب و هوا را به شدت محکوم کردند، چرا که این رژیم و ارتش آن مرتکب 

قتل عام های وحشــتناک، جنگ نسل کشی علیه ملت فلسطین به ویژه مردم غزه، تخریب محله های 
مســکونی، بیمارستان ها، مساجد، کلیساها، دانشگاه ها و مدارس می شوند.حماس در بیانیه خود اعلام 
کرد، امیدوار بود امارات از رئیس رژیم صهیونیســتی برای حضور در این کنفرانس دعوت نکند حتی 
اگر کنفرانس بین المللی باشــد. آمریکا که با ایجاد یک کریدور هوایی برای تأمین مهمات و تسلیحات 
رژیم صهیونیستی و نیز اعزام 2000 سرباز برای تقویت حمله و اعطای 1۴ میلیارد دلار برای کمک به 
تامین هزینه های جنگی رژیم عملًا در جنگ نسل کشی نوار غزه شرکت دارد، می خواهد جنگی شدید 
علیه جنبش های مقاومت و به ویژه حماس به راه بیندازد تا بیشتر پایتخت های عربی به ویژه دوحه که 
دفتر حماس در آن قرار دارد، روابط خود را با این جنبش قطع کنند.به گفته یکی از مسئولان قطری، 
دوحه به ایالات متحده اطلاع داده است که به محض حل بحران اسرا، زندانیان و بازداشت شدگان نزد 
حماس، آماده اســت تا درمورد حضور رهبری جنبش حماس در خاک خود بازنگری کند. کاری که 
خود آمریکا خواسته اســت. این مسئول قطری گفت، این تفاهم در جریان دیدار آنتونی بلینکن، وزیر 
امور خارجه آمریکا و تمیم بن حمد آل ثانی، امیر قطر در اوایل ماه جاری در دوحه حاصل شــد. این 
جنگ آمریکا علیه گروه های مقاومت که به تحریک اشــغالگران صورت می گیرد، پیامدهای نامطلوبی 
برای منطقه و آمریکا و منافع این کشور در خاورمیانه خواهد داشت و به نفع افراط گرایی و همچنین 
محور رو به رشــد روســیه و چین خواهد بود. بعید نیست که دولت قطر که از حضور جنبش حماس 
در خاک خود به عنوان کارتی برای تمایز سیاســی و ملی خود از ســایر کشورهای حوزه خلیج فارس 
مخصوصا سازشــگران با تل آویو اســتفاده کرده، در صورت پذیرش دیکته های آمریکا یکی از بازنده ها 
باشــد.جنگ غزه هر پایانی که داشــته باشد که احتمالاً مثبت اســت و شکست بزرگی برای اشغالگر 
خواهد بود و ممکن اســت تمام سیاســت ها و مواضع تحقیرآمیز ناشی از پذیرش دیکته های آمریکا و 
گماشــته آن در منطقه را زیر پا بگذارد، آغاز فروپاشــی رژیم های همدست است مشابه مرحله ای که 

پس از »نکبت« 1۹۴۸ رخ داد.«

<آمارجدیدرسانههایعبریازکشتههایصهیونیستهادرجنگ
 رســانه های رژیم صهیونیســتی می گویند هویت ۸60 کشــته در جنگ غزه مشخص شده  است. به 
گزارش ایســنا، رســانه های رژیم صهیونیستی مدعی شــاند تاکنون هویت ۸60 کشته در جنگ غزه 
مشــخص شده  اما آن ها از سربازان ارتش نیســتند.این در حالی است که ارتش رژیم صهیونیستی به 
کشته شدن 2 سرباز جدید در درگیری های شمال غزه اذعان کرد. شبکه خبری المیادین گزارش داده 
به رغم اینکه ارتش رژیم صهیونیســتی تلفات خود را در جنگ غزه اعلام نمی کند، اما اخیرا روزنامه 
هاآرتص گزارش داد که ارتش به زخمی شــدن 1000 ســرباز از آغاز عملیات طوفان الاقصی و جنگ 
غزه اذعان کرده است. عیدو افراتی، خبرنگار امور پزشکی در روزنامه هاآرتص اعلام کرد که 202 سرباز 
وضعیت جسمانی خطرناکی دارند.در همان روزهای نخست جنگ رسانه های رژیم صهیونیستی اعلام 
کرده بودند که طی عملیات غافلگیرکننده عملیات طوفان الاقصی توســط مقاومت فلســطین 1۴00 
تن کشته شده اند. روزنامه هاآرتص نوشت که تنها در روز هفتم اکتبر 1۴55 مجروح به بیمارستان ها 

منتقل شدند، اما مشخص نیست که چه تعداد از آنها سرباز بودند.

<پنتاگون:جنگاوکراینراهحلنظامیندارد
رئیس ســتاد مشــترک ارتش آمریکا گفت که جنگ روســیه و اوکراین با هیچ راهکار تماماً نظامی 
حل وفصل نخواهد شــد. به گزارش ایسنا، »چارلز براون«، رئیس ستاد مشترک نیروهای مسلح آمریکا 
در انجمن ملی دفاعی ریگان در کالیفرنیا با این پرسش مواجه شد که آیا اوکراین در جنگ با روسیه 
در نهایت به خواســت خود برای پس گرفتن تمامی مناطق تحت کنترل روسیه دست می یابد، یا باید 
از طرق مذاکره با کرملین به متارکه جنگ دســت یابد.براون که کشــورش با پمپاژ سلاح به اوکراین، 
نقش اصلی را در ادامه جنگ داشته است، در پاسخ با بیان اینکه »نمی شود مناقشات نظامی را تماماً 
با استفاده از ابزارهای نظامی« حل وفصل کرد، گفت که در نهایت به یک راهکار دیپلماتیک نیاز است. 
او تأکید کرد: می دانید که من نمی توانم نحوه پایان این مناقشــه را در آینده پیش بینی کنم، اما فکر 
می کنــم که ما )آمریــکا( می توانیم با تداوم حمایت از اوکراین و تقویــت توانایی هایش، به این پایان 
شکل دهیم. براون که در ماه اکتبر جانشین مارک میلی در ستاد مشترک نیروهای مسلح آمریکا شد، 
گفت که تقریباً به شکل منظم با »والری زالوژنی«، همتای اوکراینی خود گفت وگو می کند. وی افزود 
که یکی از دلایل اهمیت تداوم حمایت واشــنگتن از کی یف این است که »روسیه یکی از چالش های 

ماست که در استراتژی دفاع ملی و امنیت ملی به آن اشاره شده است.«

<رئیسموساد:وقتیبرایتحملبازیهایحماسنداریم
رئیس موساد رژیم صهیونیستی اعلام کرد که این رژیم وقتی برای تحمل بازی های حماس ندارد. به 
گزارش ایســنا، شبکه 12 تلویزیون رژیم صهیونیستی به نقل از دیوید بارنیا، رئیس موساد اعلام کرد: 
اســرائیل وقتی برای تحمل بازی های حماس که برای آزادی اسرا تعهد داد و به آن عمل نکرد، ندارد. 
روزنامه عبری زبان »تایمز« اعلام کرده بود که رژیم صهیونیستی درهای ادامه مذاکرات با حماس را 

برای آزادی اسرای باقیمانده نبسته است.

<سندرزازسرگیریحملاتبهغزهراغیرقابلقبولخواند
 سناتور مســتقل آمریکایی به از سرگیری حملات رژیم صهیونیســتی علیه غزه اعتراض کرده و آن 
را غیرقابل قبول خواند. به گزارش ایســنا، برنی ســندرز، سناتور مستقل آمریکایی با انتشار پستی در 
شــبکه اجتماعی »ایکس« نوشت: »اقدام نتانیاهو در از سر گیری بمباران در غزه غیرقابل قبول است. 
هم اکنون دو میلیون نفر ساکن جنوب غزه هستند. خیلی از آنها کسانی هستند که از جنگ اولیه در 
شمال غزه فرار کرده اند.« برنی سندرز خاطرنشان کرد: »وقفه در جنگ باید تمدید شود تا کمک های 

بشردوستانه بیشتر وارد غزه و گروگان های بیشتری از آن خارج شوند.«
این سناتور مستقل آمریکایی انتقادهایی علنی از نتانیاهو و پاسخ رژیم صهیونیستی به جنگ را مطرح 
ســاخته و از آمریکا و جامعه بین المللی خواسته تا در جهت رســیدن به راه حل دو دولتی همکاری 
داشــته باشند. او از طرفی از درخواســت های فزاینده برای برقراری یک آتش بس طولانی تر برای این 

جنگ حمایت نکرده است.

<کارشناسانصهیونیست:حماسآمادهجنگبراییکدورهطولانیاست
 کارشناســان رژیم صهیونیستی اعلام کردند که جنبش حماس »هنوز از شکست دور و آماده جنگ 
برای یک دوره طولانی« است. به گزارش ایسنا، به نقل از سایت النشره، کارشناسان رژیم صهیونیستی 
به رادیو این رژیم اعلام کردند: حماس از شکســت دور و آمــاده ادامه جنگ برای یک دوره طولانی 
است. یحیی السنوار، رئیس حماس در غزه همچنان کنترل امور را در دست دارد و وضعیت را او اداره 
می کند.فرمانده نیروی زرهی در ارتش رژیم صهیونیستی نیز گفت: نیروهای ما آماده گسترش عملیات 
زمینی به مناطق دیگری از غزه هستند. پیش از این دنیل هاگاری، سخنگوی ارتش رژیم صهیونیستی 
در کنفرانس مطبوعاتی گفت: حماس از نظر اطلاعاتی بر اســرائیل برتری یافته است و جنگ طولانی 
خواهد بود. حماس مناطق نوار غزه را به خوبی می شناسد و توانایی های پیچیده ای در زیر زمین دارد. 

مناطقی وجود دارند که ارتش نمی تواند وارد آنها شود.

<المرت:استراتژیاسرائیلدرغزهبایدتغییرکندونتانیاهوبایدکناررود
 نخست وزیر پیشین رژیم صهیونیستی ضمن انتقاد از استراتژی این رژیم در قبال غزه، از نخست وزیر 
فعلی آن خواســت از سمت خود کناره گیری کند. به گزارش ایسنا، ایهود المرت، نخست وزیر پیشین 
رژیم صهیونیستی در گفتگو با یکی از شبکه های تلویزیونی این رژیم با تاکید بر خطرات مرحله فعلی 
)حملات به نوار غزه( گفت: اگر کابینه از اعلام آنچه برای غزه در مرحله پس از اتمام جنگ با حماس 
در نظر دارد، امتناع کند، آمریکا و جامعه جهانی هرگز به آن زمان نخواهند داد عملیاتش برای نابودی 
حماس را کامل کند.المرت که ســال های 2006 تا 200۹ نخســت وزیر رژیم صهیونیستی بود و در 
نهایت نیز به اتهام فســاد زندانی شد، در ادامه گفت: تهدید و افتخار به رهبری سیاسی فعلی و گمان 
اینکه زمان زیادی داریم، کاملا بی اساس بوده و زمان ما بسیار محدود است. نخست وزیر پیشین رژیم 
صهیونیســتی افزود: آنچه می تواند به »اســرائیل« کمی وقت و صبر از سوی جامعه جهانی ببخشد، 
در مرحله اول توضیح این مســئله است که در پایان عملیات نظامی، »اسرائیل« زمانی که حماس را 
شکســت داد، از غزه عقب نشینی خواهد کرد. او ادامه داد: ما گزینه ای برای ماندن نداریم و مصلحت 
ما نیز در این نیســت و در مرحله دوم باید توضیح دهیم در مرحله پس از جنگ چه چیزی را برای 
غزه در نظر داریم، این همان موضوعی اســت که آمریکا و جامعه جهانی بارها »اســرائیل« را بابت آن 
تحت فشــار قرار داده اند. المرت در پایان گفت: ما می خواهیم با فلسطینی ها مذاکره کنیم یا نه؟ اگر 

حاضر به مذاکره نیستیم، این یعنی »اسرائیل« صبر و حمایت جامعه جهانی را از دست خواهد داد.

اخبارغزهواوکراین

قانون اصلاح صدور چک باید 
بنا به ملاحظات اقتصادی و قضایی اصلاح گردد

ادامه از صفحه اول:
قانون جدید آورده هایی نظیر منع صدور و ظهرنویسی چک حامل در راستای جلوگیری از پولشویی، 
محرومیت صادرکنندگان چک بلامحل از داشــتن دســته چک جدید برای تنبیه آنان و محرومیت 
اشــخاص معسر و ورشکسته از داشتن دســته چک جدید برای جلوگیری از صدور چک بلامحل را 
همراه خود داشــته اســت و شــاید در عرصه بانکداری تحولات مثبتی را هم ایجاد کرده باشد لکن 

مشــکلات بزرگتری را در دادگستری و بازار ایجاد کرده است. عدم امکان صدور اجراییه علیه ضامن 
و ظهرنویس وعدم امکان مطالبه خسارت تاخیر تادیه در جایی که بدون دادرسی و رسیدگی ترافعی 

اجراییه صادر می شود از اسباب کم رنگ شدن استفاده از چک در معاملات تجاری است.
ملاحظه می گردد در این قانون صدور دسته چک برای اشخاص معسر و ورشکسته ممنوع است. برای 
پرداخت دیون شــخص حقوقی ورشکسته، مدیر تصفیه مامور به اقدام است در فرضی که ورشکسته 
شــخص حقوقی باشــد با توجه به اینکه مدیر تصفیه قائم مقام اوســت به حکــم قانون مورد بحث 
نمی تواند از بانک تقاضای صدور دسته چک نماید و مبادرت به تصفیه امور ورشکستگی نماید. قانون 

موصوف از این نگاه به خطا رفته است و بن بست قضایی را ایجاد نموده است.
ایــن ایرادات چک را از اعداد اســناد براتی خارج و آن را در حد یــک حواله بانکی تنزل می دهد در 

بسیاری از موارد مسئولیت تضامنی را که قاعده اساسی حقوق تجارت است به مسئولیت مدنی مبدل 
می کند، صدور اجراییه بدون رسیدگی ترافعی بر خلاف مفاهیم بنیادین دادرسی است.

از طــرف دیگــر امــکان صدور چک مــوردی امــکان اعتبارســنجی را از بین بــرده و برخی افراد 
 بــه جای اســتفاده از اســناد تجاری مدت دار )کــه در آن بوســیله الصاق تمبر مالیــات پرداخته 

می شود( از چک استفاده و از پرداخت مالیات شانه خالی می کنند.
ابهامات عدیده ای هم از حیث دانش فنی حقوق مطرح است که تحلیل آن ها خارج از حوصله این نوشتار 
است. به نظر این قانون صرفا از حیث بانکداری مورد توجه نویسندگان آن بوده و به آثار قضایی و اقتصادی 
آن توجه نشده که عمده علت آن عدم بررسی دقیق آن در کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس است. امروزه 
با گذشت مدت زمان معقولی از اجرای قانون قدم در مسیر اصلاح آن ضرورت و الزامی غیر قابل انکار است.



آفتاب یزد - رضا بردستانی: حتی همین حالا که »فساد« میلیارد دلاری در »واردات چای«، 
مثل نقُل و نبات در رسانه ها دست به دست می شود می خوانیم: »بهروزی فر گفت: چای خشک 
نیز انبار در کارخانه های چای دپو شده و کسی نمی خرد و سرانجام سرنوشت چای سنوات گذشته 
را پیدا خواهد کرد این بی توجهی نیز نتیجه اش ورشکستگی کشاورزان چایکار و کارخانه های چای 
را به دنبال خواهد داشت جناب آقای مخبر دستور دهید تا از واردات برنج خارجی پیشگیری شود 
و دست مافیا و دلالان و ویژه خواران را قطع کنید چرا میدان برای جولان این افراد باز شده است.

< بین هزاران تن چای سنواتی تاریخ گذشته و فساد در واردات چای ارتباطی وجود دارد؟!
اردیبهشت، خرداد و تیرماه سال جاری، آفتاب یزد در سه گزارش نسبتاً مفصل به موضوع عجیب 

و نسبتاً ترسناک »چای سنواتی تاریخ گذشته« می پردازد با این تیترها:
- ۵۰۰۰ تن چای سنواتی تاریخ گذشته در انبار بانک ملی چه می کند؟!

- در فقره ی چای سنواتی تاریخ گذشته؛ چرا همیشه پای بانک ملی در میان است؟!
- چرا هیچ کسی چای سنواتی تاریخ گذشته را گردن نمی گیرد؟!

در گزارش اول نوشتیم:
»لا به لای ورق زدنِ روزنامه ها که تبدیل به عادت هر روزه شــده است، یک آگهی درج شده، 
توجه مان را به خود جلب می کند؛ »آگهی مزاید فروش چای سنواتی )تاریخ گذشته( بانک ملی/

نوبت دوم« به میزان ۵۰۰۰ تن. در متن آگهی، اطلاعات عجیب تری نیز وجود دارد: »بانک ملی 
ایران در نظر دارد در راستای مصوبه... تاریخ... )تصویر مزایده ضمیمه گزارش است( هیئت محترم 
وزیران و بر اساس قوانین و مقررات ۵۰۰۰ تن چای سنواتی »تاریخ گذشته« موجود در انبارهای 
»امین آباد شــهر ری« را از طریق مزایده سراسری الکترونیکی دولت )ستاد ایران( صرفاً برای 
مصارف صنعتی و صادرات به کشورهای آسیای میانه و روسیه، به بالاترین قیمت پیشنهادی با 
رعایت قوانین و مقررات مربوطه و شرایط مندرج در اسناد مزایده/ برگ شرایط و تعهدنامه شرکت 
در مزایده به فروش برساند. « لازم به ذکر است که؛ در این آگهی، مبلغ پایه مزایده ۸۲۵ میلیارد 

ریال عنوان شده است. «
در آن گزارش، این سؤالات مطرح شد:

- اگر بانک ملی، محصول چایکاران را به عنوان تضمین و وثیقه به اصطلاح پذیرفته و ضبط کرده، 
چرا باید در مسیر تبدیل آن به پول هیچ اقدامی نکند تا این مقدار چای تاریخ گذشته شود؟

- اصل موضوع نیز جای پرسش است که اساساً بانک چرا باید محصول کشاورز را به عنوان وثیقه 
و تضمین قبول کند، مگر بانک ملی بنگاه چای فروشی دارد؟

- مقصد این مقدار چای، خارج از کشور عنوان شده است )آسیای میانه و روسیه(، چه تضمینی 
وجود دارد که حتماً این چای سنواتی تاریخ گذشته صرفاً در مصارف صنعتی مورد استفاده قرار 
گیرد و طی پروسه ای تبدیل به »چای کیسه ای/تی بگ« و »چای کله مورچه ای« نشود و مجدداً 
به عنوان واردات وارد چرخه ی مصرف در داخل کشور خودمان نشود و مورد استفاده قرار گیرد؟

- بانــک ملی وام داده و معادل وام، چای )محصول چایکاران( دریافت کرده اســت، چرا نباید 
 بانک ملی در موعد مقرر و پیش از تاریخ گذشته شدن این میزان چای را به فروش نرساند تا 

متضرر نشود؟
در گزارش دوم نوشتیم:

»پس از انتشار مطلب: » ۵۰۰۰ تن چای سنواتی تاریخ گذشته در انبار بانک ملی چه می کند؟!« 
سری به سوابق خبر زدیم؛ نتایج، نه عجیب که ترسناک بود!
چند موضوع مهم در بررسی های به عمل آمده مشهود است:

- همه می خواهند از شر چای سنواتی تاریخ گذشته خلاص شوند!
- هیچ کس نمی داند رقم واقعی چای سنواتی تاریخ گذشته به چه میزان است

- داستان پر غصه ی چای سنواتی تاریخ گذشته در چهار دولت؛ خاتمی، احمدی نژاد، روحانی و 
در نهایت رئیسی لاینحل باقی مانده است

- ســوء استفاده ی های کلانی از این موضوع یعنی تعیین تکلیف چای سنواتی تاریخ مصرف 
گذشته شده که لزوم دخالت مستقیم دادستان کل کشور را بیش از همیشه طلب می کند«

در گزارش سوم اما چند سوال مطرح کردیم:
پرسش نخست: بنا بر تاریخ رسانه و سوابق خبر، چای سنواتی تاریخ گذشته به دهه ها قبل بر 
می گردد اما آنچه مسلم است، تمامی دولت ها یا انگیزه ای برای حل این معضل نداشته اند یا توان 
در افتادن با مافیای پشت صحنه ی چای سنواتی تاریخ گذشته را در خود ندیدند؛ رئیس دولت 

سیزدهم که سال ها سوابق قضائی دارد هم نمی تواند تکلیف این موضوع را روشن کند؟
پرسش دوم: میزان تولید چای در کشور، میزان مصرف چای و میزان نیاز به واردات چای کاملًا 
مشخص است؛ دلیل این که با وجود تولید چای داخلی همواره واردات بیش از مجموع تولید 

داخلی و میزان مصرف کشور صورت می پذیرد؟
پرسش سوم: بررسی ها نشان می دهدعدم حل موضوع چای سنواتی تاریخ گذشته، نه خواست 
قوای ســه گانه که خواست معدود افرادی اســت که بازار چای کشور را قبضه کرده اند، اعم از 
صادرات و واردات. آن چه در بررســی ها بدان رسیدیم این که؛ بلاتکلیف ماندن موضوع چای 
سنواتی تاریخ گذشته، یکی از اصلی ترین منافذ ورود فساد به بازار چای کشور، ایجاد تنش در بازار 
چای، به خطر افتادن تولید داخلی و ناامیدی چایکاران است. دولت سیزدهم برای سامان دادن به 

بازار چای چه برنامه یا برنامه هایی دارد؟

< فساد در واردات چای چگونه کشف شد؟
سازمان بازرسی کل کشور )شنبه ۱۱ آذر ۱۴۰۲( خبر داد یک گروه فعال در حوزه چای، از سال 
۱۳۹۸ تا ۱۴۰۱ مبالغی برای واردات ماشــین آلات و چای دریافت و بخش بزرگی از آن را در 
جای دیگری هزینه کرده است. موضوعی که پیش از این توسط بازرسی ویژه ریاست جمهوری 
به اطلاع قوه قضائیه رســیده بود. به گزارش ایسنا، در ۱۸ فروردین ۱۴۰۲ گزارشی درباره بروز 
تخلفات در حوزه واردات چای از جمله ایجاد امتیاز ویژه برای یک نشان تجاری خاص منتشر شد. 
موضوعی که بنا به گفته دبیر ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی با دستور معاون اول رئیس 
جمهور از سال ۱۴۰۱ تحت بررسی قرار گرفت و ضمن شناسایی متخلفان، با پیگیری بخش های 

ذی ربط در دولت، پرونده جهت رسیدگی به مراجع قضائی ارسال شد.
براساس اطلاعات رئیس دبیرخانه ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی، این تخلف در سال 
۱۳۹۷ صورت گرفته است ولی با ورود به موقع دولت سیزدهم به آن، جلوی این کار گرفته و فرد 
متخلف ممنوع الخروج و برخی اموال وی مصادره شده است. پس از اطلاعاتی که از سوی بازرسی 
ریاست جمهوری در اختیار مراجع قضائی قرار گرفت، سازمان بازرسی کل کشور بر اساس وظایف 
ذاتی خود به موضوع واردات چای ورود کرد و عملکرد دستگاه ها در رابطه با واردات چای از سال 
۱۳۹۸ تا پایان سال ۱۴۰۱ را مورد بررسی قرار داده است. طبق گزارش سازمان بازرسی کل ارز 
دریافتی این شــرکت خاص از سال ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۱ در قالب واردات چای و ماشین آلات بوده 
است. با بررسی عملکرد گروه مذکور در نقل و انتقال ارز و واردات چای، سوء جریانات عدیده ای 
شناسایی شد و در نهایت سازمان بازرسی برای آن گروه تجاری به دلیل عدم رفع تعهدات ارزی 
پرونده تشکیل داد. پرونده دستگاه هایی که به این شرکت ارز تخصیص داده بودند هم به دلیل 
احراز برخی تخلفات در حال ارسال به دادسرای عمومی و انقلاب تهران است. هم اکنون بخشی 

دیگر از این پرونده در دادسرای ویژه رسیدگی به جرایم اقتصادی در حال رسیدگی است.
ذبیح الله خداییان رئیس سازمان بازرسی کل کشور هم دیروز نتایج ورود این سازمان به موضوع 
»واردات چای و ماشین آلات مربوطه به کشور در سه سال اخیر وعدم انجام تعهدات ارزی از سوی 
یک گروه تجاری واردکننده« را تشریح کرد و با بیان اینکه میزان چای مورد نیاز کشور حدود 
۱۰۰ هزار تن در سال است که از این میزان حدود ۷۰ درصد آن وارداتی است، گفت: در حالی 
که قریب به یکصد شرکت تولیدی و بازرگانی، به امر واردات چای مشغول هستند اما عمده واردات 

توسط یک گروه تجاری خاص صورت می گیرد.
وی خاطرنشان کرد: این گروه تجاری از ابتدای سال ۱۳۹۸ تا پایان سال ۱۴۰۱، حدود ۳ میلیارد 
و ۳۷۰ میلیون دلار برای واردات چای و ماشــین آلات پیشرفته چاپ و بسته بندی، ارز دریافت 
کــرده و در این مدت، ۷۹ درصد از ارز نیمایی تخصیص یافته برای واردات چای، به این گروه 
تجاری اختصاص پیدا کرده است. رئیس سازمان بازرسی همچنین تصریح کرد: در سال ۱۴۰۱ 
هم کل ارز تامین شده برای واردات چای حدود یک میلیارد و ۳۹۶ میلیون دلار بود که از این 

میزان یک میلیارد و ۱۰۱ میلیون دلار به این گروه اختصاص پیدا کرده بود.
خداییان با بیان اینکه گروه تجاری مذکور، تاکنون برای یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار از ارزهای 
دریافتی خود، رفع تعهد نداشته و کالایی وارد کشور نکرده است، ادامه داد: به دنبال پیگیری های 
صورت گرفته، مشخص شد بخشی از ارزهایی که توسط این گروه دریافت شده، در بازار آزاد به 
مبالغ بالاتر فروخته شده است. ذکر این نکته ضروری است که علاوه بر مبلغ مورد اشاره )یک 
میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار( مهلت مابقی ارزهای دریافتی این گروه نیز رو به پایان است و میزان 

ارز رفع تعهد نشده در حوزه واردات چای برای این شرکت تا عدد نزدیک به ۲ میلیارد دلار قابل 
افزایش است.

خداییان درباره بخش واردات ماشین آلات مربوط به این گروه تجاری هم گفت: علاوه بر ارزهای 
تامین شده جهت واردات چای، بالغ بر یک میلیارد و ۴۷۲ میلیون دلار در طول سال های ۱۳۹۸ 
تا ۱۴۰۱ جهت واردات ماشــین آلات مربوطه به این گروه تجاری تخصیص داده شــده که به 
سرجمع تعهدات این شرکت اضافه می گردد و با اتمام مهلت قانونی، به میزان تعهدات رفع نشده 

منقضی شده اضافه خواهد شد.
اما چند ماه پیش در همین زمینه حجت الاسلام والمسلمین حسن درویشیان بازرس ویژه رئیس 
جمهور در امر مبارزه با فســاد در ۲۰ فروردین ۱۴۰۲ با افشای این فساد، اظهار کرد: آنچه رخ 
داد، مربوط به مقطع خاصی بوده که بیش از حد نیاز برای واردات به شرکت مذکور ارز نیمایی 
تخصیص داده شد که عدد و رقم آن هم قابل توجه است. درویشیان همچنین خاطرنشان کرد: 
البته بخشی از این ارز در گذشته به این شرکت پرداخت شده که به اعتقاد ما همان رقم هم نباید 
پرداخت می شد و در مواردی هم شرکت تعهداتی داشته اما در موعد مقرر به آن عمل نکرده که 

سازمان تعزیرات موضوع را در دست بررسی دارد و برخورد لازم و قانونی انجام خواهد گرفت.
در همان زمان، بازرسی ویژه ریاست جمهوری و وزارت اطلاعات به محض اطلاع از این موضوع 

به این پرونده ورود کردند و اقدامات و مکاتبات لازم با وزارت جهاد کشــاورزی، بانک مرکزی و 
گمرک جمهوری اسلامی برای کسب اطلاعات انجام شد. پس از آن جلوی ادامه تخصیص ارز به 
آن شرکت گرفته و پرونده به مراجع قضائی ارسال شد. به دنبال انتشار این خبر در روز گذشته، 
محمدرضا یزدی رئیس دبیرخانه ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی دیشب در گفت وگویی 
در صداوسیما اعلام کرد: این موضوع با دستور معاون اول رئیس جمهور از سال گذشته تحت 
بررسی قرار گرفت و ضمن شناسایی متخلفان، با پیگیری دولت و وزارت اطلاعات پرونده جهت 

رسیدگی قضائی به مرجع قضائی ارسال شد.
یزدی در توضیح سیر پرونده تخلف در واردات چای گفت: به دنبال برخی اطلاعات واصله از جمله 
نامه جمعی از فعالان صنعت چای به معاون اول رئیس جمهور مبنی بر وجود انحصار برای چند 
شرکت خاص، آقای مخبر ضمن دستور به توقف فوری روند ناصحیح، دبیرخانه ستاد هماهنگی 
مبارزه با مفاسد اقتصادی را موظف کرد با همکاری دستگاه های اطلاعاتی و قضائی این موضوع 
را مورد پیگیری قرار دهد. در همین زمینه احسان صالحی دبیر شورای اطلاع رسانی دولت در 
حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »کشف فساد در پی گزارش مردمی، با 
دستور معاون اول رئیس جمهور و کار مشترک نهادهای نظارتی دولت انجام و پرونده تحویل قوه 
قضائیه شد. این دولت نه تنها در برخورد با فساد خط قرمز ندارد خود پیشگام کشف و مبارزه با 

آن است. از این نمد کلاهی برای جریانی که کلکسیونی از مفاسد زیر عبایش بود، در نمی آید«.
دیروز هم بازرسی ویژه رئیس جمهور در اطلاعیه ای با یادآوری کشف این فساد از طرف دولت 
سیزدهم و با اشاره به کشف موضوع به وسیله نهادهای نظارتی درون دولت تاکید کرد: »در این 
دولت هیچ خط قرمزی برای مبارزه با فساد وجود ندارد و بر خلاف برخی ادوار گذشته که در 
درون دولت برای مفسدان حاشیه امن ایجاد و از برخورد با آن ها جلوگیری می شد، در این دولت 
و مشخصا در پرونده مذکور، دولت هم فساد را کشف کرده و هم دولت مدیران مربوطه را نیز 
تا بالاترین سطوح برکنار کرده و پرونده انحراف ارزی را برای رسیدگی و صدور حکم در اختیار 

دستگاه قضائی داده است.
در بخشی از این اطلاعیه آمده است: »ریشه تخلف و فساد ارزی یک شرکت مطرح در زمینه 
واردات چای به سال ۱۳۹۸ بازمی گردد. در دولت کنونی به دنبال ارسال گزارش به معاون اول 
رئیس جمهور، دکتر مخبر بلافاصله دستور پیگیری موضوع را صادر کرد. متعاقب این دستور و 
بر مبنای رویکرد مبارزه بدون ملاحظه با فساد در دولت مردمی، موضوع در دستور کار نهادهای 
نظارتی درون دولت قرار گرفت. ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی، با همکاری بازرسی 
ویژه رئیس جمهور و معاونت اطلاعات و امنیت اقتصادی وزارت اطلاعات، ابعاد فساد را شناسایی 
و پرونده برای برخورد با متخلفان و با اولویت برگشت ارز در اختیار قوه قضائیه قرار گرفته و دو 
گزارش نیز در همین رابطه از سوی دبیر ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی به ریاست 

محترم و معاون اول محترم قوه قضائیه منعکس شده است.«
مبارزه با فساد و راه اندازی گشت ارشاد مدیران یکی از وعده های سید ابراهیم رئیسی در تبلیغات 
انتخاباتی بود. با توجه به افشای این فساد بزرگ که ابتدا توسط مسئولان دولت سیزدهم صورت 
گرفت و پیگیری های انجام شده توسط مقامات دولتی برای به نتیجه رسیدن پرونده قضائی، به 
نظر می رسد باید این موضوع را در کشف و افشای فساد توسط دولت به فال نیک گرفت. شاید این 
موضوع باعث شود که تمامی مدیران و شرکت ها چه دولتی و چه نیمه دولتی و حتی خصوصی، 
این موضوع را مد نظر داشته باشند که عزم دولت برای مبارزه با فساد جدی است و در هر ابعاد 
و هر مکانی که فساد صورت گیرد، دولت به عنوان اولین گلوگاه مبارزه با فساد از این موضوعات 
چشم پوشی نکرده و همانطور که نزدیک به هشت ماه پیش این فساد میلیارد دلاری را کشف کرد 
و به اطلاع قوه قضائیه و مراجع ذی صلاح رساند، در سایر موارد هم بدون اغماض و پرده پوشی با 

چنین مفاسدی برخورد خواهد کرد.

< امیدواریم ارتباطی وجود داشته باشد!
این روزها، تا پای تخلف و فســادی به میان می آید، تا صحبت از ناکارآمدی می شود، تا گرانی 
و تورم، مردم را زمینگیر می کند همه یاد دولت قبل می افتند، برخی هم ابتدا به ساکن شروع 

می کنند به شانه خالی کردن!
از این جهت آرزومندیم و نوشتیم: »امیدواریم ارتباطی وجود داشته باشد!« تا بالاخره یا موضوع 
چای سنواتی تاریخ گذشته مشخص شود یا تکلیف تولید و واردات چای. از قدیم گفته اند: »آدم 
عاقل از یک سوراخ دو بار گزیده نمی شود!« حتی برخی معتقدند؛ دو بار هم گزیده شد دیگر سه 

بار حتماً نباید گزیده شود.
آن چه هزینه بوده اســت را مردم با اشک پرداخت کرده اند فقط امیدواریم در میانه ی جنگ و 
جدل؛ ما نبودیم، تقصیر دولت قبل است، اصل ماجرا فراموش نشود و نیز این که، بازهم امیدواریم 
ارتباطی وجود داشــته باشد تا بالاخره مسئولان، هشدارهای رسانه را جدی بگیرند و سؤالات 
رسانه را بی پاسخ نگذارند هرچند حالا دیگر مطمئن شده ایم، برخی پاسخگو نبودن ها آن چنان 

نیز خالی از حکمت نیست!

< اردیبهشت، خرداد و تیرماه ســال جاری، آفتاب یزد در 
سه گزارش نسبتاً مفصل به موضوع عجیب و نسبتاً ترسناک 

»چای سنواتی تاریخ گذشته« می پردازد با این تیترها:
 - ۵۰۰۰ تن چای ســنواتی تاریخ گذشــته در انبار بانک ملی 

چه می کند؟!
- در فقره ی چای ســنواتی تاریخ گذشته؛ چرا همیشه پای 

بانک ملی در میان است؟!
- چرا هیچ کســی چای ســنواتی تاریخ گذشــته را گردن 

نمی گیرد؟!

< از این جهت آرزومندیم و نوشــتیم: »امیدواریم ارتباطی 
وجود داشته باشد!« تا بالاخره یا موضوع چای سنواتی تاریخ 
گذشته مشخص شود یا تکلیف تولید و واردات چای. از قدیم 
گفته اند: »آدم عاقل از یک سوراخ دو بار گزیده نمی شود!« 
حتی برخی معتقدند؛ دو بار هم گزیده شد دیگر سه بار حتماً 

نباید گزیده شود

< آنچــه هزینه بوده اســت را مردم با اشــک پرداخت 
کرده اند فقط امیدواریم در میانه ی جنگ و جدل؛ ما نبودیم، 
تقصیر دولت قبل است، اصل ماجرا فراموش نشود و نیز این 
که، بازهم امیدواریم ارتباطی وجود داشــته باشد تا بالاخره 
مسئولان، هشــدارهای رســانه را جدی بگیرند و سؤالات 
رسانه را بی پاسخ نگذارند هرچند حالا دیگر مطمئن شده ایم، 

برخی پاسخگو نبودن ها آن چنان نیز خالی از حکمت نیست!

آفتاب یزد و پرسشی که شاید مهم باشد؛

بین هزاران تن چای سنواتی تاریخ گذشته و فساد در واردات چای
ارتباطی وجود دارد؟!
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بین الملل

استان

حمله موشکی به کشتی باری 
انگلیسی در تنگه باب المندب

منابع خبــری غربی از حمله موشــکی روز 
یکشنبه )دیروز( به یک کشتی باری انگلیسی 
در تنگه باب المندب و در نزدیکی ســواحل 
یمن خبر داده اند. به گزارش عصرایران به نقل 
از یورونیوز، شرکت امنیت دریایی »آمبری« 
مستقر در لندن دیروز اعلام کرد یک کشتی 
باری انگلیسی در حالی که در ورودی دریای 
ســرخ و در تنگه باب المندب در حرکت بود، 
مورد اصابت موشک قرار گرفته است. به نام و 

محموله این کشتی اشاره ای نشده است.
آمبری اعلام کــرده: »گزارش ها حین عبور 
از دریای ســرخ، تقریبا در ۳۴.۵ کیلومتری 
غرب-شمال غربی« موکا »یمن، یک کشتی 
باری فله برَ با پرچم بریتانیا باهاما مورد حمله 

موشکی قرار گرفت.«
آژانس امنیت دریایی بریتانیا نیز )یکشــنبه( 
اعــلام کرد که گزارشــی در مــورد فعالیت 
یک پهپــاد، »از جمله انفجار احتمالی«، »در 
نزدیکی باب المندب از جهت یمن« دریافت 
کرده اســت. ارتش انگلیس به کشــتیرانان 
هشــدار کوتاهی داد که این حادثه در تنگه 
باب المندب رخ داده است که شرق آفریقا را 

از شبه جزیره عربستان جدا می کند.
آژانــس امنیت دریایی انگلیس گفته فعالیت 
هواپیماهای بدون سرنشین نیز در این منطقه 
گزارش شده است. تنگه باب المندب دریای 
ســرخ را به خلیج عدن متصل می کند. این 
منطقه در هفته های اخیر شاهد مجموعه ای از 
حملات بوده است که به انصارالله یمن نسبت 
داده می شود. انصارالله طی هفته های گذشته 
به تلافی حملات اسرائیل به مردم فلسطین 
در نوار غزه، موشک ها و پهپادهایی را به سمت 

اسرائیل پرتاب کرده اند.
انصــارالله یمــن همچنین کشــتی تجاری 
اسراییلی »گلکسی لیدر« را با ۲۵ خدمه آن 

در ۱۹ نوامبر به تصرف خود درآوردند.
این کشــتی توسط یک شــرکت کشتیرانی 
ژاپنی اداره می شــد اما متعلق به یک شرکت 
انگلیسی اســت که خود متعلق به یک تاجر 
اسرائیلی اســت. انصارالله هنوز درباره ادعای 

حمله امروز اظهار نظر رسمی نکرده است.
انصارالله یمن تهدید کرده مادامی که حملات 
اســرائیل به مردم غزه ادامه داشــته باشــد 
کشــتی های اســرائیلی را در دریای سرخ و 
خلیج عدن و تنگه بــاب المندب هدف قرار 

خواهد داد.

بخشدار جوکار شهرستان ملایر: 
تلاش شود تا در سال های آینده

برای تحویل زمین به متقاضیان مسکن
مشکلی به وجود نیاید

احسان غفاری - خبرنگار: بخشدار جوکار 
شهرستان ملایر از گروه بندی مشمولین نهایی 
طرح نهضت ملی مســکن در شهر ازندریان 
خبر داد و گفت: طبق وعده معاون اســتاندار 
و فرماندار ویژه شهرســتان ملایر و مدیرکل 
بنیاد مسکن استان همدان جلسه ای به منظور 
گروه بندی و فراهم کــردن مقدمه برگزاری 
جشن تحویل اراضی به متقاضیان برگزار شد 
و ان شاءالله در روزهای آتی شاهد برپایی این 
مراســم خواهیم بود. وی بیان داشت: نهضت 
ملی مســکن یکی از خدمات دولت مردمی 
دکتر رئیســی در کشــور و شهرستان ملایر 
شناخته می شــود. محمد فارســی بخشدار 
جوکار شهرســتان ملایر خاطرنشان کرد در 
شــهر ازندریان با دســتورات و حمایت های 
استاندار محترم و فرماندار محترم شهرستان 
اجرای این طرح تســریع یافته و در مراحل 

نهایی واگذاری زمین به متقاضیان می باشد.
بخشــدار جوکار با اشــاره به اینکه در شهر 
ازندریان پس از برگزاری جلســه توجیهی و 
بررســی های لازم تعداد ۶۰ نفر از متقاضیان 
تایید شــدند، افزود: جلسه ای با حضور مدیر 
بنیاد مسکن شهرســتان ملایر و کارشناس 
مسئول طرح نهضت ملی بنیاد مسکن استان 
برگزار گردید و مشمولین در گروه های دو نفر 

گروهبندی شدند.
وی بــا بیان اینکه زمین مورد نیاز طرح اقدام 
ملی در شهر ازندریان با استفاده از بانک زمین 
دولتی موجود در این شهر به صورت رایگان 
در اختیار متقاضیان قرار می گیرد، افزود: این 
زمین در بافت شهری و در موقعیت مناسب 

واقع شده است.
فارسی با اشاره به اینکه مقرر شده متقاضیان 
علاوه بر دریافت تســهیلات بانکی، از آورده 
واریزی خود تحت نظارت مهندســان نسبت 
ساخت منزل اقدام نمایند، افزود: افراد تحت 
پوشــش کمیته امداد و سازمان بهزیستی در 
این طرح نیاز به آورده اولیه نخواهند داشــت 
و همچنیــن مبلغ ۱۰۰ میلیون تومان نیز به 
عنوان بلاعوض توسط دستگاه های حمایتی به 

آن ها تعلق خواهد گرفت.
محمد فارســی بخشــدار جوکار در پایان از 
آماده سازی زمین مورد نظر این طرح توسط 
شهرداری ازندریان گفت و افزود: شهرداری ها 
موظفند حداقــل ۵۰ درصد تخفیف عوارض 
در صدور پروانه ســاختمانی برای متقاضیان 
در نظر بگیرند، وی خاطرنشــان کرد: شــهر 
ازندریان در ســال های آینده برای متقاضیان 
جدیــد طرح های مســکن ملی با مشــکل 
کمبود زمین مواجه اســت که در این زمینه 
مالکیــن اراضی در حریم شــهر باید تعامل 
و همکاری های لازم با شــهرداری و شورای 
اسلامی شهر رو جهت الحاق زمین به محدوده 

شهری را داشته باشند.
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 افقی 

 عمودی 
 1 - کتابی از استفان کاوی، از چهره های 
سرش�ناس عل�م موفقی�ت 2 - موش 
خرم�ا - ع�دس 3 – دس�ت ع�رب - 
متقارب - وسیع و پهن - صنم 4 - کم 
خونی - سیخ کباب - ناراست - تظاهر 
ب�ه نیک�وکاری 5 - صندلی س�وارکار 
- گس�تاخی و بی پروای�ی - متص�ل و 
ب�ا انقط�اع 6 - بن�دری در مراکش ) 
دارالبیضا ( - آشنا و خودی 7 - شهری 
آذربایج�ان ش�رقی - جس�تجو  در 
و خبرگی�ری - کلم�ه پرسش�ی 8 - 
سرسلسله اعداد - شهامت و جسارت 
- پروردگارا - پهلوان 9 - دارای حرارت 
- تاکنون - چش�م 10 - آرامش - زد و 
بند - عامت مفعولی 11 - کش�ورها - 
اتومبیل - تاب و توان 12 - س�وره آخر 
قرآن - پوس�تین - ب�ت جاهلیت - با 
محبت 13 - پراکندگی - سوار - اخگر 
و جرقه - لنگه 14 - نوعی کبوتر - ابزار 
روز مبادا 15 - کتابی از ویلیام فالکنر در 

سال 1950

  1 - کنایه از بیجا بودن توقع کمک از 
کس�ی 2 - عروس هزار داماد - از.... 
ش�یخ ما این است / ش�یره را خورد 
و گف�ت ش�یرین اس�ت 3 - نوعی 
ش�یرینی - پاکیزه - دارای تماس – 
ح�رف گزینش 4 - غذای س�امتی 
- ارزش - آبک�ی و رقی�ق - با محرم 
اسرار بگویید 5 - تنگی نفس - نوعی 
وضو یا غس�ل - ستارگان 6 - بانوی 
نویسنده انگلیسی برنده نوبل ادبی 
2007 - پیوس�ته تکرار ش�دن 7 - 
پایتخت فیجی - همراه و قرین - امر 
به آمدن 8 - نوعی کاغذ - اس�تانی 
در یونان - نیس�تی و فنا - نت سوم 
9 - ش�وخ - به طور کامل - خنده رو 
10 - تولیدی از صنایع نظامی - جوهر 
شوره 11 - بافندگی - لغزیدن - رودی 
در لهس�تان 12 - رن�ج - مرتج�ع 
لاس�تیکی - مقابل خوب�ی - جمع 
ش�ریک 13 - ص�دای درد - دعایی 
مشهور - حرارت دادن - یک عامیانه 
14 - ح�س یادگیری ها - مش�اهده 
ک�ردن 15 - کتابی از محمد غفاری، 

برگزیده شعر نو فارسی
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آفتاب یزد – یوسف خاکیان: تو نگو دیروز روز جهانی معلولان بوده، البته من می دونستم و با علم به این موضوع 
پریروز که 11 آذر بود چیزی ننوشتم تا دیروز که 12 آذر بود به مناسبت روز جهانی معلولان منتشر بشه و اتفاقا از 
قصد این کار رو انجام ندادم، گذاشتم تا یه روز بگذره و روز جهانی معلولان بیاد تا متوجه بشم جامعه ما در این روز 
در قبال این قشر مظلوم چه رفتاری رو در پیش می گیره، بعد که دیروز گذشت و وارد امروز که 13 آذر هست؛ 
شدیم، متوجه شدم که حتی یه بچه گربه هم حاضر نیست واسه ما آدمهای توانیاب دُمی تکون بده تا بلکه با همین 
عمل ساده ی این بچه گربه حالیمون بشه که هنوز زنده ایم، چه رسد به آدمهایی که بعضیاشون حتی ما رو جزو 
همنوعان خودشون نمی دونن. خاطرم هست اون قدیما یه بار واسه کنکور ثبت نام کرده بودم و خب به این دلیل 
که توی فرم ثبت نام تیکِ گزینه »معلولیت دارم« رو زده بودم، دوستان لطف کرده بودن من رو با بقیه داوطلب هایی 
که اونا هم معلولیت داشتن به حوزه امتحانی دانشکده توانبخشی که توی میدون محسنی )مادر( هست هدایت 
کرده بودن که به اصطلاح بریم اونجا کنکورمون رو بدیم، حال بماند که من چطوری خودم رو کله سحر رسوندم 
اونجا، یادمه تو حیاط دانشکده ایستاده بودیم و هر چند لحظه یه بار چند تا از بچه ها می اومدن و کنار ما تو حیاط 
منتظر اعلام شروع کنکور بودن. از اونجایی که دانشکده بزرگ بود و تعداد داوطلبان معلول کم بود، برگزارکنندگان 
آزمون تعدادی از داوطلبانی که هیچ مشکل جسمی نداشتن رو هم هدایت کرده بودن به اون حوزه امتحانی و قرار 
بود اونا هم با ما کنکور بدن، یادمه یکی از همین داوطلب ها وقتی وارد محوطه شد و بچه های معلول رو دید به 
رفیقش گفت: »عَه، چرا حوزه امتحانی ما رو انداختن اینجا؟ واسه چی ما باید با این کج و کوله ها امتحان بدیم؟« 
منظورش از کج و کوله ما بودیم، شنیدم حرفشو، اما واکنشی نشون ندادم، چی باید می گفتم؟ می رفتم یقه شو 
می گرفتم می گفتم چرا به ما گفتی کج و کوله؟ گفتم سکوت کنم بهتره، گاهی وقتا سکوت تاثیر بیشتری داره، 
البته برای آدمی که معنای سکوت رو بفهمه و درکش کنه، اگه نه که کاری نمیشه کرد، بگذریم. داشتم در مورد 
دیروز حرف می زدم، 12 فروردین، روز جهانی معلولان، راستش من با ثبت روزهای سال به مناسبت های مختلف 
مخالفم، دلیل هم دارم برای این مخالفتم، من معتقدم که در این روزها که توی تقویم به نام فلان و بهمان ثبت 
شدن، هیچ اتفاق خاصی نمی افته، یعنی برای منِ معلول روز 12 آذر )که دیروز بود و به نام روز جهانی معلولان 
ثبت شده( با 13 آذر که امروزه و با 14 آذر که فرداست و با 15 آذر که پس فرداست، هیچ فرقی نداره، یعنی برای 
منی که معلول هستم در روز 12 آذر همون اتفاق هایی رخ می ده که در روزهای 10 آذر، 9 آذر، 8 آذر و 7 آذر رخ 
می ده، من مجبورم کفش طبی ام رو پام کنم، مجبورم عصامو بگیرم دستم، مجبورم همون کاری رو که همیشه 
انجام می دادم انجام بدم، مجبورم همون مشکلاتی که هر روز از سر و کله ام بالا می رن تحمل کنم و مجبورم عدم 
عملیاتی شدن قانون حمایت از معلولان رو که سالهای ساله فقط به صورت نوشته شده است باز هم تحمل کنم. 
سوال من اینجاست که وقتی در چنین روزی هیچ اتفاق خاصی برای معلولان نمی افته، اساسا چرا باید توی برگه 
12 آذر تقویم اون پایینش نوشته باشن »روز جهانی معلولان«؟ به چه درد من می خوره روز جهانی معلولان؟ وقتی 
از مشکلات من توی این روز حتی به اندازه یه ارزن کم نمیشه چرا باید چنین روزی رو گرامی بدارم؟ چرا باید توی 
تقویم ثبت بشه؟ خب یه دلیلی باید داشته باشه دیگه، غیر از اینه؟ مثلا در هفته کتاب و کتابخوانی مردم تشویق 
میشن تا بیشتر مطالعه کنن، حداقل توی اون یه هفته بیشتر کتاب بخونن، در روز شعر و ادب پارسی مردم تشویق 
میشن که بیشتر شعر بخونن، در این روز یاد استاد شهریار هم گرامی داشته میشه، مثلا ملت میرن سر مزارش و 
براش فاتحه می خونن، روزها و هفته های دیگر سال هم به همین صورت، اما این 12 آذر چه صیغه ایه؟ توی این 
روز چه اتفاق خوش یمنی برای معلولان می افته که اونا شاد باشن و با خودشون بگن امروز روز ماست؟ اصلا باید 
چنین روزی رو به معلولان تبریک گفت یا تسلیت؟ معلول بودن چیز خوشایندی نیست که براش روز خاصی هم 
در نظر گرفته بشه، مگر اینکه قرار باشه در این روز یه قدمی برای بهبود شرایط زندگی این قشر مظلوم برداشته 
بشه، اما آیا برداشته میشه؟ کسی کاری می کنه؟ همین سه روز پیش )شنبه 10 آذر( سید صولت مرتضوی وزیر 
محترم کار و رفاه اجتماعی با دادن وعده ای اعلام کرد: »پیگیر هس��تیم تا حسب پیگیری های ریاست سازمان 
بهزیستی، برای اولین بار آزمون اختصاصی استخدام 4300 نفر از معلولان را با دریافت مجوز برگزار کنیم.« راستش 
خنده ام می گیره وقتی این حرفا رو می خونم یا می شنوم، چون تو بطن و متن ماجرای معلولیت هستم خنده ام 
می گیره از این حرفا، صد ساله این حرفا داره بیان میشه، اما بینی و بینُ الله کدوم وعده ای که به معلولان داده شده 

تا حالا عملیاتی شده؟ تو همین دولت قبلی که رئیسش همون اوایل که می خواست رئیس جمهور بشه برای بهبود 
شرایط زندگی معلولان چقدر وعده داد؟ اون بابا هشت سال رئیس جمهور بود، یعنی هشت سال وقت داشت وعده 
شو عملیاتی کنه، اما نکرد؟ الان وزیر دولت جدید وعده داده که 4300 معلول رو می خواهیم استخدام کنیم، اما آیا 
واقعا انجام میشه؟ واژه هایی که جناب وزیر برای بیان جمله اش استفاده کرده، خودشون دارن میگن این حرفا رو 
باور نکنید، این حرفا باد هواست، حتی در حد وعده تو خالی هم غیر قابل باورن، آقای مرتضوی توی همین یه جمله 
کوتاهشون دو بار از کلمه »پیگیر« استفاده کرده، یکی از این پیگیری ها مال خودشون بوده، دومیش مال سازمان 
بهزیستی بوده، پیگیری که همین طوری مثل بوته یه دفه از دل خاک نمی زنه بیرون، شما وقتی یه مسئله ای رو 
پیگیری می کنی یعنی یه مدتیه داری پیگیری می کنی که حلش کنی، الان هم داری پیگیری می کنی که حلش 
کنی، بعد از اینم قراره پیگیری کنی که حلش کنی، اما چرا حل نمی شه؟ واقعا چرا حل نمیشه؟ اینهمه سازمان 
بهزیستی داره تلاش می کنه، اینهمه وزارت کار داره تلاش می کنه؛ با این وصف چرا این پیگیری ها نتیجه نمی دن؟ 
سوال مهمتر اینجاست که دوستان دولتی ما )وزیر کار و رفاه اجتماعی و رئیس سازمان بهزیستی( چی رو دارن 
پیگیری می کنن؟ آقای مرتضوی گفته که دریافت مجوز رو پیگیری می کنیم، سوال من اینه که دریافت مجوز 
 اس��تخدام بیکاران رو پیگیری می کنید یا دریافت مجوز استخدام معلولان رو؟ کدومش؟ جناب وزیر یه عددی 
رو توی صحبت هاشون بیان کردن که نشون میده میخوان اختصاصا معلولان رو استخدام کنن، اونم نه یکی، نه 
دو تا، نه ده تا، نه صدتا، نه هزار تا، بلکه 4300 نفر معلول رو می خوان استخدام کنن، اوکی؟ اینو گفتن دیگه؟ 
درسته؟ الان منِ معلول یا سایر معلولین باید این حرف رو باور کنیم؟ یعنی شما می خواین واقعا این کار رو انجام 
بدید؟ پیگیری دارید می کنید نه؟ هم شما تو وزارت کار دارید پیگیری می کنید هم سازمان بهزیستی داره پیگیری 
می کنه، درسته؟ آآآآآآآآآآخ دردم گرفته، بدجور دردم گرفته، جسممو نمی گم، روحمو می گم، به لحاظ روحی دردم 
گرفته، کاش یکی بود یه تیر خلاص تو مخ من خالی می کرد و من راحت می شدم از این زندگی و دیگه مجبور 
نبودم این حرفا رو بشنوم، من نمی دونم معلولان دیگه چطوری فکر می کنن و حرفهای وزیر کار و رفاه اجتماعی 
رو باور می کنن یا نه؟ اما من یه نفر تو کَتَم نمیره که این اتفاق بیفته، حتی پیگیریش هم تو کَتَم نمیره، لابد 
می پرسید چرا؟ و لابد می گید چقدر ناامیدی؟ دلیلش رو می خواید بدونید دیگه؟ من دلیلشو میگم بهتون، دلیلش 
قانون حمایت از حقوق معلولانه، قانونی که سالهاست نوشته شده اما اجرا نمی شه، پیگیری هم شده ها برای اینکه 
اجرا بشه، اما اجرا نمیشه، چراشو نمی دونم، فقط می دونم که اجرا نمیشه، یا نمیذارن اجرا بشه یا نمی خوان اجرا 
بشه یا مجوز نمیدن یا مثل همیشه پول ندارن. توی این قانون یه بندی هست که میگه ادارات مختلف هر گاه 
بخواهند نیروی کار استخدام کنند و مجوز استخدام نیروی کار رو هم گرفته اند، موظفند سه درصد از نیروهای 
استخدامیشون رو به معلولان اختصاص بدن، این یعنی چی؟ یعنی بعد از اینکه آزمون استخدامی برگزار شد، بعد 
از اینکه نتایج اعلام شد، بعد از اینکه مرحله گزینش سپری شد و قرار شد نیروهای جدید از فلان تاریخ در اداره 

مربوطه مشغول به کار بشن، در میان افراد جدیدی که به کار مشغول میشن باید به اندازه سه درصد )نمی دونم 
چند نفر میشه( آدم معلول وجود داشته باشه. حال از شما می پرسم جناب وزیر کار، لطفا با صراحت جواب بدید، 
آیا ادارات و نهادهای دولتی به چنین قانونی پایبند هستن و انجامش میدن؟ به فرض که پایبندش باشن و انجامش 
بدن، آیا دست آخر اون سه درصد معلولان در اون اداره مشغول کار میشن؟ من به جای شما حرف نمی زنم، شما 
جواب خودتون رو بدید، اما می تونم با ذکر یک خاطره به شما در پاسخ دادن به این پرسش کمک کنم، قبوله؟ بریم 
تو کارش.  در تاریخ 1378/9/13 )24 سال پیش در همین روز و همین ماهی که در اون هستیم( من به عنوان 
یک معلول به استخدام یکی از سازمانهای دولتی دراومدم، زمانی که من استخدام شدم فردی به نام آقای نجفی 
رئیس اداره استخدام اون سازمان بود، بعدها همین آقای نجفی از اداره استخدام به بخشی که من توی اون کار 
 می کردم منتقل ش��د و به نوعی ش��د همکار ما، یکی از همون روزها آقای نجفی منو کشید کنار و بهم گفت: 
 »می دونی وقتی پرونده تو به عنوان نیروی کار جدیدی که توی آزمون استخدامی و مرحله گزینش قبول شده، 
زیر دست من اومد فردی )یکی از همین همکاران( اومد پیش من و بهم گفت: »تو دستت بازه، رئیس اداره استخدامی 
و هر چی تو بگی انجام میشه، از طرفی من و تو بیست ساله با هم رفیقیم، همکار هم که هستیم، بیا به خاطر این 
نون و نمکی که با هم خوردیم یه کاری بکن، این بابایی که الان پرونده اش رو داری بررسی می کنی معلوله نه؟ ببین 
اینکه نمی تونه کار مفیدی انجام بده، هم من می دونم هم تو می دونی یه معلول راندمان یه آدم سالم رو نداره، تو بیا 
یواشکی پرونده اینو سربه نیست کن به جاش یه پرونده واسه خواهرزاده من درست کن و خواهر زاده منو به جای 
این معلوله استخدام کن« به آقای نجفی نگاه می کردم، همینطور مات و مبهوت داشتم به حرفهاش گوش می کردم، 
راز مگویی رو داشت بازگو می کرد، اون هم به کسی که اون راز مگو مربوط به او )یعنی من( بود. خودمو به خاک و 
خون کشیدم تا آقای نجفی بهم بگه که اون فرد کی بوده، اما امتناع کرد و گفت: »تو الان توی این اداره با اون بنده 
خدایی که این پیشنهاد رو به من داد رفیقی، واسه همین نمی تونم اسمشو بگم« گفتم: »پیشنهادش قابل اجرا بود؟ 
یعنی می ش��د خواهر زاده اون رو به جای من جا بزنی؟« گفت: »مثل آب خوردن بود انجامش.« گفتم: »کس��ی 
 نمی فهمی��د؟« گفت: »هیچکسِ هیچکسِ هیچکس نمی فهمی��د.« گفتم: »پس چرا انجام ن��دادی؟« گفت: 
»می خواستم انجام  بدم تا دمِ درِ انجام دادنش هم رفتم، فقط یه امضای آخرش مونده بود، اما...« گفتم: »اما چی؟« 
گفت: »ترسیدم« گفتم: »از کی؟« گفت: »از خدا.« بعدها هم آقای نجفی از اون سازمان به سازمان دیگه ای منتقل 

شد و هم من از آن اداره بیرون اومدم، اما خاطره اون راز مگو هرگز یادم نرفته و یادم نمیره هیچوقت. 

< پس از تحریر
جناب مرتضوی عزیز، وزیر محترم کار و رفاه اجتماعی یا از این چیزی که الان می خواهم بگویم آگاهی دارید و 
می خواهید طوری وانمود کنید که درباره اش چیزی نمی دانید و به همین دلیل خودتان را زده اید به آن طرف 
یا آگاهی ندارید و واقعا نمی دانید که در آن صورت باید بگویم وای به حال کارمندانی که زیر دس��ت ش��ما کار 
می کنند، به هر روی آنچه واقعیت است اینکه متاسفانه در این مملکت برخی آدمها هستند، برخی موانع هستند، 
برخی اراده ها هستند، برخی دست ها هستند که اجازه نمی دهند پیگیری های مختلف تحت هیچ شرایطی به ثمر 
بنشینند، آنها نمی خواهند زندگی آدمهای مختلف )مثلا همین افراد معلول( روال عادی خودش را طی کند و 
به ثمر بنشیند، این آدمها و این موانع و این اراده ها و این دست ها، فقط و فقط و فقط به منافع خودشان فکر 
می کنند و دیگر هیچ. غم انگیز است اما باید بگویم، باید بگویم تا بدانید در این مملکت کُت تن چه کسانی است، 
متاسفانه از یک زمانی به بعد، جهان دیگر آدمهای خداترسی مانند آقای نجفی را به خود ندید، اصلا از یک زمانی 
 به بعد ترس از خدا در میان برخی از افراد )که تعدادشان هم کم نیست( همانند ساختمان پلاسکو فرو ریخت و

 از بین رفت، حالا دیگر نمی شود برای افرادی مثل من، مثل خیلی های دیگر که معلولند کاری کرد و قدمی برایشان 
برداشت، بدانید و آگاه باشید که ما خوب می دانیم که پیگیری های شما در وزارت کار و پیگیری های دوستان شما 
در سازمان بهزیستی حتی اگر تا صبح روز قیامت هم ادامه داشته باشد، مجوزی که درباره اش صحبت کردید به 
شما داده نخواهد شد، با این حال اگر یک درصد، فقط یک درصد چنین مجوزی هم صادر شود، همان آدمها، همان 
موانع، همان اراده ها و همان دست ها به راحتی نوشیدن یک لیوان آب می توانند اسم ها را با هم جابجا کنند و هیچ 
کسی هم متوجه کارشان نشود. جناب مرتضوی منِ کوچک به شمای بزرگِ صاحب منصب می گویم اگر ماجرای 
استخدام 4300 نفر معلول واقعیت ندارد که هیچ، اما اگر واقعیت دارد شما را به خدا بی خیالش شوید، خودتان را 
خسته نکنید، ما دیگر حالیِ مان شده که در این مملکت شهروند درجه دهم هم محسوب نمی شویم، بنابراین اگر 
واقعا می خواهید کاری برای ما انجام دهید بچسبید به همان قانون حمایت از حقوق معلولان و تلاش کنید که 
همان سه درصد اجرا شود، تلاش کنید تا معلولان کارگر و کارمند )چه آنها که در بخش دولتی کار می کنند و چه 
آنان که در بخش خصوصی کار می کنند( با استفاده از قانون حمایت از حقوق معلولان بتوانند با بیست سال سابقه 
کار و میزان ارفاقی که سازمان بهزیستی و سازمان تامین اجتماعی به آنها می دهد بازنشسته شوند، تا به این وسیله 
جا برای استخدام معلولان جدید باز شود. در پایان این نوشتار می خواهم خواهشی از شما داشته باشم، لطف کنید 
اینبار که در جلسه هیئت دولت حضور یافتید پیشنهاد کنید که اگر مقدور است نام معلولان را از روز 12 فروردین 
بردارند و این روز را به نام دیگری ثبت کنند، همه روزهای سال می توانند روز جهانی معلولان باشند اگر زندگی آنها 
اینقدر دشوار نباشد و آنها هم بتوانند مانند مردم عادی به حیات خودشان ادامه دهند، در عین حال هیچ روزی از 
سال نمی تواند به عنوان روز جهانی معلولان به حساب بیاید اگر مسائل معیشتی و دارویی و درمانی و کمکی این 

قشر خاص نه تنها حل نشود که روز به روز بر تعدادشان هم افزوده شود. 

به مناسبت 12 آذر که در تقویم به نام روز جهانی معلولان ثبت شده است

تِق، تِق، تِق، تِق...
تیتر این گزارش خواندنی نیست، شنیدنی ست، این صدای عصای یک فرد معلول است که 

در خیابانها و کوچه های مناسب سازی نشده این کشور تردد می کند 

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶

 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه  قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 شماره: ۱۴۰۲۶۰۳۳۱۰۵۷۰۰۲۷۶۹ تاریخ: ۲۴ / ۸ / ۱۴۰۲
برابر رای شماره 140260331057002750 هیات اول / دوم موضوع 
قان�ون تعیین تکلی�ف وضعیت ثبتی اراضی و س�اختمانهای فاقد 
سند رس�می مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرج - ناحیه 
دو تصرف�ات مالکانه بامعارض متقاضی خانم کبری کریمی فرزند 
اس�ماعیل به شماره شناس�نامه 4405 در یک قطعه زمین با بنای 
احداثی به مساحت 284 متر مربع از پاک 4863 فرعی از 9 اصلی 
واقع در کرج ماهدشت خیابان ایثار کوچه اول سمت چپ پاک 2 
خریداری از مالک رس�می آقای منصور حیدر خانی محرز گردیده 
اس�ت. لذا به منظور اطاع عموم مرات�ب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی می ش�ود در صورتی که اش�خاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولی�ن آگهی به م�دت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تس�لیم 
و پس از اخذ رس�ید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تس�لیم اعتراض 
دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و ع�دم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 28 / 8 / 1402 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 13 / 9 / 1402 

شناسه آگهی: 1606115
رییس ثبت اسناد و املاک مهران رشیدی 

مفقودی
برگ س��بز خودروسواری پراید به ش��ماره موتور 3054023 و شماره شاسی 
S141228807275 و شماره پلاک ایران 54-175د99 متعلق به آقای مجید 
عباسی شمس آباد به کدملی 4449357132  مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط  می باشد. 

مفقودی
آقای محمد امین تیموری مالک پژو ROA مدل 1389 رنگ بژ - متالیک به 
شماره پلاک 532 ص 21 - ایران 41 و شماره موتور  11888009646 شماره 
شاسی NAAB41PA9AH 255541  به علت فقدان اسناد فروش )برگ 
کمپانی و برگ سبز و کارت( تقاضای رونوشت المثنی اسناد مذکور را نموده 
اس��ت. لذا چنانچه هرکس ادعایی نسبت به خودروی مذکور دارد ظرف مدت 
ده روز به دفتر حقوقی س��ازمان فروش ش��رکت ایران خودرو واقع در شهرک 
پیکانشهر - ساختمان سمند مراجعه نماید. بدیهی است پس از انقضای مهلت 

مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.

مفقودی
 شناسنامه مالکیت و کارت خودرو پژو 405 مدل 1383 رنگ مشکی روغنی 
به شماره انتظامی ایران 55 - 533 ه 26 به شماره موتور12483077601 
و ش��ماره شاس��ی 83009745 بنام منصوره ماش��االهی به ش��ماره ملی 

0052901564 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
شناس��نامه مالکیت اتومبیل پژو RD مدل 1383 رنگ یشمی روغنی به 
شماره انتظامی ایران 56- 697 ل 12 به شماره موتور 11783042211و 
شماره شاس��ی 83142511 بنام مهرداد زهری بی نظیر فومنی به شماره 

ملی 2660208591مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

فیلم مس��تند »عبور از ف��ولاد« به 
دانائ��ی  امیرهوش��نگ  کارگردان��ی 
که برای نخس��تین بار سرگذش��ت 
قزاق های س��اکن ایران در اس��تان 
گلستان را به تصویر می کشد، آماده 
پخش شده اس��ت. دانائی که مدت 
20 سال ساکن جمهوری قزاقستان 

اس��ت و به عنوان خبرنگار فعالیت دارد درباره مس��تند خود گفت: موضوع 
کوچ اجباری قزاق ها یکی از مهمترین اتفاقات مردم قزاقستان در زمان اتحاد 
جماهیر ش��وروی اس��ت که تاکنون به آن پرداخته نش��ده است. وی اضافه 
کرد: قوم قزاق قدیمی ترین طایفه عش��ایری جهان است که با گذشت زمان 
 و دگرگونی زندگی و زیس��ت، همچنان س��نت های عشیره ای خود را حفظ 
کرده اند. کارگردان فیلم مس��تند »عبور از فولاد« تصریح کرد: در سال های 
1927 تا 1930 میلادی در زمان اتحاد جماهیر ش��وروی و حاکمیت ژوزف 
اس��تالین قحطی س��اختگی س��رزمین قزاقس��تان را فراگرفت، این قحطی 
س��اختگی که 10 س��ال بعد از انقلاب س��رخ اکتبر در جهت تثبیت نظام 
کمونیستی و از بین بردن مخالفان حکومت صورت گرفت، در قزاقستان آن 
زمان که تحت سلطه اتحاد جماهیر شوروی بود باعث نافرمانی، اعتراضات و 
شورش هایی از سوی مردم قزاقستان شد که برخی از آن مردم ناچار شدند 
با کوچ اجباری س��رزمین خود را ترک کنند و به کشورهای دیگر مهاجرت 
کنند. به گزارش مهر، دانائی افزود: همس��ایگی قزاقس��تان با ایران از طریق 
دریای خزر باعث ش��د مردم قزاق ساکن شهر بندری آکتائو واقع در استان 
متگستائو قزاقستان با مشقت و خطرات فراوان از طریق حاشیه دریای خزر 
خود را به ایران برسانند و در شهرهای گرگان، بندر ترکمن و گنبد کاووس 

در مناطقی که قزاق محله نام دارد ساکن شوند.

»عبور از فولاد« آماده پخش شد 
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آفت�اب یزد - حمیده مهرعلی : بیماری های دستگاه گوارش انواع مختلفی 
دارند که بس��ته به محل ایجاد آن ها )قس��مت فوقانی مانن��د معده و تحتانی 
همچون روده( دس��ته بندی می شوند. پولیپ روده که یکی از اصلی ترین دلیل 
مراجعه مردم به پزشک است . این بیماری در مراحل اولیه بدون علامت ظاهر 
می شود و معمولا بی خطر خواهد بود اما  در صورت عدم تشخیص و درمان به  
موقع علائم پولیپ روده خطرناک بوده و می تواند مشکلات بسیار جدی را برای 
فرد ایجاد کند لذا با توجه به  اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره  با دکترمحمد 
امانی ، فوق تخصص گوارش و کبد و دکتر سامان ستوده نیا، متخصص جراح 
عمومی و دکتر مس��عود صدرالدینی ، فوق تخصص گوارش و کبد گفت و گو 

کرده  است.
دکتر امانی در این باره  می گوید : پولیپ روده ضایعه ای اس��ت که در مس��یر 
روده کوچک یا بزرگ و در بخش��ی از دس��تگاه گوارشی ایجاد می شود. بیشتر 
این ضایعات هیچ آس��یبی برای افراد ایجاد نمی کنند اما بعضی از این ضایعات 
می توانند در گذر زمان سرطانی شوند لذا به همین دلیل، برداشتن پولیپ های 

روده  انجام می شود.
 وی بی��ان ک��رد : پزش��کان دلیل اصلی ایج��اد پولی��پ در روده را نمی دانند . 
به طور معمول، س��لول های س��الم به شکل مشخصی رشد می کنند و تقسیم 
می ش��وند. پولیپ ها زمانی ایجاد می شوند که س��لول ها بیشتر از حد معمول 
رش��د می کنند. پولیپ روده ممکن اس��ت ب��رای هر فردی اتف��اق بیفتد، اما 
 مس��ائل مشخصی وجود دارند که احتمال ایجاد این مشکل در روده را افزایش 

می دهند.
ای��ن فوق تخصص گوارش و کبد مطرح کرد که اگر افراد  اضافه وزن داش��ته 
باشند ، سن فرد بالای پنجاه سال باشد، فرد سیگار بکشد، پیش از این پولیپ 
روده داش��ته باشد یا به سرطان روده مبتلا شده باشد،  به بیماری های التهابی 
روده و به دیابت نوع دو مبتلا باشد و بیماری خود را کنترل نکند و همچنین 
برخی اختلالات ژنتیکی ای که شانس ایجاد پولیپ روده   را افزایش می دهند 

را  داشته  باشد  احتمال ابتلا  به  این  بیماری  در آنها  افزایش می  یابد .
وی اشاره کرد : پولیپ های روده هیچ علائمی ایجاد نمی کنند و به طور معمول 

پولیپ های روده تا زمانی که آزمایش ها نشان ندهند، پیدا نمی شوند.
 دکت��ر امانی اف��زود : با این ح��ال در بعضی ش��رایط، افراد ب��ا علائمی روبرو 
می ش��وند که عبارتند از اینکه فرد ممکن است در مدفوع خود خون مشاهده 
کند. این خون ممکن اس��ت در توالت یا در دس��تمال کاغ��ذی که فرد برای 
پاک کردن خود اس��تفاده می کند مش��اهده ش��ود ، افراد ممکن اس��ت برای 
بیش از یک هفته اس��هال یا یبوس��ت داش��ته باش��ند ، درد شکم و خستگی 
یا تنگی نفس نیز می تواند نش��ان از این باش��د که بدن آهن کافی در اختیار 
 ن��دارد و ای��ن موضوع زمان��ی رخ می دهد که پولیپ ها ش��روع ب��ه خونریزی

 می کنند.
ای��ن ف��وق تخصص گوارش و کبد متذکر ش��د : اگر فرد با ه��ر کدام از علائم 
پولیپ روده روبه رو ش��ود، ضروری اس��ت که با پزشک خود تماس بگیرد. این 
علائم بدین معنی نیس��ت که فرد به پولیپ روده مبتلا ش��ده است یا سرطان 
روده دارد زیرا مسائل دیگری نظیر هموروئیدها، شکاف در بافت مقعد یا بعضی 
تداخل های دارویی می توانند به ایجاد این علائم منجر ش��وند اما پیگیری های 

پزشکی می تواند از این مشکلات جدی  جلوگیری کند.
وی تصریح کرد : آزمایش های مختلفی وجود دارد که می توانند به تش��خیص 
پولیپ روده کمک کنند و در بعضی از این آزمایش ها، پزشک می تواند در زمان 
انجام بررس��ی به حذف پولیپ نیز بپردازد. آزمایش های غربالگری پولیپ های 
روده عبارتند از کولونوس��کوپی ، کولونوس��کوپی مجازی، سیگموئیدوسکوپی 

منعطف، آزمایش مدفوع و آزمایش دستگاه گوارش تحتانی.
دکتر امانی افزود : در کولونوسکوپی پزشک از یک لوله باریک، بلند و منعطف که 
در سر خود نور و دوربین دارد برای بررسی درون روده استفاده می کند. پزشک 
با این ابزار می تواند بیشتر  پولیپ های یافت شده را بردارد و آن را برای بررسی 

سلول های سرطانی به آزمایشگاه ارسال کند.
این فوق تخصص گوارش و کبد ادامه داد: کولونوسکوپی مجازی که با نام سی 
تی کولونوگرافی نیز شناخته می شود از اشعه ایکس و رایانه برای تصویر برداری 
از روده از خارج بدن اس��تفاده می کند. در این روش پزش��ک قادر به برداشتن 

پولیپ ها نیست. 
 وی مط��رح کرد: درآزمایش سیگموئیدوس��کوپی منعطف، پزش��ک یک لوله 
باریک را از طریق اندام تحتانی وارد بدن می کند تا بدین ترتیب قادر به معاینه 
بخش های پایینی روده باش��د. اگر مشخص ش��ود که فرد پولیپ دارد، در این 
روش پزش��ک می تواند در حین بررسی به برداشتن پولیپ های شناسایی شده 

بپردازد. 
دکتر امانی اضافه کرد : جهت تشخیص این بیماری پزشک ممکن است فرد را 
برای بررسی مدفوع به آزمایشگاه ارجاع دهد. اگر در بررسی مدفوع فرد، وجود 

خون احراز شود، فرد به کولونوسکوپی نیاز پیدا می کند.
 این فوق تخصص گوارش و کبد گفت : پیش از انجام  آزمایش دستگاه گوارش 
تحتانی از فرد خواسته می شود به نوشیدن یک مایع گس حاوی باریم بپردازد. 
این ماده حاجب به کادر درمان کمک می کند که بتوانند با کمک تصویربرداری 
اش��عه ایکس به شکل ساده تری بخش های تحتانی دستگاه گوارش را بررسی 

کنند.
وی توضیح داد : در طول کولونوسکوپی یا سیگموئیدوسکوپی منعطف، پزشک 
از انبرک ها یا حلقه های س��یمی برای برداشتن پولیپ ها استفاده می کند. این 
روش پولیپکتومی نامیده می شود. اگر پولیپ بیش از حد بزرگ باشد و پزشک 
نتواند به این روش به حذف آن بپردازد، فرد ممکن است برای برداشتن پولیپ 
به جراحی نیاز داش��ته باش��د. زمانی که پولیپ از بدن خارج شود، متخصصان 

پاتولوژی به بررسی پولیپ برای انواع سرطان می پردازند. 
دکتر امانی عنوان کرد : اگر فرد در بدن خود اختلالات ژنتیکی نظیر آدنوماتوز 
پوپلیپوز ارثی داشته باشد، پزشک ممکن است جراحی یا حذف بخشی از روده 
بزرگ یا راست روده را پیشنهاد کند. این بهترین روشی است که برای جلوگیری 

از سرطان روده برای افراد مبتلا به چنین مشکلاتی توصیه می شود. 
این فوق تخصص گوارش و کبد اش��اره کرد: اگر فرد پولیپ روده داشته باشد، 
احتمال این وجود دارد که بعدها نیز با این پولیپ  ها درگیر شود. پزشک معمولا 

برای چنین فردی، انجام آزمایشات غربالگری دوره ای را تجویز می کند.

<بهطورکلیپولیپهابهدودستهاصلیتقسیممیشوند
وی بیان کرد : به طور کلی پولیپ ها به دو دس��ته اصلی تقس��یم می شوند که 
عبارتند از  پولیپ هایپرپلاستیک یا پولیپ التهابی که شانس کمی برای ایجاد 
س��رطان دارد و دیگری  پولیپ آدنوما اس��ت که  متاسفانه سرطان با این نوع 

از پولیپ آغاز می ش��ود ام��ا توجه به 
ای��ن مس��ئله اهمی��ت دارد که همه 
پولیپ های آدنوما خطرناک نمی شوند.

دکتر امانی مطرح کرد : به طور کلی، 
هر چقدر پولیپ آدنوما بزرگتر باشد، 
احتمال سرطانی شدن آن نیز بیشتر 
است. در زیر میکروسکوپ، پولیپ های 
آدنوما به واس��طه نحوه رشد متفاوت 
خود، ظاه��ر متفاوتی ایجاد می کنند. 
پزش��کان پولیپ ه��ای آدنوم��ا را بر 
اساس الگوی رش��د به انواع متفاوتی 
 تقس��یم می کنن��د ک��ه عبارتن��د از 
 توب��ولار )لول��ه ای( ، ویل��وس )به همراه 
 کرک(، سس��یل )بی حرکت(  سریتد 

)دندانه دار( . 
ای��ن فوق تخص��ص گ��وارش و کبد 
توصی��ه ک��رد : عادت ه��ای س��الم 
می توانن��د احتم��ال ابت��لای فرد به 
پولیپ های روده را کاهش دهند. برای 
مثال، فرد می توانداز رژیم غذایی ای 
اس��تفاده کند که سرش��ار از میوه ها، 
سبزیجات و غذاهای پر از فیبر نظیر 
لوبیا، عدس، نخود و غلات باشد و اگر 
اضاف��ه وزن دارد، وزن خود را کاهش 
دهد و همچنین مصرف گوشت قرمز، 
گوشت های فرآوری شده و غذاهای پر 

از چربی کاهش داده شود. 
وی گفت : اگر فرد س��ابقه خانوادگی 
ابتلا به پولیپ های روده داشته باشد، 
بهتر است با مشورت پزشک به سراغ 
مش��اوره ژنتی��ک ب��رود و در صورت 
نیاز به ص��ورت دوره ای به بررس��ی 
وج��ود پولیپ در بدن خ��ود بپردازد. 
فرد می تواند با مش��ورت پزش��ک به 
طور منظم از آس��پرین استفاده کند. 
ش��واهدی وج��ود دارن��د که نش��ان 
می دهند آس��پرین آثار پیش��گیری 

کننده از سرطان روده دارد.

<دراکثرافرادپولیپهاهیچعلائمونشانهایندارند
ادامه  نیز دکتر ستوده نیا در اینباره خاطرنشان کرد : به غده و زائده ای که بر 

روی سطح روده بزرگ ایجاد می شود پولیپ روده بزرگ گفته می شود.
وی  ادامه داد : این توده ها شبیه به برآمدگی های کوچک می باشند که ممکن 
است در اندازه های مختلفی ظاهر شوند. برخی از بیماران ممکن است پولیپ 
های متعددی داشته باشند که در قسمت های مختلف روده پراکنده هستند. 
اغلب این پولیپ ها غیر سرطانی هستند ولی در برخی از موارد ممکن است به 

سرطان روده بزرگ تبدیل شوند.
این متخصص جراح عمومی بیان کرد :  امروزه بروز انواع پولیپ های روده بزرگ 
ش��یوع پیدا کرده است که هر کدام شرایط و روند درمانی خود را دارند اما  به 
طور کلی این عارضه در صورتی که در زمان مناسب درمان نشود ممکن است 

خطر ابتلا به سرطان را در پی داشته باشد.
 وی اظه��ار ک��رد : پولی��پ ه��ا در نوع ه��ای مختلف هس��تند ک��ه خود به 
دس��ته های کوچک تر تقسیم می ش��وند که  عبارتند از پولیپ نئوپلاستیک   
که زیر مجموعه آن آدرنوم توبولار که این پولیپ خطر بدخیمی کمتری دارد 
و بالاتر از س��طح مخاط می باشد ، هستند. پولیپ آدنوم توبولوویلوس  که زیر 
مجموعه آن آدرنوم ویلوس است نیز نوع پولیپ بدخیم است و تقریبا هم سطح 

مخاط می باشد .
دکتر ستوده نیا  افزود :پولیپ های هامارتوم نیز به دسته های پولیپ جوانان، 
س��ندرم پوتزجگرز و سندرم کرونکیت تقسیم می گردد و پولیپ های التهابی 

نیز به دسته های سودوپولیپ و پولیپ لنفوئید خوش خیم تقسیم می گردند.
 ای��ن متخصص جراح عمومی متذکر ش��د : پولیپ های برجس��ته به راحتی 
 برداش��ته خواهند ش��د و مش��کل در پولیپ های غیر برجس��ته اس��ت که با 

تکنیک های جدید این پولیپ ها نیز قابل برداشتن هستند.  
وی اظهار کرد : در اکثر افراد  پولیپ ها هیچ علائم و نشانه ای ندارند  ولی به 
طور کلی شایع ترین نشانه این بیماری خونریزی پولیپ می باشد که این اتفاق 
باعث ایجاد خون در مدفوع می ش��ود. از دیگر علائم این بیماری می توان به  
تغییر رنگ مدفوع ، وجود درد و تغییراتی در دفع مدفوع و حالت تهوع و استفراغ 
اشاره کرد.  دکتر ستوده نیا   می گوید : برخی از عوامل ممکن است احتمال 
ابتلا به پولیپ روده بزرگ را در افراد افزایش دهد. این عوامل عبارتند از داشتن  
اضافه وزن و چاقی  بیش از حد ،افزایش سن ، وجود پولیپ روده در خانواده ، 
ابت��لا به دیابت نوع دوم ، وجود بیماری های التهابی روده بزرگ مانند بیماری 

کرون ، سیگار کشیدن و مصرف الکل .
این متخصص جراح عمومی توصیه کرد : در صورت مشاهده مواردی نظیر درد 
شکم، خون در مدفوع ، تغییرات عادات روده که بیش از یک هفته طول بکشد 
باید مرتباً از نظر وجود پولیپ ها مورد غربالگری قرار بگیرید و ضروری است که 
به پزشک متخصص مراجعه شود. این موارد برای سنین بالای 50 سال و داشتن 
عوامل خطر و سابقه خانوادگی سرطان روده بزرگ باید با حساسیت بیشتری 
باید به پزشک مشاوره شود. در واقع به منظور پیشگیری از سرطان روده باید به 

این بیماری توجه ویژه ای شود.
وی مطرح کرد : جهت درمان بیماری پولیپ روده اقدام به تخلیه بافت پولیپ 
بیمار صورت می گیرد. این اقدام با روش های مختلفی قابل انجام می باشد. این 
روش ها ش��امل خارج سازی پولیپ در طول غربالگری، جراحی کم تهاجمی، 

خارج سازی روده و مقعد است .
دکتر ستوده نیا گفت : در روش خارج سازی پولیپ در طول غربالگری، پزشک 
 اقدام به برداش��تن پولیپ با اس��تفاده از انبر و حلقه س��یمی می کند . برای

 اثر بخش��ی بهتر این درمان می توان موادی را به پولیپ روده با س��رنگ وارد 
نمود زیرا با انجام این کار پولیپ از دیواره روده جدا می ش��ود و به راحتی می 

توان پولیپ را درمان کرد. این درمان 
در مواقعی که سایز پولیپ بیش از دو 
سانتی متری است ، مورد استفاده قرار 

می گیرد.
این متخص��ص جراح عمومی تصریح 
ک��رد  : در مواقع بزرگ بودن بیش از 
اندازه پولیپ امکان برداشتن پولیپ با 
استفاده ازغربالگری نمی باشد لذا در 
این مواقع درمان از طریق جراحی کم 

تهاجمی انجام می شود.
وی ابراز داشت: در صورت مبتلا بودن 
فرد به بیماری نادر پولیپ آدنوماتوز به 
منظور تخلیه پولی��پ از روده و مقعد 
به جراحی روده بزرگ نیاز است . این 
کار باید توسط جراح روده انجام شود. 
پس از خارج س��ازی پولیپ به منظور 
بررسی عدم بدخیم بودن آن ضروری 
است که توده تحت مطالعه و بررسی 

پاتولوژیست قرار بگیرد.
دکتر س��توده نیا تش��ریح ک��رد : هر 
پولیپی ک��ه در کولونوس��کوپی دیده 
ش��ود، در صورت امکان باید برداشته 
ش��ود. پ��س از برداش��تن احتم��ال 
پروفوراس��یون روده بزرگ وجود دارد. 
اگر پروفوراس��یون ها کوچک باشد با 
معاین��ه دوره ای و چک علائم حیاتی 
و آزمایش��ات س��ریال )مانیتور از نظر 
لکوسیتوز، ش��یفت به چپ و اسیدوز 
متابولیک( فرد باید تحت نظر گرفته 
شود.این متخصص جراح عمومی افزود 
: اگ��ر علایم بیمار غیر پایدار ش��ود یا 
معاینه شکم مثبت باشد یا لکوسیتوز 
و اس��یدوز در آزمایشات وجود داشته 
باش��د ، باید فرد به ات��اق عمل انتقال 
یابد. عارضه دیگر برداشتن پولیپ ها 
می تواند خونریزی باشد که گاهی نیاز 
به کولونوسکوپی مجدد و کوتر محل 
می باشد اما در موارد بسیار نادر بیمار 

نیاز به جراحی پیدا می کند.
وی گفت: به طور کلی پولیپ روده در کودکان بالای 10 س��ال و بزرگس��الان 
بالای 50 س��ال بیشتر دیده می شود که درمان آن معمولا با آندوسکوپی می 
باشد. در برخی از موارد در بیماران با وضعیت حاد و شدیدتر نیاز به برداشتن 

روده بزرگ می باشد.

<پولیپمیتوانددرنواحیمختلفمسیرگوارشایجادشود
در  ادام��ه نیز دکتر صدر الدینی  در اینباره  ابراز  کرد : پولیپ یک توده اغلب 
خوش خیم )تومور غیر سرطانی یا نئوپلاسم( است که در ناحیه جداره داخلی 

روده بزرگ تشکیل می شود. 
وی ادامه داد : پولیپ می تواند در نواحی مختلف مسیر گوارش ایجاد شود، اما 
در اکثر موارد احتمال مشاهده آن در ناحیه کولون )روده بزرگ( بیشتر است. 

این فوق تخصص گوارش و کبد اش��اره کرد : پولیپ ها از نظر اندازه با یکدیگر 
متفاوت هستند و می توانند از کمتر از یک چهارم اینچ تا چند اینچ قطر داشته 
باشند.وی مطرح کرد : ظاهر پولیپ ها شبیه برآمدگی های کوچک است که در 
ناحیه داخل روده بزرگ ایجاد شده و بخشی از فضای داخل روده )حفره روده( 
را پر می کنند. گاهی اوقات پولیپ روده به صورتی رش��د می نماید که ظاهری 
شبیه به قارچ پیدا می کند. این شرایط در حالی است که برخی از انواع پولیپ ها 
ممکن است مسطح باشند.دکتر صدرالدینی عنوان کرد : بسیاری از افراد ممکن 
است با ایجاد پولیپ در نقاط مختلف روده بزرگ مواجه شوند که برخی از این 
پولیپ ها ممکن است دارای سلول های سرطانی باشند، هرچند پولیپ ها در اکثر 

موارد خوش خیم و غیر سرطانی است.
این فوق تخصص گوارش و کبد خاطرنش��ان کرد : پولیپ کولون یک مشکل 
متداول و معمول بین افراد است. این شرایط با توجه به ایجاد توده های سلولی 
کوچک در جداره داخلی کولون )که در اکثر مواقع به عنوان روده بزرگ شناخته 
می ش��ود( مش��خص می گردد.وی افزود : در اکثر موارد پولیپ ها غیر سرطانی 
هستند و به س��ادگی در نتیجه رشد غیرعادی سلول ها ایجاد می شوند. به هر 
حال این س��لول ها ممکن است به تدریج به سلول های سرطانی تبدیل شوند 
و به همین خاطر لازم اس��ت وضعیت آن ها به طور منظم تحت بررس��ی قرار 
گرفته و در صورت نیاز برداشته شوند.دکتر صدر الدینی می گوید : پولیپ های 
کوچک معمولاً علائم خاصی برای ف��رد به همراه ندارند، اما ایجاد پولیپ های 
بزرگ می تواند باعث خونریزی از ناحیه مقعد، مدفوع خونی، یبوس��ت، اسهال 
یا درد برای بیمار ش��ود.این فوق تخصص گوارش و کبد توضیح داد : پولیپ ها 
می توانند در همه نقاط روده بزرگ تشکیل شده و از نظر اندازه و ظاهر با توجه 
به نوع آن ها متفاوت باش��ند. سه نوع اصلی پولیپ ها عبارتند از پولیپ غده ای 
، پولی��پ هایپرپلازی و پولیپ التهاب��ی.وی افزود : نوع پولیپ غده ای ، در اکثر 
موارد در بین افراد مشاهده شده و حدود 75 درصد تمام انواع پولیپ های روده 
بزرگ را تش��کیل می دهند. در صورتی که این پولیپ ها بزرگ تر از 5 میلی متر 
باشند، ریسک سرطانی شدن آن ها به طور مشخص افزایش پیدا می کند. دکتر 

ص��در الدینی افزود : پولیپ نوع هایپرپلازی کوچک تر از 5 میلی متر اس��ت و 
در موارد نادر س��رطانی می ش��ود و پولیپ نوع التهابی نی��ز در نتیجه کولیت 
اولس��راتیو یا ابتلا به بیماری کرون  ایجاد ش��ده که باعث زخم روده ش��ده و 
معمولاً خوش خیم می باشد. این فوق تخصص گوارش و کبد اذعان داشت : در 
مواردی که ایجاد پولیپ در روده بزرگ یا کولون تشخیص داده شود، احتمالاً 
پزشک به ش��ما توصیه می کند به منظور جلوگیری از سرطانی شدن، پولیپ 
برداش��ته شود. به این منظور اکثر پولیپ ها را می توان از طریق کولونوسکوپی 
یا سیگموئیدوس��کوپی از روده بزرگ خارج کرد. این شرایط در حالی است که 
ممکن اس��ت لازم شود برای از بین بردن سایر پولیپ ها از جریان الکتریکی یا 

عمل جراحی استفاده شود.
وی افزود : در هنگام خارج کردن پولیپ با عمل جراحی اغلب از لاپاراسکوپی 
اس��تفاده می شود تا به این ترتیب جراحت ایجاد شده در محل جراحی و دوره 

ریکاوری بیمار حداقل گردد.
دکتر صدرالدینی مطرح کرد : به نظر می رس��د ترکیبی از ش��رایط محیطی و 
عوامل ارثی می تواند با تشکیل پولیپ روده ارتباط داشته باشد. برای مثال سیگار 
کش��یدن، چاقی، مصرف الکل، مصرف غذاهای دارای سطح چربی بالا، مصرف 
گوشت قرمز  و نیز مصرف مواد غذایی کم فیبر همگی می توانند با خطر ابتلا به 

پولیپ روده ارتباط داشته باشند. 
این فوق تخصص گوارش و کبد ادامه داد : توجه داشته باشید ریسک ابتلا به 
س��رطان روده بزرگ برای افراد سیگاری به طور مشخص افزایش پیدا می کند. 
علاوه بر این برخی تغییرات ژنتیک با ابتلا به پولیپ کولون و سرطان روده بزرگ 
ارتباط دارند. وی عنوان کرد :مهم ترین عامل ریسک ایجاد این مشکل بالا رفتن 
سن فرد از 50 سال می باشد. سابقه فامیلی ابتلا به پولیپ کولون و سرطان روده 
بزرگ نیز می تواند ریسک ایجاد پولیپ را افزایش دهد. علاوه بر این، افرادی که 
قبلًا به پولیپ کولون یا سرطان روده مبتلا شده اند نیز در معرض ریسک بالاتر 
مواجه ش��دن دوباره با این مشکل قرار دارند. علاوه بر این، برخی از موارد نادر 
پولیپ یا سرطان نیز ریشه فامیلی داشته و ریسک دچار شدن به این مشکل را 

در سنین پایین به طور مشخص افزایش می دهند.
دکتر صدرالدینی می گوید : در اکثر موارد پولیپ روده بزرگ علائم خاصی برای 
بیم��ار به همراه ندارد و به همین خاطر لازم اس��ت وضعیت فرد به طور منظم 

توسط پزشک تحت معاینه قرار گیرد.
ای��ن فوق تخصص گ��وارش و کبد اضافه کرد :  در موارد نادر نیز  ایجاد پولیپ 
می تواند باعث ش��ود خون در مدفوع مشاهده ش��ود. گاهی اوقات وجود خون 
در مدف��وع فقط از طریق آزمایش های خاص انجام ش��ده بر روی مدفوع قابل 
تشخیص است و همچنین پولیپ می تواند باعث ایجاد تغییر در عادت های دفع 
فرد ش��ده و در صورت پیشرفت شرایط، ممکن است فرد به یبوست یا اسهال 
دچار شود.وی تشریح کرد : در اکثر موارد پولیپ علائم خاص برای فرد به همراه 
ندارند اما پولیپ های بزرگ تر می توانند باعث ایجاد خون در مدفوع ش��وند، اما 
این نوع پولیپ ها نیز معمولاً بدون علامت هستند  بنابراین، بهترین روش برای 

شناسایی ایجاد پولیپ معاینه وضعیت فرد توسط پزشک متخصص می باشد. 
دکت��ر صدرالدینی اضافه کرد : امروزه از روش ه��ای دیگری نیز می توان برای 
تش��خیص ایجاد پولیپ استفاده کرد برای مثال آزمایش مدفوع برای مشاهده 
علائم خون در آن، استفاده از آزمایش سیگموئیدوسکوپی برای مشاهده جداره 
داخلی یک س��وم پایانی روده بزرگ، یا استفاده از آزمایش رادیولوژی که برای 

این منظور می توان از آن  استفاده کرد. 
ای��ن فوق تخصص گوارش و کبد گفت : در صورتی که یکی از این آزمایش ها 
ایجاد پولیپ در روده را مش��خص کرده یا پزش��ک معالج را مشکوک به ایجاد 
پولیپ کند، متخصص گوارش احتمالاً از کولونوسکوپی برای خارج کردن پولیپ 
از روده اس��تفاده خواهد کرد. به خاطر اینکه کولونوسکوپی یکی از دقیق ترین 
روش های موجود برای شناسایی پولیپ است، امروزه بسیاری از متخصصان به 
افراد بیمار توصیه می کنند از این روش به عنوان یک آزمایش بررس��ی ایجاد 
پولیپ در شرایطی استفاده کنند که فرد مشکوک به ایجاد پولیپ روده بزرگ 
باش��د. به این ترتیب در هنگام بررسی وضعیت روده بزرگ می توان در صورت 
مش��اهده مش��کل به صورت همزمان پولیپ را نیز از روده خارج کرد.وی ابراز 
کرد: اکثر پولیپ های شناسایی شده در فرآیند کولونوسکوپی را می توان به طور 
کام��ل از روده خارج کرد. امروزه از روش های مختلف به این منظور اس��تفاده 
می شود که اکثر آن ها نیازمند استفاده از پنس نمونه گیری یا سوزاندن پولیپ با 
استفاده از امواج الکتریکی است. در اصطلاح به این روش برش یا قطع پولیپ 
گفته می شود. دکتر صدرالدینی اضافه کرد : به خاطر اینکه جداره روده بزرگ 
به برش یا س��وزاندن حساس نیست، این درمان باعث ایجاد ناراحتی برای فرد 
نمی شود. در ادامه نیز پولیپ های خارج شده از روده توسط متخصص پاتولوژی 
زیر میکروس��کوپ مورد بررس��ی قرار می گیرند تا نوع باف��ت و احتمال وجود 
سلول های س��رطانی در آن ها مشخص شود. این فوق تخصص گوارش و کبد 
بی��ان ک��رد : در صورتی که جراح بخواهد یک پولیپ ب��زرگ یا غیرعادی را از 
روده بیمار خارج کند، متخصص آندوس��کوپی ممکن است مقدار کمی جوهر 
اس��تریل یا کربن س��یاه در دیواره روده تزریق کندکه در اصطلاح به این روش 
تتوی آندوسکوپی گفته می شود.وی مطرح کرد : خارج کردن پولیپ از روده )یا 
پولیپکتومی( با استفاده از کولونوسکوپی یک روش درمان سرپایی است. عوارض 
جانبی احتمالی این درمان در موارد نادر شامل خونریزی از ناحیه تحت درمان و 
ایجاد سوراخ یا پارگی در دیواره روده بزرگ است. این شرایط در حالی است که 
 خونریزی از ناحیه تحت درمان ممکن است بلافاصله پس از درمان یا با گذشت 
چند روز از پس آن مش��اهده ش��ود. به هر حال در صورتی که خونریزی ادامه 
پی��دا کن��د، در اکثر موارد ام��کان متوقف کردن آن از طریق کولونوس��کوپی 
وجود خواهد داش��ت. دکتر صدر الدینی در پایان گفت :  از طرف دیگر سوراخ 
ش��دن دیواره روده بزرگ یا پارگی آن در موارد نادرپس از کولونوس��کوپی در 
 بین افراد مش��اهده می ش��ود که برای ترمیم آن لازم اس��ت از عمل جراحی

 استفاده شود.

 آفتاب یزد در گفت و گو با متخصصان بررسی کرد

راه های کاهش احتمال بروز »پولیپ روده«
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دکتر امانی : پزشکان دلیل اصلی ایجاد پولیپ در روده 
را نمی دانند . به طور معمول، سلول های سالم به شکل 
مشخصی رشد می کنند و تقسیم می شوند. پولیپ ها 
زمانی ایجاد می شوند که سلول ها بیشتر از حد معمول 
رشد می کنند. پولیپ روده ممکن است برای هر فردی 
اتفاق بیفتد اما مسائل مشخصی وجود دارند که احتمال 

ایجاد این مشکل در روده را افزایش می دهند

دکتر ستوده نیا : برخی از عوامل ممکن است احتمال 
ابتلا به پولیپ روده بزرگ را در افراد افزایش دهد. این 
عوامل عبارتند از داشتن اضافه وزن و چاقی  بیش از 
حد ،افزایش سن ، وجود پولیپ روده در خانواده ، ابتلا 
التهابی روده  بیماری های  ، وجود  نوع دوم  به دیابت 
بزرگ مانند بیماری کرون ، سیگار کشیدن ، مصرف 

الکل است

دکتر صدرالدینی : در صورتی که جراح بخواهد یک 
بیمار خارج کند،  از روده  یا غیرعادی را  پولیپ بزرگ 
متخصص آندوسکوپی ممکن است مقدار کمی جوهر 
استریل یا کربن سیاه در دیواره روده تزریق کند که در 

اصطلاح به این روش تتوی آندوسکوپی گفته می شود

دانش��یار دانش��گاه علوم پزش��کی ایران گفت: در مطالع��ات انجام گرفته 
در ای��ران ح��دود ۸0 درص��د بیم��اران مبتلا ب��ه آب س��یاه از بیماری 
 خ��ود مطل��ع نیس��تند و این آم��ار در س��طح جهانی ح��دود 50 درصد

 است.
به گزارش ایرنا،آرزو میرآفتابی افزود: بیماری گلوکوم یا آب س��یاه دومین 
علت کوری غیرقابل برگش��ت اس��ت و در بس��یاری از موارد فشار بالای 
چش��م همراه آس��یب پیش��رونده عصب بینایی و اختلال در میدان دید 
 مشاهده می شود. وی با بیان اینکه آب سیاه بیماری بدون علامت است و 
می تواند با سردرد و تهوع و استفراغ و تاری دید همراه باشد،اظهار داشت: 
شانس بروز این بیماری با افزایش سن، نزدیک بینی و سابقه فامیلی است 
و در ص��ورت عدم تش��خیص می تواند منجر ب��ه نابینایی یک یا دوطرفه 
چشم ش��ود. میرآفتابی با بیان اینکه آب سیاه به علت حفظ دید مرکزی 
ت��ا انتهای بیماری ممکن اس��ت فرد از بیماری و اختلال ایجاد ش��ده در 

میدان دید آگاه نباش��د، ادام��ه داد: در حال حاضر حدود 7۶ میلیون نفر 
در سراس��ر جهان درگیر این بیماری هستند و این بیماری تا حدود سال 
 ۲0۴0 نزدی��ک به 11۲ میلیون نفر را درگی��ر خواهد کرد. به گفته وی، 
 معاین��ه کامل و چک دقیق فش��ار چش��م و معاینه س��ر عصب توس��ط 
چش��م پزشک ضروریست و این معاینات به خصوص در افراد بالای چهل 
س��ال و در افراد دچار س��ابقه فامیلی و ریسک فاکتور در سنین پایین تر 

هم توصیه می شود.
 این فلوشیپ گلوکوم افزود: پیشرفت تکنولوژی در روشهای تصویربرداری 
از سر عصب و ماکولا به همراه معاینه دقیق می تواند در تشخیص سریعتر 
آب سیاه کمک کرده و به تشخیص در مراحل اولیه منجر شود. میرآفتابی 
تصریح کرد: در صورت تش��خیص معمولا درمان با قطره شروع شده و در 
صورت عدم کنت��رل از روش های دیگر مانند لیزر و جراحی برای کنترل 

بیماری استفاده می شود.

۸۰درصدمبتلایانبهآبسیاهازبیماریخودبیخبرند
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آفتاب یزد - مجید دیبازر: گاهی اوقات فکر می کنم که آیا برخی مســائل در حوزه 
فرهنگ قرار می گیرند یا نه؟ مثلا همین سوژه ای که برای این نوشتار برگزیدم چند روزی 
اســت ذهنم را درگیر خودش کرده است، برای همین نوشته ام را با طرح یک سوال آغاز 
کردم، اینکه آیا ارتباط برقرار کردن با دیگران جزو مسائل فرهنگی به حساب می آید یا نه؟ 
یعنی اگر منِ نوعی بتوانم با آدمهای مختلف ارتباط کلامی مســتمر برقرار کنم تا بعد از 
مدتی این ارتباط کلامی به دوستی ختم شود آیا یک کار فرهنگی انجام داده ام؟ می دانم 
پاسخ ها به این سوال می تواند در حیطه »بله«، »خیر« و »بستگی دارد« باشد، اما به واقع 
جواب قطعی کدام اســت؟ فرض کنید در یک مهمانی نه چندان خودمانی حضور دارید، 
آدمهای مختلفی هم به آنجا آمده اند، خود شــما به عنوان یکی از دعوت شده ها دوست 
دارید در آن مجلس خلوت کنید و با کسی حرف نزنید یا دوست دارید با مهمانان دیگر 
وارد گفت وگو شوید و اینگونه دوست های بیشتری پیدا کنید؟ کدامیک؟ اگر از آن دسته 
افرادی باشــید که درونگرا هســتند مطمئنا خلوت خودتان را بیشــتر معاشرت با بقیه 
می پسندید و اگر اینگونه باشد شاید حتی به آن مهمانی هم نروید، اما اگر فرد برونگرایی 
باشــید قطعا روابط عمومی قوی هم دارید و خیلی راحت می توانید در آن مراســم کلی 
دوست پیدا کنید، با این تفسیر اگر شما از آدمهای گروه دوم باشید و موفق شوید که در 
آن مجلس با دیگران وارد مراوده شــوید یک کار فرهنگی انجام داده اید؟ روانشناســان 
بسیاری در این زمینه سخن گفته اند و کتابهای خوبی هم نوشته اند، آن ها معتقدند ارتباط 
برقرار کردن با دیگران یک هنر است، شاید فرهنگ نباشد، اما قطعا یک هنر است، هنری 
که هر کسی ندارد، اما آنانی که دارند خوب بلدند از آن استفاده کنند به صورتیکه وقتی 
مهمانی تمام شد هر کدام از این افراد چند دوست تازه برای خودشان پیدا کرده اند. اما اگر 
به مقوله ارتباط برقرار کردن با دیگران با عینک فرهنگی بودن یا نبودن این کار نگاه کنیم 
جواب چه خواهد شد؟ اصلا تا بحال شنیده اید که کسی بگوید من از فرهنگ ارتباط برقرار 
کردن با دیگران برخوردارم؟ اگر پاسختان مثبت است معنایش این است که ارتباط برقرار 
کردن با دیگران و به سخن بهتر دوست شدن با آن ها یک کار فرهنگی محسوب می شود، 
این را قبول دارید؟ برای پذیرش یاعدم پذیرش یک مسئله به عنوان یک رفتار عرفی باید 
بدانیم که آن افرادی که کاری را که ما به عنوان عرف می شناســیم انجام نمی دهند به 
صورت صددرصد کار اشــتباهی مرتکب نشده اند، مثلا در همین قضیه ی ارتباط برقرار 
کردن با دیگران اگر کسی به دلیل درونگرا بودن نتواند یا نخواهد با دیگران ارتباط برقرار 
کند لزوما آدم بی فرهنگی نیست، به همین دلیل است که کتاب های زیادی در این زمینه 
نوشته شده که عنوان اکثر آن ها »هنر دوست پیدا کردن« یا »هنر دوست شدن« است. 
وقتی روانشناسان از چنین عناوینی برای کتاب خودشان استفاده می کنند معنایش این 
است که ممکن است برخی افراد در برقراری ارتباط با دیگران ضعف هایی داشته باشند، در 
مقابل این عده، افرادی هم هستند که از قدرت کلامی و تاثیرگذاری عمیقی برخوردارند و 
بــه قولی فوت کوزه گــری این کار را بلدند، در عالم روانشناســی به این فوت کوزه گری 
می گویند: »هنر«، حتما تا به حال این جمله را شنیده اید که می گویند: »طرف اینکاره اس« 
یا »سرزبون داره«، »یا از عهده هر کاری برمیاد، اینکه براش مثل آب خوردنه« تمام اینها 
یعنی فلانی هنر دوست یابی و دوست شدن با دیگران و البته تاثیرگذاری بر روی آن ها را 
بلد است، اما نقش فرهنگ در اینجا چه می شود؟ آیا درباره چنین فردی می توان گفت او 
یک کار فرهنگی انجام داده؟ اگر بخواهیم به معمولی ترین حالت ممکن به مقوله فرهنگ 
نگاه کنیم با چنین تعریف ساده ای مواجه می شویم: »فرهنگ مجموعه بایدهایی ست که 
وجود ندارند و مجموعه نباید هایی ست که وجود دارند« تعریف بهترش چنین می شود: 
»مجموعه هســت هایی که برای زندگی بشر سودی ندارند و حتی ممکن است مضر هم 
باشند و مجموعه ای از نیست هایی که نبودشان زندگی بشر را با مشکل روبرو می کند« مثلا 
فردی که در آپارتمان زندگی می کند اگر فرهنگ آپارتمان نشــینی را بلد نباشــد برای 
دیگران مشکل ایجاد می کند یا مثلا در اماکن عمومی کسی که سیگار می کشد یا بلند 
صحبت کرده و در میان حرفهایش فحش و ناسزا هم می گوید آدم بی فرهنگی محسوب 
می شــود، با این تفسیر آیا ارتباط برقرار کردن با دیگران جزء کارهای فرهنگی محسوب 
می شود یا خیر؟ یعنی اگر یکی از طرفین تلاش خودش را برای جذب نظر طرف دوم بکار 
بگیرد تا با او دوست شود اما طرف دوم چندان تمایلی به انجام این کار نداشته باشد می توان 
به طرف دوم لقب »آدم بی فرهنگ« را داد؟ منطق می گوید: »نه« طرف مجبور که نیست 
با دیگران دوست شود، شاید دلش نخواهد، شاید در طول زندگی آدم خوش مشربی بوده 
و با افراد زیادی هم دوست شده باشد اما از این دوستی ها چیزی جز ضرر نصیبش نشده 
باشــد، بنابراین ممکن است ترجیحش این باشد که آدم جدیدی را به زندگی خود وارد 
نکند، چون از قبلی ها خیر چندانی ندیده، با این تفسیر به این نتیجه می رسیم که نمی توان 
به صرف اینکه یک نفر دلش نمی خواهد با بقیه گرم بگیرد به او بگوییم آدم بی فرهنگ، ما 
که جای او نیستیم، نمی دانیم او چه تجربه هایی داشته بنابراین حق قضاوت کردن درباره 
او را نداریم، بسیار خب، اگر چنین است درباره فردی هم که روابط عمومی خوبی دارد و 
خیلی راحت با دیگران دوســت می شــود هم نمی توان چنین چیزی را بیان کرد، یعنی 
نمی توان به چنین فردی گفت: »آدم بافرهنگ«، چرا؟ به این دلیل که شاید خوش مشربی 
و سریع دوست پیدا کردن و به سرعت با دیگران رابطه برقرار کردن جزء خصوصیت های 
ذاتی و فردی او باشد و این خوش مشرب بودن را از کسی نیاموخته باشد، بنابراین نمی توان 
به او گفت: »آدم با فرهنگ«. اما در این میان یک مسئله را نباید نادیده گرفت، می پرسید 
چه مسئله ای؟ خدمت شما عرض می کنم، نیک می دانیم که فرهنگ مسئله ای آموختنی 
است یعنی از ویژگی یاد گرفتن برخوردار است و هم از ویژگی یاد دادن، مثل درس خواندن 
است، فردی که به مدرسه می رود و خواندن نوشتن یاد می گیرد، می شود »آدم باسواد«، 
در مقابل فردی هم که به مدرسه نمی رود و خواندن و نوشتن یاد نمی گیرد، می شود آدم 
»بی سواد« اما این »بی سواد« بودن می تواند همیشگی نباشد، یعنی به محض آنکه فرد 
مورد نظر برای یادگیری خواندن و نوشتن و حساب و کتاب کردن اقدام کند از جایگاه »آدم 
بی سواد« به جایگاه »آدم باسواد« منتقل می شود، به عقیده شما وقتی یک فرد بی سواد 
تلاش می کند که با سواد شود و افرادی هم پیدا می شوند که در این مسیر به وی کمک 
کنند، چه اتفاقی رخ می دهد؟ کمی به این ســوال فکر کنید، در ادامه پاسخ این سوال را 
خواهیم داد. حال بیایید از یک زاویه کلی تر به ماجرا نگاه کنیم، فرض کنید همه افرادی 
که »آدم بی سواد« هستند تصمیم بگیرند به »آدم باسواد« تبدیل شوند، در چنین صورتی 

به نظر شما چه اتفاقی رخ داده است؟ هم در مورد آن یک نفر که پیشتر سوالش را مطرح 
کردیم و هم در مورد این گروه اکثریت که الان سوالش را مطرح کردیم یک اتفاق خوب و 
تحسین برانگیز رخ داده اســت، اینکه درباره آن فرد یا درباره این گروه یک کار فرهنگی 
صورت گرفته، در اینجا ممکن است به فردی که سواد دار شده، نشود گفت با فرهنگ )به 
این دلیل که او تازه اول راه است و با موضوع بافرهنگ شدن فاصله دارد، در چنین مواقعی 
باید به او قبولاند همانطور که سواد توانسته برایش مفید باشد، انجام کارهای دیگر )مانند 
رعایت حقوق همسایگان در مسئله آپارتمان نشینی« هم می تواند برایش سودمند و مفید 
باشد( می خواهیم بگوییم وقتی در چنین موضوعاتی برای افراد مختلف مسئله »پذیرش« 
نهادینه شود، آنوقت می توانیم به چنین افرادی بگوییم آدم بافرهنگ، چرا؟ چون یاد گرفته 
زندگی اش در شرایط بهتر می تواند زیباتر باشد. با تمام این تفاسیر و با اینکه گفتیم وقتی 
یک فرد یا یک گروه از مرحله بی سوادی به مرحله با سوادی حرکت می کنند، نمی شود 
آن ها را آدمهای بافرهنگی به حساب آورد، فراموش نکنیم که در طول این مسیر یک اقدام 
فرهنگــی صورت گرفته، یعنی عده ای از یک مرحله پایین به یک مرحله بالاتر رفته اند، 
درســت است که هنوز با مسئله »بافرهنگ شــدن« فاصله دارند، اما اقدامش یک اقدام 
فرهنگی ســت، یعنی در اینجا یک کار فرهنگی صورت گرفته، اما هنوز و همچنان باید 
تــلاش کرد تا این افراد بتوانند به مرحله »آدم بافرهنگ بودن« برســند. این موضوع در 
ماجرای ارتباط برقرار کردن با دیگران هم صدق می کند، گفتیم که شاید یک نفر درونگرا 
باشد و با ارتباط برقرار کردن با دیگران رابطه چندان خوبی نداشته باشد، اما اگر عده ای 
بیایند و روی احساسات و عواطف و عقل و تدبیر و دوراندیشی چنین فردی کار کنند و او 
را مجاب کنند که چون انسان موجودی اجتماعی است چاره ای جز برقرار کردن رابطه با 
دیگران را ندارد، قطعا کارشان یک کار فرهنگی است، یعنی در حال تلاشند برای اینکه 
یک فرد یا یک گروه را از مرحله »الف« به مرحله »ب« برسانند، آن ها می خواهند به فرد 
یا افراد مورد نظر که تمایلی به دوســتی با دیگران ندارند، بفهمانند که زندگی کردن در 
مرحله »ب« بســیار بهتر است، بدیهی اســت که چنین اقدامی را باید در زمره کارهای 
فرهنگی در نظر گرفت، در این شرایط اگر این افراد موفق شوند و فرد مورد نظر مجاب شود 
که زندگی در شرایط دوســت بودن با دیگران برایش بهتر است، نتیجه تلاش فرهنگی 
آدمهایی که در این مسیر به فرد مورد نظر کمک کرده اند، به ثمر نشسته و کار فرهنگی 
صورت گرفته اســت، اما همانند ماجرای باسواد شدن آدم ها نمی توان به فردی که قبول 
کرده با دیگران دوست باشد، گفت: »آدم بافرهنگ« چون او تازه در ابتدای راه است و با 

»آدم با فرهنگ« شدن فاصله دارد.
در این نوشتار تلاش کردیم تا به همه مردم )مسئول و غیرمسئول ندارد( بگوییم که هر 
کار و هر تلاشی )حتی از نوع بسیار ساده اش( ممکن است آدم ها را از مرحله »بی فرهنگ 
بودن« به مرحله »با فرهنگ بودن« نرســاند، اما چون نفس کاری که صورت گرفته در 
جهت بهبود شــرایط زندگی آدم ها انجام شــده، آن کار یا آن تــلاش، یک کار و تلاش 
فرهنگی محسوب می شود، حتی اگر نتیجه ندهد. اجازه دهید مثالی بریتان بزنم تا متوجه 
منظور نظر نگارنده بشوید. فرض کنید که در داخل خودروی شخصی تان نشسته اید در 
پشــت ترافیک مانده اید، افرادی که در ماشین بغل دستی شما هستند، به خوردن میوه 
و تنقلات مشغولند، چقدر هم خوب، چقدر هم عالی، در همین حین سرمی چرخانید به 
سمت چراغ قرمز تا ببینید چند ثانیه به حرکتتان مانده است، هنوز فرصت هست، دوباره 
سرتان را به ســمت مورد نظر می چرخانید و ناگهان می بینید که ای دل غافل، دوستان 
پوست خوراکی هایی که می خورند را از شیشه به بیرون پرتاب می کنند، نگاهشان می کنید 
بلکه از نگاه شما متوجه کار اشتباهشان بشوند و آن را ادامه ندهند، اما می بینید که فایده ای 
ندارد، در چنین شرایطی آدمهای بسیار کمی پیدا می شوند که وارد مرحله عمل بشوند، 

انگشت شــمارند، اما وجود دارند، در آن لحظه با خودتان می گویید: »چرا من یکی از این 
آدمهای انگشت شمار نباشم؟« براساس همین اعتماد به نفس توی چشم راننده ماشین 
بغلی زل می زنید و می گویید: »ببخشید آشغالا رو نریزید کف خیابون، یه کیسه بردارید، 
آشغالا رو بریزید توش، بهتر نیست؟« در ادامه اقدامی که راننده ماشین بغلی یا همراهان او 
انجام می دهند از دو حال خارج نیست، یا نعره می کشند که: »هیچی دیگه، همه واسه ما 
شدن یه پا معلم، همین منتظر بودیم که تو به ما یاد بدی چیکار کنیم چیکار نکنیم، اگه 
بیل زنی در باغچه خودتو بیل بزن، یه کاره اومده درس اخلاق به ما می ده، تا همین دیروز 
سر چهارراه وامیستاد از ملت می پرسید آقا ببخشید مستقیم کدوم سمته؟ حالا اومده واسه 
من تعلیمات مدنی یاد میده، شیطونه میگه برم پایین چَکیش کنم تا حساب کار دستش 
بیاد تو کار دیگرون فضولی نکنه، آخه قابل زدنم نیســتی جوجه...« یا ناگهان به خودش 
می آید و به همراهانش می گوید: »راســت میگه بنده خدا، ما چرا آشــغالا رو میریزیم تو 
خیابون، کیسه که اینجا هست بریزیم تو کیسه« بعد هم برایتان دست تکان می دهد و بابت 
تذکری که به آن ها داده اید از شــما تشکر می کند. تمام؟ نه، هنوز تمام نشده، چراغ سبز 
می شود و هر دو ماشین به همراه خودروهای دیگر می روند دنبال کار و زندگی شان، اما در 
آن چهارراه یک اتفاق خوب رخ داده است، فرقی نمی کند که واکنش راکبان ماشین بغلی 
کدامیک از دو مورد بیان شده باشد، در هر دو صورت یک کار فرهنگی انجام شده است، 
منتها اگر راننده ماشین بغلی واکنش اول را نشان داده باشد، کار فرهنگی مورد نظر به ثمر 
ننشسته و هنوز جا برای تلاش کردن دارد، اگر هم که راننده ماشین بغلی واکنش دوم را 
نشان داده باشد که دیگر نور علی نور است و تلاش فرهنگی صورت گرفته به ثمر نشسته 
و شــما موفق شده اید یک خانواده، چند دوست و حتی یک نفر را از مرحله »بی فرهنگ 
بودن« به مرحله »بافرهنگ بودن« انتفال دهید، به نظر شما این تلاش ستودنی نیست، 
 ما می گوییم ســتودنی اســت، به این دلیل که تلاش صورت گرفتــه به این جهت بوده 
که سطح زندگی آدم ها را از مرحله »الف« به مرحله »ب« تغییر دهد، این همان چیزی 
ست که موضوع و مسئله آموزش دنبالش است، چه ایرادی دارد که ما آدمهای بافرهنگی 
در کنارمان داشته باشیم؟ در جامعه ای زندگی کنیم که مردمانش فقط به خودشان اهمیت 
نمی دهند، به دیگران هم فکر می کنند، دیگران هم برایشان مهم هستند، حال بگویید تا 
بدانیم به نظر شما ته این پیشرفت فرهنگی کجاست؟ یعنی تا کجا می شود آموزش داد و 
زندگی آدم ها را از نقطه ای به نقطه دیگر انتقال دارد؟ حتما می گویید این تلاش می تواند 
به اندازه تعداد حروف الفبا ادامه داشته باشد، هوم؟ اینطور فکر می کنید؟ اگر اینطور فکر 
می کنید باید بگویم که اشــتباه فکر می کنید، این تلاش ها و این کارهای فرهنگی )چه 
نتیجه بخش باشــد، چه نتیجه بخش نباشد( می تواند تا ته کره زمین ادامه داشته باشد، 
حد نهایتش سی و دو حرف الفبا نیست، اصلا حد نهایتی ندارد، چنین مسئله ای می تواند 
به بی نهایت میل داشته باشد، یعنی ته و پایانی نداشته باشد، به این دیالوگ مشهور توجه 
کنید: »به عدد آدمهای دنیا راه هست برای رسیدن به خدا« یادتان هست مال کدام فیلم 
بود؟ احسنت بر شما، »مارمولک« کمال تبریزی. از همین دیالوگ آن روحانی بزرگوار که 
نقشش را شاهرخ فروتنیان بازی می کرد می توان به نتیجه ای که مورد نظر ماست، رسید. به 
جمله داخل گیومه دوباره دقت کنید، اینبار با کمی تامل بیشتر، حال این جمله را در مقابل 
پرسشــی که ما آن را مطرح کردیم قرار دهید، امتحان کنید؛ مطمئن باشید اتفاق بدی 
نمی افتد، چه شد؟ فقط کمی نیاز به جابجایی واژه ها دارد، اگرنه جمله شاهرخ فروتنیان 
دقیقا همان چیزی ســت که ما می خواهیم، یعنی به عدد آدمهای دنیا می شود به آدم ها 
آموخت و آن ها را از نقطه ای که در آن قرار دارند به نقطه ای که باید در آن قرار داشــته 
باشند انتقال داد، مسلما اگر نیت آدم ها چنین چیزی باشد و برای رسیدن به آن تلاش هم 
بکنند و اگر نتیجه آن چیزی باشد که بر اساس جمله شخصیت روحانی فیلم »مارمولک« 
بیان کردیم، هم کار فرهنگی ایجاد شده و هم کار فرهنگی به ثمر نشسته است و در زندگی 

اجتماعی انسانها چه اتفاقی بهتر از این می تواند رخ بدهد؟
به عنوان سخن پایانی این گزارش بیان می کنیم که آدمی به تلاش زنده است و اگر تلاشی 
صورت نگیرد زندگی آدم ها حتی اگر ادامه هم داشته باشد نتیجه اش بجز خمودی و خستگی 
و ملال آوری چیز دیگری نخواهد بود، با این تفسیر حتی اگر بر فرض محال شما جزو آن 
دسته از افرادی هستید که می خواهید بی هیچ تلاش و تکاپویی به همه چیز برسید، از جایتان 
برخیزید و همتی کنید و حداقل سهم خودتان را در ایجاد تغییر و به جلو بردن قافله انسانی 
و بهبود شرایط زندگی همنوعان خودتان )حتی به اندازه یک قدم کوچک( سهم خودتان را 
انجام دهید و بدانید که با همین قدم های کوچک اتفاقات بزرگ و شگفت انگیزی می تواند رخ 

بدهد که شاید هیچکس هرگز در مخیله اش هم نتواند آن را تصور کند.

گزارش

اگر بخواهیم به معمولی تریــن حالت ممکن به مقوله 
فرهنگ نگاه کنیــم با چنین تعریف ســاده ای مواجه 
 می شــویم: »فرهنــگ مجموعه بایدهایی ســت که 
وجــود ندارند و مجموعه نباید هایی ســت که وجود 
دارند« تعریــف بهترش چنین می شــود: »مجموعه 
هســت هایی که برای زندگی بشر ســودی ندارند و 
حتی ممکن اســت مضر هم باشــند و مجموعه ای از 
نیست هایی که نبودشان زندگی بشر را با مشکل روبرو 
می کند« مثلا فردی کــه در آپارتمان زندگی می کند 
اگر فرهنگ آپارتمان نشینی را بلد نباشد برای دیگران 
مشــکل ایجاد می کند یا مثلا در اماکن عمومی کسی 
که سیگار می کشــد یا بلند صحبت کرده و در میان 
حرفهایش فحش و ناسزا هم می گوید آدم بی فرهنگی 
محسوب می شود، با این تفسیر آیا ارتباط برقرار کردن 
با دیگران جزو کارهای فرهنگی محســوب می شود یا 
خیر؟ یعنی اگر یکی از طرفیــن تلاش خودش را برای 
جذب نظر طرف دوم بکار بگیرد تا با او دوست شود 
اما طرف دوم چندان تمایلی به انجام این کار نداشــته 
باشــد می توان به طرف دوم لقب »آدم بی فرهنگ« 
را داد؟ منطق می گوید: »نه« طرف مجبور که نیست 
با دیگران دوست شود، شــاید دلش نخواهد، شاید 
در طول زندگی آدم خوش مشــربی بوده و با افراد 
زیادی هم دوســت شده باشــد اما از این دوستی ها 
چیزی جز ضرر نصیبش نشــده باشد، بنابراین ممکن 
است ترجیحش این باشد که آدم جدیدی را به زندگی 
خود وارد نکنــد، چون از قبلی ها خیر چندانی ندیده، با 
این تفسیر به این نتیجه می رسیم که نمی توان به صرف 
اینکه یک نفر دلش نمی خواهد با بقیه گرم بگیرد به او 
بگوییم آدم بی فرهنگ، ما که جای او نیستیم، نمی دانیم 
او چه تجربه هایی داشــته بنابراین حق قضاوت کردن 
درباره او را نداریم، بسیار خب، اگر چنین است درباره 
فردی هم که روابط عمومی خوبی دارد و خیلی راحت 
با دیگران دوست می شود هم نمی توان چنین چیزی را 
بیان کرد، یعنی نمی تــوان به چنین فردی گفت: »آدم 
بافرهنگ«، چرا؟ به این دلیل که شاید خوش مشربی 
و ســریع دوست پیدا کردن و به ســرعت با دیگران 
رابطه برقرار کردن جزو خصوصیت های ذاتی و فردی 
او باشد و این خوش مشرب بودن را از کسی نیاموخته 

باشد، بنابراین نمی توان به او گفت: »آدم با فرهنگ«

چه ایــرادی دارد که ما آدمهای بافرهنگی در کنارمان 
داشته باشیم؟ در جامعه ای زندگی کنیم که مردمانش 
فقط به خودشــان اهمیت نمی دهند، به دیگران هم 
فکر می کنند، دیگران هم برایشــان مهم هستند، حال 
بگویید تا بدانیم به نظر شما ته این پیشرفت فرهنگی 
کجاست؟ یعنی تا کجا می شود آموزش داد و زندگی 
آدم ها را از نقطــه ای به نقطه دیگر انتقال دارد؟ حتما 
می گویید این تــلاش می تواند به اندازه تعداد حروف 
الفبا ادامه داشته باشــد، هوم؟ اینطور فکر می کنید؟ 
اگر اینطــور فکر می کنید باید بگویم که اشــتباه فکر 
می کنید، این تلاش ها و این کارهای فرهنگی )چه نتیجه 
بخش باشد، چه نتیجه بخش نباشد( می تواند تا ته کره 
زمین ادامه داشته باشد، حد نهایتش سی و دو حرف 
الفبا نیســت، اصلا حد نهایتی ندارد، چنین مســئله ای 
می تواند به بی نهایت میل داشته باشد، یعنی ته و پایانی 
نداشته باشد، به این دیالوگ مشهور توجه کنید: »به 
عدد آدمهای دنیا راه هســت برای رسیدن به خدا« 
یادتان هســت مال کدام فیلم بود؟ احسنت بر شما، 
»مارمولک« کمال تبریزی. از همین دیالوگ آن روحانی 
بزرگوار که نقشش را شاهرخ فروتنیان بازی می کرد 
می توان به نتیجه ای که مورد نظر ماســت، رسید. به 
جمله داخل گیومه دوباره دقت کنید، اینبار با کمی تامل 
بیشتر، حال این جمله را در مقابل پرسشی که ما آن را 
مطرح کردیم قرار دهید، امتحان کنید؛ مطمئن باشید 
اتفاق بدی نمی افتد، چه شد؟ فقط کمی نیاز به جابجایی 
واژه ها دارد، اگرنه جمله شاهرخ فروتنیان دقیقا همان 
چیزی ســت که ما می خواهیم، یعنی به عدد آدمهای 
دنیا می شــود به آدم ها آموخت و آن ها را از نقطه ای 
کــه در آن قرار دارند به نقطه ای که باید در آن قرار 
داشته باشند انتقال داد، مسلما اگر نیت آدم ها چنین 
چیزی باشد و برای رســیدن به آن تلاش هم بکنند و 
اگر نتیجه آن چیزی باشد که بر اساس جمله شخصیت 
روحانی فیلم »مارمولک« بیان کردیم، هم کار فرهنگی 
ایجاد شده و هم کار فرهنگی به ثمر نشسته است و در 
زندگی اجتماعی انسانها چه اتفاقی بهتر از این می تواند 

رخ بدهد؟
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? علــی البــرزی یکی از دوســتان و 
خبرنگاران رادیــو و آوای جامعه، پس از 
چاپ یکی از مطالبم گفت: »می بینم که 
کمی قلمت را تیزتر کردی برادر، احسنت، 
رسانه باید همین طوری مطالبه گر باشد 
تا حساب کار مشخص شود.« خوشحالم 
از این که مطالبم مورد توجه دوســتان 
قرار می گیرد. کاش مسئولان هم قدری 
برای خبرنگاران، مطبوعات و مردمی که 
از روی ناچــاری به مطبوعات متوســل 
می شــوند، برای آنان ارزش قائل شده و 
نسبت به رفع مشکلات مردم اقدام کنند 

و پاسخگوی آنان باشند.
? رفع خاموشی؛ خوشــبختانه برخی 
مدیران شــرکت برق در استان گلستان 
به محض این که تلفنی مشــکلات برق 
منطقه ای را اعلام می کنیم، بدون اتلاف 
وقت به آن ها رسیدگی می کنند. از توجه 
و پیگیری مهندس عبداللهی فر، نسبت 
به تامین روشنایی محل سکونت ما واقع 
در شهرستان گرگان، خیابان شهدا، لاله 
ششــم، بن بســت یکم میخچه گران، 
سپاسگزاری می کنیم.  /افروز قاسمی - 

خانم کاشفی
? نیروهــای جدیــد و طــرح انضباط 
شــهری؛ ســد معبر در خیابان شکوفه؛ 
ناحیه یــک، منطقه۱۴ تهران توســط 
وانت بارهــا به معضل تبدیل شــده بود، 
حضور نیروهای جدید در واحد خدمات 
شــهری باعث شد این موضوع با جدیت 
بیشــتری پیگیــری شــود و نمونه آن 
چهارشــنبه، مورخه ۸ آذر اتفاق افتاد و 
مزاحم جمع آوری  وانت بارهای  از  برخی 
شدند. ضمن قدردانی از عوامل مربوطه، 
ساکنان از معبربانان تقاضا دارند این گونه 
طرح ها که روان سازی ترافیک محل را به 

همراه دارد، به طور مداوم ادامه یابد.
انحصار رســانه ای  این  بالاخره   -095۴
صدا و سیما ترک برمی دارد! امثال آقای 
وحید جلیلی با چه ســابقه درخشــان 
هنری و فرهنگی به این سطح مدیریت 

بالا در این رسانه رسیدند؟ 
آفتاب یزد: انتخاب مدیران برعهده 
ریاســت صدا و سیما می باشد ولی 
انتخاب نخبگان رســانه ای باید در 
اولویت باشــد حال نتیجه انتخاب 
مدیــران در جذب مخاطب در حال 

نمایان شدن است. 
2۱۱0- متاسفیم که هیچ برنامه و طرحی 
از سوی مسئولان برای دلگرم کردن مردم 
وجود ندارد. برخی طرح ها و برنامه ها هم 

که بیشتر باعث دلخوری مردم می شود!
22۴۱- آیا حجــاب بانان در مترو گروه 
خودجوش مردمی هستند؟ یعنی مجوز 
این کار را دارند یا خیر؟ مسئولیت آنان با 

چه نهادی است؟ 
۱۸05- آیــا صحــت دارد فدراســیون 
اظهارنظرهای  برخــی  به خاطر  فوتبال 
آقای میثاقی مجری برنامه فوتبال برتر از 
وی شکایت کرده؟ یعنی پای میثاقی هم 

به دادگاه باز می شود؟ 
۱950- اگر اصلاح طلبان اعتبار اجتماعی 
و مقبولیت نزد مردم ندارند پس چرا آنان 

را ردصلاحیت می کنند؟ 
۱۱25- افزایش ســن بازنشســتگی به 
خاطر ورشکســتگی صندوق هاست چرا 

مردم باید تاوان آن را بدهند؟ 
۱۴2۱- ظاهرا دولــت در لایحه بودجه 
۱۴03 فشــار مالیاتی خود بــر مردم را 
افزایش داده. منبــع اصلی درآمد دولت 

انگار مالیات شده! 
را  اقتصــادی مردم  ۱62۱- بحران های 
درگیر مشکلات فراوانی کرده اما عده ای 
از آقایان سیاســی کار دنبال منافع خود 

هستند و کسب قدرت های بیشتر! 
225۱- آقــای روحانــی رئیس جمهور 
ســابق در دیدار با مقامــات قبلی دولت 
خود گفتنــد منتخبان مجلس خبرگان 
باید از پشــتوانه آرای بالایــی برخوردار 
باشند. این حرف ایشان جنبه کنایه آمیز 

هم دارد! 
0952- چرا ثبت نام آقای روحانی برای 
انتخابات مجلس خبرگان باعث عصبانیت 
یا ناراحتی رســانه ملی شــد؟! چرا این 
رسانه فقط حامی یک عده خاص است؟ 
2025- چه شد که افراد جبهه پایداری 
آنقدر قدرت گرفتند که همه چیز را برای 
خود می خواهند؟ چرا یک حزب یا گروه 

خاص باید برای همه تصمیم بگیرد؟ 
2۱2۱- ایــن پروژه هــای گام بــه گام 
خالص سازان نه تنها به اصلاحات لطمه 
می زند امیدهای مردم برای بهبود اوضاع 
در زمینه های مختلف هم از بین می برد. 
۱۸3۱- دولــت خوب بــه بهانه مالیات 
درآمدزایی می کنــد مثل اخذ مالیات از 

خانه های لوکس یا خودروهای لوکس. 
پیام های مردمی در صفحات 7-2

روی خط آفتاب
 پیامک 1796   299   0912

واتساپ و تلگرام   1796   299   0912

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

تحلیلی روانشناسانه بر مسئله ارتباط برقرار کردن با دیگران و دوست شدن با آن ها

رفاقت هنر است یا فرهنگ؟

آگهی ابلاغ مفاد رای موضوع ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

و   ۱۲۰۲۶۰۳۰۱۰۵۴۰۰۰۷۱۱ شماره  آرای  بموجب 
مورخ   ۱۴۰۲۶۰۳۰۱۰۵۴۰۰۰۷۱۳ و   ۱۴۰۲۶۰۳۰۱۰۵۴۰۰۰۷۱۲
۱۴۰۲/۰۸/۰۳ صادره از هیأت حل اختلاف موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 9۰/۰9/۲۰ مستقر 
به  مالکانه  مفروزی  تصرفات  شرق  جنوب  و  املاک  اسناد  ثبت  اداره  در 
ترتیب آقایان مهرزاد افشار نجف زاده نسبت به ۱,۵ دانگ مشاع از شش 
آقای   )۱۴۰۱۱۱۴۴۰۱۰۵۴۰۰۰۲۳۲ کلاسه  پرونده  )متقاضی  دانگ 
مهرداد افشار نجف زاده نسبت به۱,۵ دانگ مشاع از شش دانگ )متقاضی 
پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۰۱۰۵۴۰۰۰۲۳۱ ( و خانم صدیقه کبری رشید 
پرونده کلاسه  )متقاضی  دانگ  از شش  مشاع  دانگ   ۳ به  نسبت  بکزاده 
۱۴۰۱۱۱۴۴۰۱۰۵۴۰۰۰۲۳۰ ( یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به 
مساحت۶۲,99 متر مربع قسمتی از پلاک ثبتی ۰ فرعی از ۴۴۱۸ اصلی 
واقع در بخش ۷ تهران مورد ذیل ثبت ۴۱9۶۸۲ و ۲۲۸۱۷۷ صفحه ۲۰9 
و ۳۶۵ دفتر  ۲۶۰۳و ۱۳۶۶ ثبت گردیده مراتب از نظر اطلاع ذوی الحقوق 
روزنامه  در  روز   ۱۵ فاصله  به  نوبت  دو  در  فوق  پلاک  مشاعی  شرکاء  و 
آگهی میگردد طبق قانون فوق الاشاره کسانی که به مالکیت و تصرفات 
مفروزی متقاضی فوق اعتراض دارند میتوانند از تاریخ انتشار آگهی ظرف 
مدت دو ماه اعتراض خود را به مراجع قضائی تسلیم نماید بدیهی است 
قانونی عدم وصول واخواهی نسبت به صدور سند  انقضاع مهلت  از  پس 
مالکیت مفروزی به مساحت و حدود بالا به نام نامبرده اقدام خواهد شد. 

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۸/۲۸
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰9/۱۳

گرجی زاده سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک خاوران تهران 
14449-



تابوت سیاه 
در آسمانِ شهر!

ادامه از صفحه اول:
کاش لااقــل چاره ای اندیشــیده شــود تا باد 
تابوت های سیاه را با خود نیاورد و در این هوای 
بس ناجوانمردانه، دلمان خوش باشــد به دم و 
بازدم در هوایی که یادآور توســت یارِ گمشده 
در تار و پودِ تقویم های خاک گرفته. یادآور تو، 
وقتی هر نفسی که فرو می رود، دیگر مُمد حیات 
نیست و چون برآید مفرح ذات نخواهد بود در 

این هوای بی اکسیژن و بی درخت و بی باران.
راستی چه کسی بود که زیر سیطره مازوت ها و 
آلاینده های آغشته به زوال با قلبی ترک خورده 

زمزمه می کرد:
مگذار دیگران نام تو را بدانند،
همین زلال بی کران چشمانت

برای پچ پچ هزارساله آنان کافیست... 

آفتاب یزد - گروه شــبکه: به تازگی سازمان 
بازرسی کشور از فسادی پرده برداشته که در 

نوع خود بی سابقه بوده است. 
در این پرونده یک شرکت تولید کننده چای 
مبلغ کلانی ارز ترجیحی را به خود اختصاص 
داده اما در قبال آن مبادرت به واردات نکرده 

است.
آنطور که روزنامه اعتماد نوشته نام این شرکت 
که در اطلاعیه سازمان بازرسی به آن اشاره ای 
نشــده؛ »گروه کشت و صنعت دبش« با برند 
تجاری »چای دبش« یک بیزینس خانوادگی و 
موروثی است که توسط خانواده »الف. ر« اداره 
می شود. از سوی دیگر به گفته حجت الاسلام 
والمسلمین »حسن درویشیان« رئیس دفتر 
بازرســی و نماینده ویــژه رئیس جمهور در 
امر مقابله با فســاد در دستگاه های اجرایی، 

برخورد با این فســاد ارزی که از سال ۹۸ آغاز شده بود در 
دولت سیزدهم با دستور معاون اول رئیس جمهور آغاز و ورود 
به موقع بازرســی ویژه ریاست جمهوری به پرونده، موجب 
جلوگیری از تداوم پرداخت ارز نیمایی به شــرکت مذکور و 

ارجاع آن به مرجع قضایی شد.

< برای جلوگیری از فرار متهم واردات چای، پرونده را 
          به دادستان تهران ارسال کردیم

حال بــازرس قضایی و بــازرس کل امور صمت ســازمان 
بازرســی کل کشــور توضیحاتی را درباره پرونده واردات 
چای ارائه کرد. به گزارش انتخاب، صلبی، بازرس قضایی و 
بازرس کل امور صنعت، معدن و تجارت سازمان بازرسی کل 
کشور درباره پرونده واردات چای با اشاره به اینکه تخلفاتی 
در حوزه گمرک، بانک مرکزی، وزارت صمت، وزارت جهاد و 
سازمان ملی استاندارد در این موضوع دخیل هستند، گفت: 
اینها دقت لازم را نداشتند و همکاری لازم را در جهت بردن 
ارز از کشــور داشته اند. وی ضمن تاکید بر اینکه پرونده در 
مجتمع ویژه جرایم اقتصادی مطرح رسیدگی است، افزود: 
با توجه به حجم تخلفات در دستگاه های اجرایی، ابتدای کار 
برای جلوگیری از فرار متهم، پرونده را به دادســتان تهران 
ارسال کردیم. صلبی، اظهار کرد: جلسات متعددی در این 
ارتباطات با واجا داشــتیم و واجا به فوریت وارد عمل شد. 
بازرس قضایی و بازرس کل امور صمت ســازمان بازرســی 
کل کشور، بیان کرد: ســازمان بازرسی موضوع نحوه ثبت 
سفارش ها، تخصیص ارزها و تخلفات بانک ها و دستگاه ها را 
به عهده داشت و نهایتا تکمیل کار توسط سازمان بازرسی 
انجام شد. صلبی در بخشــی دیگر با اشاره به اینکه حجم 
ریالی این موضوع بسیار زیاد اســت، گفت: نهایتا بررسی 

همه جانبه و گزارش تکمیلی سازمان تا کمتر از یک ماه دیگر 
به مرجع قضایی ارسال خواهد شد.

< دولت فساد در واردات چای را کشف و مدیران مربوطه را برکنار کرده است
همچنین در پی انتشار گزارش فساد در حوزه واردات چای، 
بازرسی ویژه رئیس جمهور در اطلاعیه ای، با اشاره به کشف 
موضوع به وسیله نهادهای نظارتی درون دولت تاکید کرد: در 
این دولت هیچ خط قرمزی برای مبارزه با فساد وجود ندارد و 
بر خلاف برخی ادوار گذشته که در درون دولت برای مفسدان 
حاشیه امن ایجاد و از برخورد با آن ها جلوگیری می شد، در 
این دولت و مشــخصا در پرونده مذکور، دولت هم فساد را 
کشــف کرده و هم دولت مدیران مربوطه را نیز تا بالاترین 
سطوح برکنار کرده و پرونده انحراف ارزی را برای رسیدگی و 
صدور حکم در اختیار دستگاه قضایی داده است. متن اطلاعیه 
به این شرح است: »۱. ریشه تخلف و فساد ارزی یک شرکت 

مطرح در زمینه واردات چای به سال ۱۳۹۸ بازمی گردد.
۲. در دولت کنونی به دنبال ارســال گزارش به معاون اول 
رئیس جمهور، دکتر مخبر بلافاصله دستور پیگیری موضوع 

را صادر کرد.
۳. متعاقب این دستور و بر مبنای رویکرد مبارزه بدون ملاحظه 
با فســاد در دولت مردمی، موضوع در دستور کار نهادهای 
نظارتی درون دولت قرار گرفت. ســتاد هماهنگی مبارزه با 
مفاســد اقتصادی، با همکاری بازرسی ویژه رئیس جمهور و 
معاونت اطلاعات و امنیــت اقتصادی وزارت اطلاعات، ابعاد 
فساد را شناســایی و پرونده برای برخورد با متخلفان و با 
اولویت برگشــت ارز در اختیار قوه قضاییه قرار گرفته و دو 
گزارش نیز در همین رابطه از ســوی دبیر ستاد هماهنگی 
مبارزه با مفاســد اقتصادی به ریاست محترم و معاون اول 

محترم قوه قضاییه منعکس شده است.
۴. روند طی شــده در این پرونده نمونه ای از 
عمل به وعده دولت در مبارزه با فساد است. 
در این دولت هیچ خــط قرمزی برای مبارزه 
با فســاد وجود ندارد و بر خلاف برخی ادوار 
گذشــته که در درون دولت برای مفسدان 
حاشــیه امن ایجــاد و از برخــورد با آن ها 
جلوگیری می شد، در این دولت و مشخصا در 
پرونده مذکور، دولت هم فساد را کشف کرده 
و هم دولت مدیران مربوطه را نیز تا بالاترین 
ســطوح برکنار کرده و پرونده انحراف ارزی 
را برای رســیدگی و صدور حکم در اختیار 

دستگاه قضایی داده است.
۵. باعنایت به عزم دولــت و قوه قضاییه در 
امر مبارزه با فســاد قطعا پرونده ارسال شده 
به دستگاه قضایی مورد رسیدگی دقیق قرار 
گرفته و با عوامل آن بر اســاس قانون برخورد قاطع صورت 

خواهد گرفت.«

< واکنش یک اقتصاددان
اما سیامک قاســمی، اقتصاددان به فساد ۳ میلیارد دلاری 
در واردات چای واکنش نشــان داد و نوشت: »با ارزی که در 
پرونده واردات چای گم شــده است، می شد یک سال همه 
دنیا را چای داد! ابعاد فساد در ایران حتی در سطح جهانی 
هم غیر قابل باور است، سه میلیارد دلار؟! این دقیقا نتیجه 
تحریم و دور زدن تحریم است. شفافیت نتیجه تجارت آزاد 

است و فساد نتیجه انحصار و محدودیت«

< واکنش کاربران
اکنون این موضوع مورد توجه کاربران شبکه های اجتماعی 

قرار گرفته و واکنش های آن ها را در پی داشته است.
یکی از کاربران در این باره نوشته است: »کی میگه اصلا باید 
به چای هم ارز داده بشــه؟ مگه چای مثل گندم و روغن و 
شــکر جزء واجباته؟«. کاربر دیگری گفته است: »تمامی 
پول هایی که از این شــرکت مصادره شد باید صرف آبادی 

ایران عزیزمان شود و بین مردم فقیر تقسیم گردد«.
دیگری نوشت: »آیا اعضای هیئت مدیره و مدیران این شرکت 

هم بازداشت شده اند یا هنوز دارند فعالیت می کنند؟«.
یکی دیگر از کاربران اینطور می نویسد: »کلیه کسانی که در 
این زمینه نقش داشته اند باید جوابگوی این مردم باشند این 

حق تمام مردم ایران است«.
کاربران دیگر نوشته اند: »هردم ازاین باغ بری می رسد تازه 
ترازتازه تری میرسد«، »چه خبره این همه فساد!«، »اگر صادق 

هستید لیست اسامی افراد برکنار شده را اعلام کنید«.

بازتاب انتشار خبر یک فساد

با ارزی که در پرونده واردات چای گم شده
می شد یک سال همه دنیا را چای داد!

پیرترین حیوان زنده دنیا 
۱۹۱ساله شد

پیرترین حیوان زمینی دنیا، لاک پشــتی به 
نام »جاناتان« اســت که ۱۹۱ سالگی خود را 
در جزیره ای در جنوب اقیانوس اطلس جشن 
به گــزارش خبرآنلایــن، »جاناتان«  گرفت. 
پیرترین حیوان زمینی زنده در دنیاســت که 
حتی به عنوان قدیمی ترین گونه لاک پشتی در 
جهان ثبت شده است. او از گونه لاک پشت های 
غول پیکر با طول عمر متوسط حدود ۱۵۰ سال 
محسوب می شود. هرچند سن دقیق جاناتان 
مشخص نیســت، اما شواهد نشــان می دهد 
این لاک پشــت حداقل ۵۰ســاله بود که در 
ســال ۱۸۸۲ از سیشل )کشــور جزیره ای در 
قاره آفریقا( به جزیره ســنت هلن در جنوب 
اقیانوس اطلس آورده شــد و در همین جزیره 
۱۹۱ ســالگی خــود را جشــن گرفت. طبق 
گفته ســازمان رکوردهای جهانی گینس، این 
موجود زنده پیرتریــن حیوان زمینی در تمام 
دنیاست و حتی ممکن اســت بیشتر از اینها 
سن داشته باشد. یکی از دامپزشکان به گینس 
گفت: »برخلاف اینکه جاناتان حس بویایی و 
بینایی خود را در اثر آب مروارید از دست داده 
است، اما اشتهای او همچنان زیاد است.« این 
حیوان یک بار در هفته با میوه و ســبزیجات 
توســط یک تیم اختصاصی )با دست( تغذیه 
می شود. این تغذیه علاوه بر تامین کالری مورد 
نیاز، محرک های ضروری متابولیســم، مانند 
ویتامین ها، مواد معدنــی و عناصر کمیاب، را 

برای او فراهم می کند. 

کشف قبرهای 
۶۵۰۰ سالۀ »بدون اسکلت« 

در مرزهای قطب شمال
درســت در جنوب دایرۀ قطب شــمال و در 
جنگل های وسیع شمال فنلاند، یک محوطۀ 
شــنی با ده ها گودال »غیر معمول« قرار دارد. 
به گزارش فرادید، کارگران شــش دهه پیش 
به طــور تصادفی بــه این مــکان معروف به 
از  برخــورد کردند.   )Tainiaro( »تاینیارو« 
آن زمان تاکنون، منشــأ این یافته مبهم باقی 
مانده بود. اما اکنون، پس از انجام یک تجزیه 
و تحلیل جامــع از این مکان، محققان به این 
نتیجه رســیده اند که این محوطه به احتمال 
زیــاد یک قبرســتان مربوط به شــکارچی-

گردآورندگان اســت که قدمــت آن به حدود 
۶۵۰۰ ســال قبل می رســد. این مطالعه در 
اول دســامبر در مجله Antiquity منتشــر 
 )Oulu( شد. محققان وابسته به دانشگاه اولو
فنلاند گفتند: »چنین گورســتان بزرگی در 
چنین عرض بالای شــمالی با پیش فرض های 
موجــود در مورد علوفه جویان ماقبل تاریخ در 
این منطقه مطابقت نــدارد. از این جهت این 
یافته انتظارات و فهم ما را در مورد تاریخ این 
منطقه دگرگون کرده است«. در حفاری های 
انجام شــده در سال ۲۰۱۸ و تجزیه و تحلیل 
کارهای میدانی بایگانی شــده، محققان حدود 
۱۱۵ تا ۲۰۰ گودال را شناسایی کردند. بیشتر 
آن ها مستطیل شکل با ابعاد حدود ۲ متر طول 
و ۷۰ ســانتیمتر در عمق بودند. نکتۀ جالب 
توجه این است که هیچ گونه بقایای انسانی تا 
به حال در داخل این گورها یافت نشده است، 
اما هزاران اثر از جمله ســفال و استخوان های 

سوختۀ حیوانات در آن ها پیدا شد.

زنی با موهای ۲۳۶ سانتی متری 
خود رکورد گینس را شکست

یــک زن هندی با داشــتن موهایی به طول 
حــدود دو و نیــم متر نام خــود را در کتاب 
رکوردهای جهانی گینس بــه نام خود ثبت 
کرد. ســمیتا سریواســتاوای ۴۶ســاله اهل 
ایالت اوتار پرادش هند، اخیراً با موهای ۲۳۶ 
ســانتی متری اش رکورد جدیدی را در کتاب 
رکوردهای جهانی گینس بــه نام خود ثبت 
کرده اســت. به گزارش فرارو، سمیتا از سن 
۱۴ ســالگی موهایش را کوتاه نکــرده و در 
حال حاضر ۲۳۶٫۲۲ سانتی متر طول دارد. او 
می گوید: در فرهنگ هندی، خدایان ســنتی 
موهای بســیار بلند داشتند. در جامعه ما هم 
کوتــاه کردن مو کار بدشــگونی به حســاب 
می آیــد. موهای بلند زیبایــی زن را افزایش 
می دهــد. به گفته گینــس، او هفته ای دوبار 
موهایــش را می شــوید که فرایند شســتن، 
خشک کردن، شــانه کردن و آرایش آن سه 
ســاعت طول می کشد. سمیتا می گوید وقتی 
بیــرون از خانه موهایــش را آزاد می گذارد، 
مردم از دیدن طول آن شگفت زده می شوند و 
باورشان نمی شود که در طول سالیان توانسته 

موهایش را به این طول برساند.
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مصلحت نیست که از پرده برون افتد راز حافظ نامه 
ور نه در مجلسِ خوبان خبری نیست که نیست

تفسیر: آقای قالیباف گفتند: مجلس در زمینه خودرو معیشت و سفره 
مردم، کارنامه روشــنی دارد. حافظ می گوید مجلس، مجلس خوبان 

است اما از کارنامه روشن خبری نیست! 

موســیقی یکی از بخش های جدایی ناپذیر زندگی انسان هاست و 
بر اساس تحقیقات می تواند تا ۲۰ درصد احساس شادی و نشاط 
را در انســان افزایش دهد. این احســاس شادی با قرار گرفتن در 
فضای کنســرت، تأثیرات بیشتری مانند افزایش طول عمر انسان 
را به همراه خواهد داشت، اما به راستی هر کدام از ما ایرانی ها در 
طول یک سال چند بار می توانیم به کنسرت برویم و از این شادی 

بهره مند شویم؟
برگزاری کنسرت در بسیاری از جوامع امری رایج به شمار می رود 
و ســالانه هنرمندان مطرح موســیقی در فصول مختلف سال در 
فستیوال ها و یا تور های کنسرت خود روی صحنه می روند؛ بدین 
ترتیب مردم می توانند با حضور در این کنســرت ها اوقات خوشی 
را تجربه کنند. تفاوتی ندارد که ژانر انتخابی مخاطبان کنســرت 
چیست؟ مسئله این اســت که هر کدام از آن ها بر اساس سلیقه 
و بودجه خود، حضور در یک کنســرت را انتخاب کرده اند تا بدین 
ترتیب بتوانند ساعاتی را از روزمرگی فاصله بگیرند؛ انرژی خود را 
تخلیه کنند و یا اینکه حتی در آرامش به یک رسیتال پیانو گوش 
بسپارند. تا قبل از شیوع ویروس کرونا قیمت بلیت های کنسرت تا 
ســقف ۲۰۰ هزار تومان به فروش می رسید و فضا به گونه ای نبود 
که کنســرت جزو کالا های لوکس جامعه به شمار بیاید، اما وقتی 
که هنرمندان موسیقی بعد از دو سال به سالن ها بازگشتند با یک 
افزایش قیمت دو برابری مواجه شدیم و از آن زمان تاکنون قیمت 

بلیت ها تا ۸۰۰ هزار تومان رسیده است.

هرچند که انتظار می رود به زودی شاهد سقف قیمت یک میلیون 
تومانی هم برای بلیت های کنســرت باشــیم هرچند که کنسرت 
رفتن حداقل در ژانر های عامه پسند در سایر کشور ها امری عادی 
به شــمار می رود و کنسرت رفتن بجز در ژانر های اپرا یا کلاسیک 
کالایی لوکس به شــمار نمی آید، اما با بالا رفتن نرخ تورم، مردم 

عادی کمتر می توانند در یک کنسرت شرکت کنند.
در حقیقت تا قبل از شیوع ویروس کرونا قیمت بلیت های کنسرت 
تا ســقف ۲۰۰ هزار تومان به فروش می رســید و فضا به گونه ای 
نبود که کنســرت جزو کالا های لوکس جامعه به شمار بیاید، اما 
وقتی که هنرمندان موسیقی بعد از دو سال به سالن ها بازگشتند 
با یک افزایش قیمت دو برابری مواجه شدیم و از آن زمان تاکنون 
قیمت بلیت ها تا ۸۰۰ هزار تومان رسیده است. هرچند که انتظار 
می رود به زودی شاهد سقف قیمت یک میلیون تومانی هم برای 
بلیت های کنســرت باشیم. در این شرایط خانواده ای چهار نفره را 
در نظر بگیرید که سقف درآمد آن ها تا ۱۳ میلیون تومان است و 
قصد دارند به یک کنسرت موسیقی بروند؛ اگر هر بلیت را هم ۲۴۵ 
هــزار تومان در نظر بگیریم در مجموع باید ۹۶۰ هزار تومان برای 
بلیت های کنسرت هزینه کنند. اگر هم در این میان بخواهند وعده 
شام را بیرون از منزل صرف کنند، باید یک میلیون تومان برایش 
کنار بگذارند و مبلغی بالغ بر ۳۰۰ هزار تومان هم برای رفت وآمد 
هزینه کنند. در مجموع یک شب کنسرت برای خانواده ای که تنها 
۱۳ میلیون تومان درآمد دارد، نزدیک به ســه میلیون تومان آب 

می خــورد؛ یعنی ۲۳.۷ درصد از حقــوق آنها. به هر حال با توجه 
به رشــد قیمت بلیت های کنسرت ها، مدت هاست که کارشناسان 
درباره بدل شــدن کنسرت به یک کالای فرهنگی لوکس هشدار 
می دهنــد، اما در مقابل، این امر از طرف کنســرت گذاران چنین 
توجیه می شــود که با توجه به نرخ هزینه ها در شرایط فعلی، راه 

دیگری پیش روی آن ها نیست.
درحقیقت زمانــی که از برگزارکنندگان کنســرت درباره قیمت 
بلیت ها سوال می شــود، آن ها نیز این پرسش را مطرح می کنند 
و می گویند که »قیمت چه چیزی بالا نرفته که ما انتظار داشــته 
باشــیم، قیمت بلیت کنســرت ها بالا نرود؟ زمانی که با افزایش 
قیمت کلیه کالا ها در جامعه رو به رو هستیم، خیلی از هزینه های 
برگزاری کنســرت ها نیز ماننــد افزایش قیمت اجاره ســالن ها، 
پذیرایــی، نوازندگان، تبلیغات و بیلبورد هم بــالا می رود، اما اگر 
نرخ ها ثابت باشــد و هیچ چیز دیگری از کالا های اساسی جامعه 
رشد قیمت نداشته باشد، ما هم افزایش قیمت نخواهیم داشت.«

به گزارش ایسنا، البته مســئله ای که باید در این میان به آن توجه 
داشــت، بحث دولتی بودن ســالن های برگزاری کنســرت است؛ 
درحقیقت مهم ترین سالن های برگزاری کنسرت در کشور ما مالک 
خصوصی ندارند. مثلا سالن »مرکز همایش های برج میلاد« متعلق 
به شهرداری تهران اســت و اگر قرار باشد بابت برگزاری کنسرت از 
برگزارکنندگان اجاره بهایی دریافت کنند، در واقع این هزینه صرفا باید 

صرف نگهداری از سالن باشد نه اینکه به سوددهی ختم شود.

یک پرتره ســطلنتی اثر »دیه گو ولاســکز« برای 
نخســتین بار در نیم قرن اخیر به مزایده گذاشته 
می شــود. به گزارش ایســنا و به نقل از آرت نت، 
یــک پرتره تمام قد که »دیه گو ولاســکز«، نقاش 
اسپانیایی از »الیزابت بوربون«، ملکه اسپانیا و همسر 
»فلیپ چهارم«، پادشاه اسپانیا خلق کرد، درحالی 
در حراجی ماه فوریه ســاتبیز نیویورک به مزایده 
گذاشته خواهد شــد که انتظار می رود به قیمت 
۳۵میلیون دلار فروخته شود. این ملکه که با نام های 
متعددی ازجمله »الیزابت فرانســه« و »ایزابلای 
بوربون« شناخته می شود، دختر »آنری چهارم«، 
پادشاه فرانســه بود و تصویرگری که »ولاسکز« از 
او به ندرت در بازار هنر ارائه می شــود. تابلو نقاشی 
»ایزابل دو بوروبون، ملکه اسپانیا« ایزابل را در دهه 
دوم زندگی خود با لباس سلطنتی مشکی مجلل به 
تصویر می کشد. زمانی که »ولاسکز« این نقاشی را 
از »ایزابل« کشید این ملکه در اوج قدرت بود. این 
پرتره نخستین بار در حوالی ۱۶۲۰ میلادی خلق 

شد، اما »ولاسکز« در سال ۱۶۳۱ میلادی، یعنی 
بلافاصله پس از ملاقات بــا »پل روبنس«، نقاش 
چیره دســت فلمانی، بار دیگر به سراغ این نقاشی 
رفت و تغییراتی را در لباس ملکه ایجاد کرد که هنوز 
حتی با چشم غیرمسلح قابل مشاهده است. پس از 
خلق این نقاشی، پادشاه »فیلیپ« آن را در کاخی 
واقع در مادرید نصب کــرد. زمانی که »ناپلئون« 
در سال ۱۸۰۸ میلادی به اسپانیا حمله کرد، این 
نقاشی به فرانسه منتقل شد و در »لوور« به نمایش 
گذاشته شد. بعدها این نقاشی به یک بانکدار تاجر 
فروخته شد که از نقاشــی در یکی از املاک خود 
واقع در انگلستان نگهداری می کرد. این نقاشی تا 
سال ۱۹۵۰ در مجموعه این خانواده باقی ماند و از 
سال ۱۹۷۸ میلادی در مجموعه مالک کنونی آن 
نگهداری شده است. این نقاشی تا ششم دسامبر در 
گالری ساتبیز در لندن به نمایش گذاشته می شود 
که نخســتین نمایش عمومی ایــن اثر هنری در 
بریتانیا در پنج دهه اخیر محسوب می شود. سپس 

این نقاشــی برای نمایشگاه و حراجی به نیویورک 
منتقل خواهد شد. کارشناســان درحالی قیمت 
این پرتره را ۳۵ میلیــون دلار برآورد کرده اند که 
این قیمت تقریبا دو برابر بیشــتر از رکورد کنونی 
گران ترین اثر فروخته شــده »ولاسکز« در حراجی 
است. نقاشی »Saint Ruffina« این هنرمند که 
در سال ۲۰۰۷ در حراجی ساتبیز به قیمت ۱۶.۹ 
میلیون دلاری فروخته شد. »دیه گو ولاسکز« یکی 
از هنرمندان مهم اسپانیا و یکی از نقاشان برجسته 
»عصر طلایی اسپانیا« بود. این هنرمند که متولد 
»سویل« بود از همان دوران کودکی استعداد هنری 
خود را نشــان داد. در سال ۱۶۲۲ میلادی، نقاش 
محبوب دربار پادشاه »فیلیپه چهارم« درگذشت و 
به »ولاسکز« که در آن زمان به اسم و رسمی رسیده 
بود، دستور داده شــد که برای ورود به دربار اقدام 
کند و پرتره خلق کند. بعدها این هنرمند جوان در 
سال ۱۶۲۴ میلادی به مادرید نقل مکان کرد و به 
نقاش رسمی دربار تبدیل شد و نخستین سنگ بنای 

فعالیت طولانی خــود به عنوان نقــاش دودمان 
هابسبورگ و سایر افراد صاحب قدرت را بنا نهاد.

خبر اول: وزیر نفت گفته اســت: بنزین 
معمولی همان سوپر است. سکینه خانوم 
پیرزن همسایه ما در این مورد گفت: اگر 
عروس زشــت را بتوان به عنوان عروس 
زیبا غالــب کرد بنزیــن معمولی را هم 
می توان با اسم ســوپر به مردم انداخت! 

خدایی ما را چی فرض کردند؟
انصافا ســکینه خانوم حــق دارد! ضمن 
اینکــه اگر بنزین معمولی همان ســوپر 
اســت چرا بــه قیمــت ســوپر عرضه 
بــه ضررکردن  نمی کنند؟ چــرا حاضر 
هســتند؟ زود قیمت بنزین را به قیمت 
ســوپر افزایش دهند. رودربایســتی هم 
نکنند! فقط یک چیــز دیگر: ما چندی 
پیش از چند نفرکارشناس سوال کردیم 
که برعکــس وزیر گفتنــد: اتفاقا بنزین 
ســوپر به لحاظ کیفیــت پایین، همان 
بنزین معمولی اســت! حالا از ما و آن ها 

نشنیده بگیرید!
****

خبر دوم: شــرکت Rezzil که درزمینه 
متــاورس فعالیــت دارد، ســال آینده 
میلادی سرویسی به نام Exar Live را 
راه اندازی می کند. این سرویس مسابقات 
ورزشی را به طور ســه بعدی و با فناوری 
واقعیت افزوده بــرای کاربران به نمایش 
می گــذارد و حس حضور در اســتادیوم 
را به آن ها منتقــل می کند. یعنی با این 
تکنولوژی جدید بانوانی که به هر دلیلی 
موفق به حضور در استادیوم ها نمی شوند 
می توانند مسابقات را با سیستم سه بعدی 
تماشا کنند با این سیستم دقیقا انگار در 
استادیوم هستند. منت انتظار برای مجوز 
ورود به استادیوم را هم نمی کشند. باور 
کنید این تکنولوژی خالی بندی نیســت 
حقیقت دارد مثل حکایت بنزین معمولی 

و بنزین سوپر است، نیست!
****

خبر ســوم: آقای قالیباف رئیس مجلس 
گفته است: باید کاری کنیم مردم پس از 

دوازده سال بتوانند خانه بخرند.
ایشان باید توجه کند آمارهای کارشناسی 
می گویــد: با این تورم فعلی یک کارگر و 
کارمنــد از ۳۴ ســال تا ۴۰ ســال اگر 
چیــزی نخورند معجــزه وار زنده بمانند 
ســال ها لباس نخرند با لباس های ژنده 
و پاره پوره سر کنند نگران آبروریزی آن 
هم نباشــند از طرفی معجزه وار قیمت ها 
حدود ۴۰ســال ثابت بماند شــاید افراد 
صاحب یک قفس پنجاه متری شوند! اما 
بعید است مسئولین ما توانایی معجزه ای 
داشته باشند که بتوانند دوازده ساله مردم 
را صاحــب خانه کنند. لــذا باید عرض 
کرد: این ســخنان به مثابه همان سخن 
وزیر نفت که می گویــد: بنزین معمولی 
همان ســوپر اســت! قابل هضم نیست 
البته شــاید وزیر نفت کیمیاگری کرده 
بنزین معمولی را ســوپر کرده اند! اما با 
کیمیاگری که نمی توان ده ساله مردم را 

خانه دار کرد! 

خبرچین

حضور بانوان در ورزشگاه 
بدون دیده شدن!
 امیر حسین ذاکری 

طنزنویس 

حراج تابلویی که نقاش دربار از ملکه کشید

کنسرت رفتن در ایران چقدر آب می خورد؟
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عضو کمیس��یون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۳ گفت: تورم یک عدد 
مش��خص دارد و رقمی که دولت برای افزایش حقوق در نظر گرفته 
)۱۸درصد( با تورم موجود تناسبی ندارد که این مسئله باید در زمان 
بودجه بندی برای سال آینده مدنظر قرار گیرد.علی اصغر عنابستانی 
عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ در گفت وگو با ایلنا، 
درخصوص درنظر گرفتن افزایش حقوق ۱۸ درصدی برای کارمندان 
از سوی دولت در لایحه بودجه سال آینده، گفت: افزایش حقوق یک 
مسئله دو وجهی است؛ از یک سوی ممکن است عاملی برای افزایش 

هزینه های دولت باشد و منجر به ناترازی بودجه شود و 
از طرفی دیگر دلیلی برای افزایش تورم در کشور خواهد 
ش��د که عملا در این ش��رایط رشد حقوق و دستمزد 
کمکی در بهبود قدرت خرید مردم نخواهد داشت.وی 
ادامه داد: اگر افزایش حقوق و دس��تمزد کمتر از تورم 

واقعی جامعه باشد، ممکن است باعث کاهش قدرت خرید مردم شود 
و فشار اقتصادی به کارگران و کارمندان وارد خواهد کرد؛ باید رشد 
حقوق به میزانی تعیین شود که نزدیک به تورم واقعی جامعه باشد تا 

فشار به جامعه کارمندی و کارگری وارد نکند و از طرفی 
متناسب با قدرت مالی و پرداختی دولت باشد و منجر به 
ناترازی بودجه و رشد تورم نگردد.نماینده مردم سبزوار 
در مجلس با بیان اینکه افزایش حقوق باید با دقت لازم 
انجام ش��ود، عنوان کرد: در حال حاضر دولت عددی را 
پیش��نهاد داده اس��ت و نمی توان با صراحت کامل رقم قطعی برای 
افزایش حقوق کارمندان را اعلام کرد؛ حتما در کمیسیون تلفیق با 

بررسی بیشتر می توان این مسئله را مدنظر قرار داد.

 عدد مدنظر دولت برای افزایش حقوق تناسبی با تورم موجود ندارد
 ثبت احوال 

 مستمری بگیران

 آموزش 

 حمل و نقل 

 دولت

 شهرداری 

 شورا 

شروط ضمن عقد به سند
 تک برگ ازدواج اضافه شد

سخنگوی سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 
گفت: از ابت��دای آبان ماه تاکنون، ۵۷ هزار و 
۶۱۶ فقره سند الکترونیکی ازدواج صادر شده 
است. صفدر کشاورز در گفت وگو با ایسنا در 
این باره اظهار کرد: از ابتدای راه اندازی سند 
الکترونیکی ازدواج که از دوم آبان ماه امسال 
انجام شد، تاکنون ۵۷ هزار و ۶۱۶ فقره سند 
الکترونیک��ی ازدواج صادر ش��ده اس��ت. وی 
درباره مش��کلات فنی س��ند »الکترونیک« 
ازدواج گفت: مش��کل ش��روط ضمن عقد را 
در این زمینه داش��تیم که رفع شده است و 
از روز یکش��نبه )۱۲ آذرماه( نس��خه گذاری 
جدید سامانه ثبت الکترونیکی ازدواج انجام 
می ش��ود. کش��اورز افزود: در زمان راه اندازی 
سامانه ثبت الکترونیکی ازدواج در ابتدا گفته 
شده بود ضرورتی ندارد شروط ضمن عقد در 
این س��ند بیاید و باید اشخاص به دفترخانه 
مراجعه می کردند و بعضا مشکلاتی در چاپ 
این ش��روط به وجود آمده بود؛ لذا مقرر شد 
که در نسخه جدید سامانه، شروط ضمن عقد 
هم در اسناد الکترونیکی گنجانده شود. وی 
تصریح کرد: یک بخش در سند الکترونیکی 
ازدواج مربوط به ش��روط ضمن عقد است و 
در س��امانه قبل��ی ثبت الکترونیک��ی ازدواج 
این ش��روط درج نمی ش��د و این شروط ۱۲ 
گان��ه ضمن عقد در نس��خه نکاحیه چاپی و 
دفترچه ای ب��ود و الکترونیکی نب��ود. از روز 
یکشنبه ۱۲ آذرماه مقرر شده که این شروط 
هم در س��ند الکترونیکی ازدواج درج ش��ود. 
کش��اورز درباره اختلالات اینترنتی در زمینه 
صدور سند الکترونیکی ازدواج گفت: چیزی 

در این زمینه گزارش نشده است.

یک بازنشسته:
 به متناسب سازی امید نداریم

یک بازنشسته ی کارگری ضمن انتقاد از شرایط 
معیشتی، نسبت به متناسب سازی برنامه هفتم 
اب��راز ناامیدی کرد. به گ��زارش ایلنا، در لایحه 
بودج��ه ۱۴۰۳، افزایش حقوق بازنشس��تگان 
صندوق های مختلف ۲۰ درصد در نظر گرفته 
ش��ده؛ در برنامه هفتم توسعه، سازمان تامین 
اجتماعی مکلف شده با اعتبارات و دارایی های 
خود متناسب سازی حقوق بازنشستگان را اجرا 
کن��د و وزیر کار به صراحت گفت��ه »تا اعتبار 
خاص نباش��د، همسان س��ازی هم نیس��ت«.

محمدعل��ی براتی فعال صنفی بازنشس��تگان 
کردستان با اشاره به همه ی این واقعیت ها گفت: 
امروز ما بازنشستگان حداقل بگیر سازمان تامین 
اجتماعی مس��تمری ای می گیریم که از نصف 
خط فقر کمتر است؛ اگر خط فقر را ۲۵ میلیون 
تومان در نظر بگیریم، امروز حقوق و مزایای ما 
حدود ۹ میلیون تومان است. او اضافه کرد: در 
چنین شرایطی وقتی افزایش حقوق در لایحه 
بودجه فقط ۲۰ درصد اس��ت، ما امیدمان را به 
بهبود معیشت از دست می دهیم؛ بدون تردید 
در مذاک��رات م��زدی ۱۴۰۳، دولت با همین 
رقم به نشس��ت های ش��ورایعالی کار می آید و 
سازمان تامین اجتماعی نیز خیلی بیش از اینها 
مستمری بازنشس��تگان خود را زیاد نمی کند. 
به گفته براتی، متناسب س��ازی با این شرایط و 
مختصات برنامه هفتم قرار نیست کاری برای 
بازنشستگان کارگری صورت دهد و گره گشای 
مشکلات معیشتی مستمری بگیران نخواهد بود.

گلایه دانش آموزان متوسطه دوم 
از کارگروه مقابله با آلودگی هوا

غیر حضوری ش��دن مدارس و مستثنی شدن 
دانش آموزان مقطع متوس��طه دوم از تعطیلی 
مدارس و آنلاین ش��دن کلاس ه��ا گلایه این 
دانش آم��وزان و خانواده های آنه��ا را به همراه 
داش��ته است. به گزارش مهر، بر اساس کمیته 
اضطرار آلودگی هوا با توجه به تشدید آلودگی 
هوا دوشنبه مهدهای کودک، مدارس ابتدایی 
و مقطع متوس��طه اول شهرستان های استان 
تهران به غیر از فیروزکوه غیر حضوری اس��ت. 
وضعیت ه��وای تهران طی روزه��ای اخیر در 
ش��رایط نارنجی و قرمز ب��وده و غلظت ذرات 
معلق افزایش یافته اس��ت. همچنین بر اساس 
پیش بینی های س��ازمان هواشناس��ی شرایط 
پایداری جو تا پایان هفت��ه ادامه دارد و حتی 
وضعیت آلودگی هوا تش��دید می ش��ود. غیر 
حضوری ش��دن مدارس و مس��تثنی ش��دن 
دانش آموزان مقطع متوس��طه دوم از تعطیلی 
م��دارس و آنلاین نش��دن کلاس ها گلایه این 
دانش آم��وزان و خانواده های آنه��ا را به همراه 
داشته است. دانش آموزان مقطع دوم متوسطه 
تهران می گویند مگر ما آبش��ش داریم! برخی 
خانواده ها ه��م می گویند فرق کلاس نهمی و 
دهمی فقط یک سال است و چرا فرزندانشان 
در این ش��رایط آلودگی باید به مدرسه روند. از 
طرفی برخی از خانواده ها به خواس��ته خود و 
میل دانش آموز آنها را جهت حفظ سلامتی به 
مدرسه نفرستاده اند و این موضوع بی نظمی هایی 
هم در کلاس ها به همراه داشته است. عده ای 
از دانش آموزان هم می گویند معلمان از آنجایی 
که همه دانش آموزان حاضر نیستند درس های 

اصلی و نکات کلیدی را تدریس نمی کنند.

 قیمت بلیت مترو »پرند«
 چقدر شد؟

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای 
ش��هر تهران در خص��وص بهای بلی��ت مترو 
پرند گفت: در این خصوص ش��هرداری تهران 
پیش��نهاداتی را مطرح کرده است و پیش بینی 
می ش��ود بهای این بلیت بی��ن ۱۵ تا ۱۶ هزار 
تومان باشد.سید جعفر تشکری هاشمی؛ رئیس 
کمیس��یون عمران و حمل و نقل شورای شهر 
تهران با اش��اره به تصویب یک فوریت بررسی 
قیمت بلیط مترو پرند اظهار کرد: یک فوریت 
 این طرح در جلس��ه دیروز به تصویب رس��ید. 
به گزارش تسنیم، وی در پاسخ به این پرسش که 
قیمت بلیت مترو پرند به چه میزان است، گفت: 
در این خصوص شهرداری پیشنهادات مختلفی را 
مطرح کرده است، اما پیش بینی می شود قیمت 

مترو پرند بین ۱۵ تا ۱۶ هزار تومان باشد.

وزیر کشور:
فرونشست زمین

 از بدترین حوادث قابل وقوع 
در کشور است

وزیر کش��ور گفت: فرونشست زمین از بدترین 
حوادثی است که می تواند در کشور رخ دهد و 
در صورت وقوع قابل برگشت نیست. به گزارش 
ایرنا، احمد وحیدی افزود: باید از هم اکنون برای 
مقابله با فرونشس��ت زمین آماده بود، اگر توان 
علمی کافی در کشور وجود دارد برای اقدامات 
پیشگیرانه از ظرفیت مراکز تحقیقاتی داخلی 
و در غی��ر این صورت از توان مراکز بین المللی 
اس��تفاده ش��ود. وی با بیان اینکه اقداماتی که 
تاکنون انجام شده، به این مقدار کفایت مقابله و 
پیشگیری از وقوع فرونشست زمین را نمی کند، 
یادآورشد: بحث فرونشست یک موضوع جدی 
است و استان اصفهان از مهمترین استان ها در 
این زمینه به شمار می آید. وحیدی اظهارکرد: 
برای مقابله با فرونشس��ت زمین که یک بحث 
بحرانی اس��ت، نمی ت��وان با س��از و کار عادی 
فعالیت ها و برنامه ها را دنبال کرد، باید با اولویت 
پیگیر تامین منابع مورد نیاز پیش بینی شده در 
این زمینه بود و به سرعت اقدامات پیشگیرانه را 
انجام داد. وزیر کشور با اشاره به لزوم راه اندازی 
س��تاد مدیریت بحران در هر س��ازمان گفت: 
باید بر اس��اس وظایف و مسئولیت های نهادها 
و س��ازمان های مختلف س��ناریوهای مناسب 
مدیریت بحران داش��ت و بر اساس آن تمرین 
ک��رد و آموزش داد. وی تاکی��د کرد: مدیریت 
بحران از پیچیده ترین کارها در حوزه مدیریت 
اس��ت چون باید در ج��ا تصمیم گیری و عمل 
ش��ود و از نظر ش��خصی باید قدرت لازم برای 
تصمیم گیری در لحظه را داشته باشد، از همین 
رو در انتصاب افراد باید شایستگی آنها مد نظر 

قرار گیرد.

درخواست معلولان
 استان گلستان 

آفتاب یزد: برای شرکت در مراسمی از تهران به 
شهر زادگاه ام شهرستان گرگان؛ استان گلستان 
رفتم، به طور اتفاقی و برای انجام کاری دوازدهم 
آذر، به فلکه ش��هرداری این شهرس��تان رفتم، 
همزمان با روز جهانی معلولان، صبح روز یکشنبه 
مورخ ۱۲ آذر عده ای از معلولان مقابل ساختمان 
شهید سپهبد سلیمانی؛ شهرداری گرگان تجمع 
و نسبت به عدم واگذاری ویلچر برقی و پرداخت 
نش��دن حق پرستاری و... اعتراض کردند. کمال 
محسنی، یکی از معلولان ساکن گرگان گفت: 
"سال هاست حق پرستاری ما پرداخت نشده و 
عصایی که می بینید مربوط به سال های گذشته 
اس��ت، قدرت خرید ن��دارم." او همچنین اظهار 
داش��ت: "بی توجهی به معل��ولان و بی تعهدی 
مسئولان باعث ش��ده مشکلات فراوانی تحمل 
کنیم. از جمله نداش��تن ویلچر برقی، به دلیل 
گران��ی آن برخی از معلولان که هیچ ش��غل و 
درآمدی ندارند، توانایی خرید ندارند و این مشکل 
باید توسط مسئولان بهزیستی و بقیه مسئولان 
رفع شود." در میان معترضان برخی مسئولان از 
جمله نبوی که خود را از کارکنان اداره بهزیستی 
اس��تان گلستان معرفی کرد، به برخی معلولان 
گفت: "درخواست تان را به طور کتبی بنویسید 
و به دفتر خانم  کمالی تحویل دهید تا پیگیری 
کنند." برخی از معلولان هم از نبود وسیله نقلیه 
مخصوص معلولان شکایت داشتند. بعضی ها هم 
اظهار داشتند مشکلات ما با وعده های بیهوده حل 
نخواهد شد، زیرا مسئولان در مقابل خبرنگاران 
وعده می دهند و پس از چند روز تمامی گفته های 

شان به فراموشی سپرده می شود!

فروش طرح ترافیک
 در روز های آلوده هوای تهران 

ممنوع شد
اعضای ش��ورای ش��هر تهران با ارائه دو فوریتی 
ممنوعیت ف��روش طرح ترافی��ک در روز های 
آلوده ه��وا را روی میز بررس��ی ق��رار دادند.به 
گزارش ایسنا، جعفر شربیانی در قرائت این دو 
فوریت گفت: با توجه به مخاطرات آلودگی هوا 
بر س��لامت شهروندان و تاثیر تردد خودرو ها بر 
تش��دید آلایندگی هوا، شهرداری موظف است 
در روز هایی که از سوی کمیته اضطرار آلودگی 
ه��وا، مدارس مقط��ع ابتدایی تعطی��ل یا غیر 
حضوری می ش��ود از فروش آرم طرح ترافیک 
روزانه ممانعت به عمل آورد و بدیهی است رفع 
محدودی��ت منوط به دایر ش��دن مجدد مراکز 
آموزشی یاد شده اس��ت.مهدی چمران رئیس 
شورای شهر تهران درواکنش به انتقاد برخی از 
اعضای شورای شهر مبنی بر اینکه عدم فروش 
طرح ممکن است بر میزان تحقق درآمد ها تاثیر 
بگذارد، گفت: در روز های آلوده پلیس و کمیته 
اضطرار هم به عدم فروش تاکید دارند و وقتی ما 

بودجه را تنظیم می کنیم.

9 اجتماعی

خبر قطع برخی درختان چیتگر دل دوس��ت داران محیط زیس��ت را 
رنجاند. بسیاری از علاقه مندان به طبیعت و محیط زیست و شهروندان 
با دیدن تصاویر برخی از این درختان قطع ش��ده آزرده خاطر ش��دند. 
تهران و درخت هایش همیش��ه مورد توجه بوده و تیمار این درختان 
اهمیت بس��یار زیادی دارد. گاهی افراد سودجو اقدام به قطع درختان 
مل��ک خود می کنند، گاهی مغ��ازه داران برای اینکه برند مغازه ش��ان 
بهتر دیده ش��ود پای درخت بینوا موادی می ریزند تا خش��ک شود و 
گاهی کمب��ود آب یا آفت عامل از بین رفتن درختان اس��ت.پارک ها 
و بوس��تان های جنگلی یکی از بهترین تفرجگاه های شهری و مکانی 
مناسب برای گذراندن اوقات فراغت و پیک نیک های خانوادگی هستند. 
پارک چیتگر یکی از پارک های جنگلی تهران است که در غرب پایتخت 
و در منطقه ۲۲ ش��هرداری تهران قرار دارد. پارک جنگلی چیتگر در 
مس��یر بادهای غربی تهران ق��رار دارد و از این رو در تلطیف هوای این 

کلان شهر سهم بسزایی دارد.

<مشکل اصلی تغییرات اقلیمی و گرمای هوا است
علیرضا رحمتی رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان تهران در 
گفت وگو با مهر درباره ماجرای قطع بعضی از درختان پارک چیتگر و 
نگرانی شهروندان اظهار داشت: طی چند سال اخیر به دلیل خشکسالی 
و عدم آبی��اری به موقع برخی از درختان در پهنه های مختلف تهران 
مانند س��رخه حصار و جنوب اتوبان آزادگان، س��مت خلازیر، بسیاری 
از درختان خشک ش��ده است و تغییرات اقلیمی و افزایش دمای هوا 
هم سبب افت پذیری این درختان شده است.وی افزود: سال گذشته 
مواردی از خش��ک شدن درختان در س��رخه حصار و یا در سعد آباد 
داشتیم مشکل این درختان افتادن افت به جانشان است. به عبارتی این 
آفت مانند سرطان به درخت نفوذ یافته و در سرتاسر آن نفوذ می یابد 
و حتی به سایر درختان هم منتقل می شود لذا درخت بیمار باید قطع 
ش��ود تا مشکلی برای س��ایر درختان ایجاد نشود. البته این موضوع را 
سازمان منابع طبیعی رصد و آنالیز می کند. رئیس اداره حفاظت محیط 

زیس��ت شهرس��تان تهران ادامه داد: افزایش شدید دما سبب کاهش 
شیره درخت شده و این مسئله آفت پذیری آن را تشدید می کند لذا 
درختان خشک شده چیتگر هم به همین دلیل یعنی گرمای شدید و 

خشکسالی و آبیاری به موقع نداشتن است.

<تأیید ورود پساب واحدهای تولیدی به پای درختان
رئیس اداره حفاظت محیط زیس��ت شهرستان تهران در پاسخ به این 
پرسش که گفته می ش��ود ورود پس��اب برخی واحدهای تولیدی به 
بوستان چیتگر سبب بروز مشکل برای درختان شده است و آیا ارزیابی 
در این راس��تا صورت گرفته اس��ت، گفت: بله این موضوع به اطلاع ما 
هم رسید من خودم حدود دو هفته پیش بازدید از این محل داشتم و 
مشاهده کردم برخی درختان خشک شده است پساب مربوطه بررسی 
شد ولی این پساب تصفیه شده بود و برخی گفتند شاید به همین علت 
درختان خشک شده اند و از آنجایی که سایر درختانی هم که با پساب 
آبیاری نشده بود هم دچار خشکی بود لذا این قضیه منتفی و رد شد. 
هادی نصیری رئیس اداره فضای سبز منطقه ۲۲ اظهار کرد: در پارک 
جنگل��ی چیتگر حدود ۵۰۰ هزار درخت وجود دارد که طبق اقدامات 
صورت گرفته توسط شهرداری منطقه ۲۲ و سازمان منابع طبیعی در 

این بوس��تان در مرحله اول تعداد ۸۰۰ درخت مبتلا به آفت سوسک 
پوس��تخوار شناسایی و در اس��رع وقت نسبت به جمع آوری آنها اقدام 
خواهد شد.نصیری با بیان اینکه برای کنترل و مقابله با آفت سوسک 
پوستخوار مجوز قطع درختان آفت زده بوستان چیتگر صادر شده است، 
تصریح کرد: پروسه اخذ مجوز برای قطع این درختان حدوداً ۴ ماه به 
طول انجامید و در این مدت زمان با چکش کاری، پلاک کوبی و علامت 
گذاری های لازم کار شناسایی درختان آفت زده صورت گرفت و تا به 
امروز این عملیات کامل شده است.همچنین ابوالفضل لولایی مسئول 
فنی اداره منابع طبیعی تهران نیز در این خصوص گفت: قطعاً پس از 
قطع این درختان، درختان جدید جایگزین خواهند شد. درختانی پهن 
برگی که با شرایط اقلیم منطقه، نوع پوشش گیاهی و نوع گونه هایی که 

در بوستان چیتگر سازگار هستند، در نظر گرفته خواهد شد.

<مشکل اگر آفت باشد مبارزه گیاهی انجام می دهیم
اوایل امس��ال بود که مدیرعامل سازمان بوستان ها و فضای سبز شهر 
تهران در جلسه شورای اسلامی شهر به خبرنگاران از مذاکره با آبفا برای 
آبیاری درختان چیتگر خبر داد و گفت: س��همیه آب پارک چیتگر از 
ابتدای سال قطع شده بود و با مذاکراتی که با آب و فاضلاب انجام شد 
از ۴۰۰ لیتر در ثانیه، که برای چیتگر پیش بینی شده در حال حاضر ۵۰ 
لیتر در ثانیه اختصاص می یابد. علی محمد مختاری گفته بود: قطعاً این 
موضوع به درختان چیتگر صدمه می زند لذا در حال مذاکره هستیم که 
با کمک آب و فاضلاب از این سرمایه های طبیعی شهر حفاظت کنیم. 
درختان اگر خشک شوند قطعاً علت خشک شدن آنها اگر آفت باشد 
مبارزه گیاهی انجام و درختان دیگری جایگزین خواهند شد. شهروندان 
پایتخت حالا شاهد بیماری برخی از درختان این شهر هستند. سرانه 
فضای سبز در پایتخت نسبت به جمعیت آن زیاد و کافی نیست و این 
موضوع در کنار آلودگی هوا سبب تنفس سخت تر خواهد شد بنابراین 
باید راهکارهای جامع و دقیقی جهت حفاظت بیشتر از جان درختان 

اتخاذ شود.

 ماجرای قطع ۸۰۰ درخت در پارک جنگلی چیتگر

مدیرعامل صندوق توس��عه و احیا از مزایده ۸۰ بنای تاریخی برای 
احی��ا و بهره برداری خبر داد و با این توضی��ح که واگذاری بناهای 
نفیس به معنای فروش آنها نیست، تاکید کرد: با واگذاری این بناها 
نمی خواهیم خرج کشور را بدهیم. بناهایی هم که به مزایده گذاشته 
می ش��وند جزء نفیس ها نیستند و فهرس��ت چالش برانگیزی برای 
مزایده نداریم. به گزارش ایس��نا، شهاب طلایی اظهار کرد: بیش از 
سه هزار بنا در اختیار دستگاه های مختلف دولتی است و در یک ماه 
آینده نتیجه یکی از این همکاری ها را خبری خواهیم کرد. متاسفانه 
دستگاه های دولتی بر اساس بند ۹۸ برنامه ششم توسعه نتوانستند 
در تغییر کاربری و احیای بناهای خود مش��ارکت داش��ته باشند و 
خوب عمل کنند و بودجه تفکیکی اختصاص ندادند و از بس��یاری 
از این بناها برای مناسبات اداری استفاده می کردند. اکنون وضعیت 
این بناها به گونه ای  است که رغبتی برای احیا ندارند، برای همین 

ما ورود کردیم تا با جذب سرمایه  خصوصی این کار انجام شود.

<خانه های تاریخی ثبت  ملی ارزان تر از خانه های کلنگی!
طلایی در توضیح منظور خود از ورود به بناهای تاریخی با مالکیت 
خصوصی گفت: بس��یاری از بناها با مالکیت خصوصی پس از ثبت 
عم��لا رها می ش��وند و مالک در دالانی ق��رار می گیرد که نمی داند 
چه کند و معمولا برای بعد از ثبت فکری نش��ده اس��ت و مالک هر 
اقدام��ی که می خواهد انجام دهد با یک دس��تگاه برخورد می کند. 
صندوق برای این دسته از بناها، بسته ای طراحی می کند و به عنوان 
واسط امین وارد می شود. او اضافه کرد: در سنوات قبل چنین نبوده 
و صن��دوق درگیر بناهایی با مالکی��ت وزارت میراث فرهنگی بود و 
چون اولین بار اس��ت وارد بناهایی با مالکیت خصوصی می ش��ویم 
و موضوع حساس��یت دارد، باید جلسات کارشناسی متعدد تشکیل 
دهی��م. مدیرعامل صندوق توس��عه و احیا و بهره ب��رداری از اماکن 
تاریخی و فرهنگی گفت: بناهای ثبت ش��ده در بافت های تاریخی از 
خانه های کلنگی قیمت کمتری دارند، چون بنای تاریخی را وقتی 
می خرید هیچ جذابیتی برای مالک خصوصی ایجاد نش��ده و معلوم 
نیست با ثبت یک بنا، ارزش افزوده برای آن ایجاد شده یا بنا را به 
نابودی کش��انده است. این بناها معمولا با مسائلی چون حریم ها و 
معارض ها مواجه هس��تند، اما صندوق اختیاراتی دارد که می تواند 
مال��ک خصوص��ی را به تکاپو بیندازد. تخصیص تس��هیلات به این 

مالکان را نیز بررسی می کنیم.

<»عمارت مسعودیه« آیینه عبرت شده است
طلای��ی گفت: امنیت س��رمایه گذاری در میراث فرهنگی مخدوش 
اس��ت. هیچ س��رمایه گذاری با ش��رایط قبل به س��رمایه گذاری در 

بناه��ای تاریخی رغبت ن��دارد. همین عمارت مس��عودیه به آیینه 
عبرتی برای س��رمایه گذاران تبدیل ش��ده اس��ت. س��رمایه گذاران 
همدیگر را می شناسند، موضوع مشترک آن ها هم پول است، وقتی 
یک س��رمایه گذار می خواهد پول بیاورد، پرس وجو می کند که چه 
اذیت های��ی وجود دارد. خب اذیت کرده اند ک��ه البته اذیت های ما 
گاهی از دوست داشتن میراث فرهنگی بوده و گاهی صرفا اذیت بوده 
اس��ت. در هر حال ما به این نتیجه رسیدیم احیای بناهای تاریخی 
با مش��ارکت مردم باید باشد. او ادامه داد: ما در پنج استان بناهایی 
داریم که به مزایده گذاشته شده اند، اما هنوز تحویل نداده اند. تقریبا 
روزانه و هفتگی با س��رمایه گذاران صحبت می کنیم و مدام درحال 
نامه نگاری با وزارتخانه های مختلف هستم فقط برای اینکه وظایف 
قانون��ی آنها را یادآوری کنیم و ب��رای همین در حال تقویت بخش 
حقوقی صندوق هس��تیم. معتقدیم اگر امنیت س��رمایه گذار ایجاد 
ش��ود س��رمایه گذاری تقویت می ش��ود. مدیرعامل صندوق توسعه 
و احیا درباره قیمت گذاری نادرس��ت برای مرمت و س��رمایه گذاری 
در بناه��ای تاریخی نیز گفت: م��ا در دوره جدید مدیریت واقعیت 
هزینه ه��ای مرم��ت و نرخ س��رمایه گذاری را مطابق با ش��رایط هر 
اس��تان صحت س��نجی می کنیم، البته که با تورم کشور هر قیمتی 
که تعیین ش��ود تا دو س��ال دیگه غیرواقعی می شود. درباره خیلی 
از بناها این اتفاق افتاده اس��ت. برای همین لازم اس��ت در صندوق 
نرخ های س��رمایه گذاری را دوباره بازبینی کنیم و نهایت همکاری را 
با س��رمایه گذار داشته باش��یم. واقعیت است که ما برای هزینه های 
غیرقابل پیش بینی که به سرمایه گذاری تحمیل می شود و ناشی از 
مداخلات است، باید چاره اندیشی کنیم و حتما گزینه های دیگری 
را برای س��رمایه گذار جایگزین و فعال می کنیم. طلایی تاکید کرد: 
رویک��رد کلی صندوق این نیس��ت که خ��رج کش��ور را از اجاره و 
واگ��ذاری این بناها بدهد. هدف اصلی، احیا و بهره برداری اس��ت. با 
همین رویکرد برای برخی از بناها میزان اجاره پایین تعیین ش��ده 
است، چون رویکرد درآمدی نیست. او درباره فهرست بناهایی که به 
مزایده گذاشته خواهد شد، نیز گفت: براساس پالایش بناها و با توجه 

به سیاست درگیر کردن استان های کم برخوردار و برخوردار، حدود 
۸۰ بنا در فهرست مزایده قرار خواهد گرفت. طبیعتا استان های که 
تاریخی تر هس��تند بناهای بیشتری دارند و در استان های اصفهان، 
مرکزی و قم به زودی مزایده بناهای تاریخی آغاز می شود. مدیرعامل 
صندوق توسعه صنایع دستی و فرش دستباف و احیا و بهره برداری 
از اماکن تاریخی و فرهنگی در پاس��خ به پرسش��ی درباره اینکه با 
توج��ه به برگزاری مزایده ها به صورت اس��تانی چه هماهنگی هایی 
صورت گرفته ک��ه در بین این ۸۰ بنا، بناهای نفیس قرار نگیرند و 
اتفاق ارگ راین تکرار نشود؟ اظهار کرد: بناهایی واگذار می شوند که 
نفیس نیس��تند، اما اگر مردم را مشارکت دهیم بناها بیشتر حفظ 
می ش��وند. ضمن این که نفیس بودن به معنای محروم کردن مردم 
در احی��ای آن بنا نیس��ت. نتیجه اتفاقی را ک��ه در ارگ راین افتاد 
۱۰ سال دیگر می بینید، همان سرنوشتی که در حمام شیخ بهایی 
اصفهان رخ داد در ارگ راین هم تکرار می شود.او اضافه کرد: درباره 
بناهای نفیس هم موضوع اصلا فروش آن ها نیست، بلکه بهره برداری 
و احیاست. در اصل ۸۳ قانون اساسی نیز به هیچ وجه چنین مطلبی 
نیامده است مش��ارکت مردم برای بهره برداری به کار گرفته نشود. 
البته که همه بناهای تاریخی نفیس هستند، مگر بنای غیر نفیس را 
ثبت ملی می کنند؟  بنای نفیس با ضوابط خود می تواند مش��ارکت 
مردم را به کار بگیرد. هرچند بناهایی که به مزایده گذاشته می شوند 
جزو بناهایی نیس��تند که چالش برانگیز شوند.طلایی درباره تکلیف 
بناهایی که واگذار ش��ده اما هنوز بهره برداری نش��ده است، توضیح 
داد: بلاتکلیفی بیشتر این بناها به دعوای ما با اوقاف برمی گردد و یا 
اینکه مشکل حقوقی دارند. ما از وقتی که به صندوق آمدیم ۳۴ بنا 
از این جنس را تعیین تکلیف و یا فسخ قرارداد کرده ایم. او در ادامه 
با اشاره به اضافه شدن مسئولیت صنایع دستی و فرش دستباف به 
ماموریت های این صندوق، اظهار کرد: با وجود آنکه از س��ال ۱۳۹۶ 
بخش فرش دستباف و صنایع دستی به صندوق اضافه شد، اما هیچ 
مسئول و کارش��ناس و حتی بخشی به این حوزه اختصاص نیافته 
بود. اکنون با تعامل با معاونت صنایع دستی و تغییراتی که در هیئت 
امنا دنبال آن هستیم، ساختار صندوق تغییر خواهد کرد و ساختار 
جدیدی ایجاد می شود تا از موازی کاری های بعدی جلوگیری شود.

طلایی همچنین درباره وضعیت عمارت مس��عودیه که ابتدای سال 
رسما اعلام شد با حکم دادگاه دوباره به شرکت سرمایه گذاری عظام 
برای مرمت و احیای دوباره واگذار شده است، گفت: این مجموعه در 
فضایی به دور از هیاهو در حال مرمت اس��ت و سرمایه گذار درصدد 
تس��ریع روند مرمت اس��ت و کارگاه های آن فعال شده اند. صندوق 
توسعه و احیا نیز به زودی به مکان دیگری منتقل خواهد شد. مرمت 

اضطراری و تجهیز حیاط پشتی را نیز در دست داریم.

 مدیرعامل صندوق احیا و بهره برداری از اماکن تاریخی اعلام کرد

از اجاره بناهای تاریخی نمی خواهیم خرج کشور را بدهیم

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

مدیر باغ وحش ارم با اش��اره به ۷ ماهه بودن ش��یرهای سفید گفت: 
قص��د تکثیر این گونه را در باغ وحش نداریم بلکه هدف ما نمایش و 
آموزش است. به گزارش ایسنا ۷ آذرماه بود که میزبانی باغ وحش ارم 
از دو قلاده توله شیر سفید رسانه ای شد؛ شیرهایی که سویه ژنتیکی 
خاص و بسیار کمیاب هستند قاسم محمدی در گفتگو با ایسنا درباره 
این دو قلاده شیر اظهار کرد: سال ۹۸ دو قلاده شیر به اسم های »دنا« 
و »هی��ر« از پارک ملی کروگر در منطقه تیمباواتی آفریقای جنوبی 
وارد ایران شدند. این دو قلاده شیر متعلق به باغ وحشی هستند که 
در سیروان در شرف افتتاح است و از موالید نسل دوم »دنا« و »هیر« 
هستند که در قالب تفاهمنامه ای با باغ وحشی که همکار باغ وحش 
ارم است به صورت تبادل گونه ها بدون رد و بدل شدن هیچگونه وجهی 
وارد باغ وحش ارم شدند.وی اضافه کرد: در قالب تبادل ما به آن ها قوچ 
و میش، کل و بز و کانگورو دادیم. این تبادل گونه ها با نظارت کامل 
سازمان حفاظت محیط زیست انجام شده است.به گفته محمدی این 
دو شیر ۹ اردیبهش��ت ماه سال جاری متولد شدند و هفت ماه را به 
پایان رسانده اند و نر و ماده هستند.مدیر باغ وحش ارم با بیان اینکه 
شیر سفید یک سری اختصاصات دارد، اظهارکرد: شیرهای سفید یک 
گونه جداگانه نیست بلکه یک جهش رنگی )color mutation( از 
 tawny South African( زیر گونه جنوب و ش��رق آفریقا به نام

lion( هستند. آن ها برخلاف تصور عمومی مبتلا به آلبینیسم یا زالی 
نیس��تند بلکه دچار حالتی به نام »لیوسیسم« هستند، یعنی آن ها 
رنگدانه در چش��م ها، پنجه و لب های خود دارند. رنگ س��فید آن ها 
به دلیل یک جهش مغلوب در ژن آنزیم تیروزیناز - مس��ئول تولید 
ملانین - ایجاد شده است.وی اضافه کرد: موردهای شدید جهش در 
این ژن باعث بروز آلبینیسم می شود و جهش های خفیف تر در همان 
ژن مسئول ایجاد ویژگی رنگ آمیزی »چینچیلا« است. کاهش تولید 
رنگدانه باعث کاهش رسوب رنگدانه در امتداد ساقه مو می شود و آن 
را به نوک مو محدود می کند. هر چه رنگدانه در امتداد ساقه مو کمتر 
باشد، شیر رنگ پریده تر است. در نتیجه، »شیرهای سفید« از بلوند 
تا تقریباً سفید رنگ هستند. در سال ۲۰۱۳، نشانگر ژنتیکی خاصی 
که رنگ منحصربه فرد شیرهای سفید را تعیین می کند، پس از یک 
مطالعه هفت ساله به سرپرستی انجمن جهانی حفاظت از شیر سفید 
و مشارکت چندین کشور مختلف شناسایی شد. محمدی با بیان اینکه 
ش��یرهای سفید از لحاظ احتیاجات نگهداری و تغذیه ای دقیقا مثل 
شیرهای آفریقایی هستند، گفت: تکثیر آن ها به علت تغییر رنگ به 
هیچ وجه در باغ وحش ها توصیه نمی شود بنابراین ما هم قصد تکثیر 
آن ها را نداریم. بیشتر هدف نمایشی و آموزشی مطرح است چرا که 
اردوهای زیادی از طریق مدارس شهر تهران برای بازدید حیوانات به 

باغ وحش ارم می آیند بنابراین آموزش بچه ها و دیدن زیر گونه مختلف 
شیر برای ما اهمیت دارد.وی تاکید کرد: ما به جز گونه های مانند گور 
ایرانی و گوزن زرد که با موافقت و همکاری سازمان حفاظت محیط 
زیس��ت تکثیر می شوند، قصد تکثیر شیر و گونه های دیگر را نداریم. 
شیر سفید نیز در سطح دنیا فقط در باغ وحش ها و در منطقه حفاظت 
شده کروگر نگهداری می شود.مدیر باغ وحش ارم درباره اقدامات انجام 
شده برای به حداقل رساندن احتمال تلف شدن توله های شیر سفید 
گفت: ما بعد از ۳۰ س��ال برای اولین ب��ار یک برنامه چک آپ کامل 
همراه با واکسیناسیون برای گربه سانان بزرگ باغ وحش شامل گربه 
جنگلی، گربه وحش��ی، شیر آفریقایی، شیر ایرانی، ببر سیبری و ببر 
بنگال با همکاری اساتید دانشگاه تهران اجرا کرده ایم. آن ها به ترتیب 
بیهوش شدند و تحت سونوگرافی و رادیولوژی تشخیصی قرار گرفتند. 
وضعیت دندان ها نیز بررسی و اگر ضایعات دندانی داشتند برطرف و 
دندان ها جرمگیری ش��د همچنین از آن ها خونگیری، همه نمونه ها 
به دانش��گاه تهران ارجاع و نتایج مختلف با اس��اتید به شور گذاشته 
ش��ده اس��ت. در صورتی که هرکدام به صورت مقطعی نیاز به درمان 
داشتند، این کارانجام شده  است.محمدی در پایان تاکید کرد: پایش، 
مراقبت و چک آپ گربه سانان بزرگ جثه سالیانه یا شش ماه یک بار 
انجام می شود بنابراین از این پس تلفات گونه ها بر اثر کم کاری و عدم 
رسیدگی مطلقا امکان پذیر نیست، مگر آن که ابتلا به یک سویه فوق 

حاد عفونی موجب مرگ و میر آن ها شود.

 از شیرهای سفید باغ وحش ارم چه خبر؟



اقتصادیدوشنبه  13 آذر 1402    شماره  6736

دبیر کل فدراسیون صنعت نفت گفت: ناترازی گاز که پارسال ۲۵۰ 
میلیون متر مکعب در روز بود امسال به ۳۰۰ میلیون متر مکعب در 
روز می رســد و تا پایان ۱۴۱۰ به ۵۰۰ تا ۵۵۰ میلیون متر مکعب 

در روز خواهد رسید.
عرفان افاضلی درباره ناترازی گاز در کشور اظهار داشت: طبق آمار 
در ســال ۲۰۲۱ رقم تولید گاز طبیعی در کشــور ۲۷ میلیارد متر 
مکعب بوده که ۶.۴ درصد تولید کل گاز طبیعی در جهان اســت، 
در همین سال رقم مصرف گاز ۲۴۱ میلیارد متر مکعب بوده است 
یعنی ما به لحاظ تولید ســومین کشور بعد از روسیه و آمریکا و به 

لحاظ مصرف در مقام چهارم جهان هستیم.

< سه چهارم سبد انرژی کشور به گاز اختصاص دارد
وی با اشــاره به دلایل ناترازی گاز با وجود دارا بودن مخازن عظیم 
گازی گفت: یکی از دلایل ناترازی؛ عدم تحقق ظرفیت های پیش بینی 
شده برای تولید گاز طبیعی خصوصا از مخزن پارس جنوبی است، 
گفته می شــود باید تولید را افزایش دهیم اما برنامه هایی که برای 
بهره برداری از پارس جنوبی پیش بینی شــده بود به صورت کامل و 
صددرصدی تحقق نیافته است، عامل دیگر ناترازی مربوط به عدم 
تنوع در ســبد مصرف انرژی در کشور است یعنی اینکه ۷۵ درصد 
)سه چهارم( سبد انرژی کشــور به گاز اختصاص دارد و ۹۸ درصد 
مناطق کشور گازرسانی شده اند، در صورتی که می توانستیم علاوه 
بر گاز از سایر فراورده ها و انرژی تجدیدپذیر هم بهره مند شویم، حال 
آنکه سهم انرژی تجدیدپذیر در پرتفوی سبد انرژی کشور کمتر از 

یک درصد است.

< طی ۷ سال گذشته فقط ۱۰۰۰ مگاوات انرژی تجدیدپذیر بهره برداری کردیم
دبیر کل فدراســیون صنعت نفت ادامه داد: ما طی ۷ سال گذشته 
۱۰۰۰ مگاوات انرژی تجدیدپذیر بهره بــرداری کردیم در صورتی 

که کشــوری مثل آلمان ماهانه ۱۰۰۰ مگاوات انرژی تجدیدپذیر 
بهره برداری می کند و قرار اســت تا پایان امسال این عدد به ۱۵۰۰ 
مگاوات در ماه برسد یعنی آلمانی ها برنامه دارند تا پایان ۲۰۲۳.۲۰ 

هزار مگاوات برق تجدیدپذیر به سبد انرژی اضافه کنند.
وی دلیل دیگر ناترازی راعدم تنوع و توزیع در ســبد انرژی کشور 
دانست و تصریح کرد: تمام تمرکز ما برای بهره برداری روی گاز است 

و این یک اشتباه استراتژیک و راهبردی است.

< ناترازی تا پایان ۱۴۱۰ به ۵۰۰ تا ۵۵۰ میلیون متر مکعب در روز خواهد رسید
افاضلی خاطرنشــان کرد: موضوع دیگر بدمصرفی است، ما یکی 
از بدترین کشــورهای دنیا از نظر شــدت مصرف انرژی هستیم، 
تقریبــا مصرف ســرانه گاز در ایران به تنهایــی ۴ برابر اتحادیه 
اروپا با ۲۷ کشــور است و این بدان معناست که در حوزه مصرف 
باید اقدام جدی صورت بگیرد. در حال حاضر هر ســال تقریبا ۵ 
درصد مصرف در کشــور ما افزایش پیدا می کند و این در حالی 
است که تولید تنها ۲ درصد در سال رشد داشته و تقریبا از ۳ تا 
۴ ســال آینده افت فشار و افت تولید را از پارس جنوبی خواهیم 
داشــت و ناترازی گاز که پارســال ۲۵۰ میلیون متر مکعب در 
روز بود امســال به ۳۰۰ میلیون متر مکعب در روز می رسد و تا 
پایــان ۱۴۱۰ به ۵۰۰ تا ۵۵۰ میلیون متر مکعب در روز خواهد 
 رســید و از یک کشــور صادرکننده انرژی به واردکننده تبدیل 

خواهیم شد.

A با گرید G و F لزوم تعویض بخاری های گازسوز با گرید >
وی تاکید کرد: تحقیقات و مطالعات جهانی و بنچ مارک پروژه های 
موفق در دنیا نشــان می دهد ما باید مصرف را کنترل کنیم، یکی 
از پروژه هایی که در شــورای اقتصاد و شورای عالی انرژی مطرح و 
مصوب شــده؛ تعویض بخاری های گازسوز با گرید F و G با گرید 

A اســت زیرا ۸۰ درصد مصرف گاز خانگی مربوط به سیستم های 
گرمایش اســت که با این پروژه که علاوه بر حفظ جان انسان ها و 
جلوگیری از مرگ خامــوش، صرفه جویی در مصرف گاز را در پی 

خواهد داشت.

< راهی برای۱۰۰ میلیون متر مکعب صرفه جویی
دبیر کل فدراســیون صنعت نفت توضیح داد: طبق آمار شرکت 
 F بهینه سازی مصرف ســوخت تعویض هر بخاری گازسوز گرید
و G بــا گریــد A می تواند تا ۶۰۰ متر مکعــب گاز را در فصول 
سرد سال صرفه جویی کند، اگر این رقم را در ۲۰ میلیون بخاری 
ضرب و تقسیم بر ۱۲۰ روز کنیم؛ تقریبا ۱۰۰ میلیون متر مکعب 
در روز در فصول ســرد ســال صرفه جویی خواهیم داشت، یعنی 
با همین کار ســاده و با عدد خیلی کمتر ســرمایه برای توسعه 
میادیــن گازی؛ می توانیم این بخاری هــا را وارد و با طرح هایی از 
محل صرفه جویی رایگان در اختیار مردم قرار داده و تا حد زیادی 

ناترازی را حل کنیم.

< عدم النفع در صادرات سوخت مایع
به گــزارش ایلنا؛ وی با بیان اینکه در هــر حال بزرگترین متضرر 
قطعی گاز؛ صنایع هســتند، گفت: سال گذشته ۱۵ تا ۲۰ روز گاز 
پتروشــیمی ها و ۷ روز گاز برخی مناطق مســکونی مثل شــمال 
خراســان قطع بود، در صورت قطعی گاز بیشــترین ضرر را بخش 
صنعت متحمل می شود چون شرکت ملی گاز بر اساس وظیفه ای 
که دارد تمام اهتمام خود را برای تامین گاز مناطق مسکونی دارد، 
بنابراین با توجه به ناترازی در فصل سرما مجبوریم به ۱۰۱ نیروگاه 
گازی سوخت مایع تحویل دهیم که نتیجه آن علاوه بر عدم النفع در 
صادرات سوخت مایع؛ منجر به آلودگی هوا و محیط زیست به دلیل 

مصرف مازوت خواهیم شد.

دبیرکل انجمن کشــتیرانی و خدمات وابســته خواستار همکاری 
سازمان های ذی ربط دولتی در برگزاری همایش اقتصاد دریامحور 
ایران با محوریت کریدور شمال-جنوب شد و گفت: هند تمایلی به 

توسعه این کریدور ندارد.
مسعود پل مه در نشست خبری همایش بین المللی اقتصاد دریامحور 
ایران با محوریت کریدور شمال-جنوب اظهار کرد: همایش مذکور 
با همکاری مســتقیم سازمان بنادر و دریانوردی، اتاق ایران، بخش 
خصوصی و وزارت امور خارجه بــرای معرفی ظرفیت های داخلی 

کشور در کریدور شمال-جنوب به ذی نفعان برگزار خواهد شد.
وی با یادآوری این که ســال گذشته نشســت بررسی فرصت ها و 
چالش های بندر چابهار در افق کریدور شمال-جنوب را در چابهار 
برگزار کردیم، افزود: در این نشست ۱۵۰ -شخص-موثر تجاری از 
بخش خصوصی و ۷۰ مســئول مستقیم از سازمان های دولتی در 

حوزه مرتبط حضور داشتند.
وی تصریح کرد: در این همایش موضوعات متعدد این بخش احصا 
و به استحضار مسئولان امر رسید. برخی از این مسائل اجرایی شده 
و امیدواریم با توجه به اهمیت بندر چابهار سایر مسائل نیز با هدف 

توسعه کریدور شمال-جنوب اجرایی شود.
دبیرکل انجمن کشــتیرانی و خدمات وابســته ایران با اشــاره به 
محورهــای برگــزاری همایش اقتصــاد دریامحور ایــران، گفت: 

کریدور شــمال-جنوب و نقش آن در تســهیل تجارت بین المللی 
و افزایــش کارایی حمل و نقــل ترکیبی و بین وجهی منطقه ای و 
فرامنطقه ای، سرمایه گذاری های مشترک و همکاری های منطقه ای 
در قالب در عملکرد کریدور شمال-جنوب با بهره گیری از ظرفیت 
سازمان همکاری های شــانگهای و گروه بریکس، حمل ونقل ریلی 
زمینه ساز تنوع و توسعه مبادلات تجاری در کریدور شمال-جنوب، 
حمل ونقل جاده ای نقطه قوت کریدور شمال-جنوب، بندر چابهار 
دروازه ای جدیــد برای ارائه خدمات چندوجهی کریدور شــمال-

جنوب، بنادر پیشــران ارزش افزوده زنجیره تامین و افزایش سهم 
ایران در حمل ونقل دریایی و ترانزیت در شبکه حمل ونقل ترکیبی 
کریدور شــمال-جنوب، نقش دولت ها در حکمرانی برای توســعه 
پایدار اقتصادی، تنظیم گری قوانین و تســهیل گیری و مانع زدایی 
از فعالیت های لجستیکی کریدور شمال-جنوب از جمله محورهای 

برگزاری همایش مذکور هستند.
پل مه با بیان این که انتظار داریم ســازمان های تحت نظارت وزارت 
راه وشهرسازی که مسئولیت مُدهای مختلف حمل ونقل را بر عهده 
دارند همکاری همه جانبه ای برای برگزاری این همایش داشته باشند 
در پاســخ به پرسش در خصوص خروجی همایش سال گذشته در 
بندر چابهار، گفت: یکی از نتایج همایش ســال ۱۴۰۱ در چابهار، 
رقابتی شــدن و تخفیف های بســیار خوب تعرفه های بندری بود. 

ضمن این که سازمان بنادر و دریانوردی برای تسهیل حضور بخش 
خصوصی تا ۷۵ درصد در تعرفه های بندری تخفیف ارائه می کند.

وی گفت: به همین دلیل مسیرهای جدیدی از مبدا و مقصد چابهار 
برقرار شده است، خوشبختانه بیش از سهمی که در سال گذشته در 

حوزه بندر و دریا ابتیاع شده بود فعالیت ها انجام می شود.
وی اضافه کرد: بخشی از تخفیف ها در گذشته برقرار بوده که برای 
اعمال آن باید افراد متقاضی می شــدند. پس از نشســت چابهار و 
احصا مشکلات، ســازمان بنادر و دریانوردی در حوزه های مختلف 
تجدیدنظر کــرد و برای چابهار به عنوان الگوی پیشــرو تخفیفات 

بیشتری را در نظر گرفتند.
وی همچنین با اشــاره به عدم همکاری هند و روســیه در توسعه 
کریدور شــمال-جنوب اظهار کرد: در سال ۲۰۲۲ میلادی روسیه 
۸۴۱ میلیون تن بار »دریا برد« داشــته کــه تقریباً یک درصد از 
کریدور شــمال-جنوب به ویژه از مسیر دریا حمل شده است. باید 
این مســئله را واکاوی کنیم؛ هدف از برگزاری همایش این اســت 
که اساســا آیا دســت اندرکاران بخش خصوصی و دولتی در ایران 
از مســئولیت هایی که بر عهده داشته اند خوب استیفا کرده اند که 

صاحبان کالا تمایلی برای انتقال بار از قلمرو ایران نداشته اند.
به گزارش تسنیم؛ وی ادامه داد: یا این که به دلیل نقصان در دریافت 

ارتباط و اطلاعات برای طرف خارجی، این اتفاق افتاده است.
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بانک مرکزی

انتصاب

توانیر

رئیــس کل بانک مرکزی با بیــان این که هیچ 
کمبــودی در درهــم نداریم گفت: سیاســت 
جایگزینی ارزهای محلی با دلار و یورو را دنبال 
می کنیم. محمدرضا فرزین در مراسم عرضه اولین 
اوراق مرابحه ارزی کشور در مرکز مبادله ایران، 
اظهارداشت: این اولین اوراق جدید ارزی است که 
در داخل ایران معامله می شود؛ یکی دوبار قبل در 
خارج از کشــور اوراق فروخته بودیم. وی با بیان 
اینکه باید منابع لازم را برای رشــد تولید فراهم 
کنیم، گفــت: این اوراق یکی از مهمترین منابع 

تامین مالی برای رشد تولید است.
فرزین ضمن اشاره به اینکه بارها گفتیم سیاست 
اصلی ما در بانک مرکزی سیاست تثبیت است 
که شــامل بخش های مختلف می شود، تصریح 
کرد: در حوزه سیاست ارزی منظور ما از تثبیت 
کاهش بی ثباتــی ارزی بود. اگر به زیر ۵ درصد 
برســد ارز را به سطح با ثباتی می رسانیم؛ الان 

توانستیم بی ثباتی ارز را کاهش دهیم.

< هیچ کمبودی در درهم نداریم
رئیس کل بانک مرکزی با تاکید براینکه مرکز 
مبادله مرجع ما برای سیاســت گذاری ارز بوده 
اســت، افزود: بزودی آثار فعالیت های این مرکز 
را مشــاهده خواهیم کــرد. الان هیچ کمبودی 
در درهم نداریم؛ آنقــدر در مرکز درهم عرضه 
میکنیم که کســی نمی خــرد و آخر روز درهم 
اضافه هم می آید. فرزین گفت: ســعی میکنیم 
علامت روبه جلو بدهیــم؛ نمیخواهیم علامت 
رو به عقب بدهیم؛ میخواهیم بازرگانان قابلیت 

پیش بینی در بازار را داشته باشند.

< صندوق تثبیت ارزی تاسیس می شود
وی با اشاره به تصویب صندوق تثبیت ارزی در 
بانک مرکزی اشاره کرد و گفت: صندوق توسعه 
ملی قبل از ایــن صندوق ذخیره ارزی بود ولی 
برای اینکه مابه التفــاوت درآمد دولت از نفت 
را به بخش خصوصی بدهیم صندوق توسعه را 
تشــکیل دادیم؛ صندوق تثبیت ارزی هم برای 
پوشش ریسک و خطر نوسانات نرخ ارز در آینده 

راه می افتد.

< جایگزینی ارزهای محلی با دلار و یورو
رئیــس کل بانک مرکــزی از برنامه این بانک 
بــرای جایگزینی ارزهای محلــی بجای دلار 
و یــورو خبر داد و تصریح کــرد: البته ارزهای 
محلی نوســانات بیشــتری دارند بــه دنبال 
مکانیزم های جدیدی هســتیم که از ارزهای 
محلی آن ها استفاده کنیم تا دلار و یورو را در 
معامــلات خرد خودمان حذف کنیم؛ در عراق 
و ترکیه می خواهیم این کار را بکنیم با سوریه 

هم مذاکراتی اخیرا داشتیم.
او گفت: تلاشمان این است که ارز مرکز مبادله 
نرخ مرجع شود و تابلوهای مرکز به بازار علامت 
دهی کند؛ باید در ایران بازار رگولیتر در بخش 
طلا و ارز داشــته باشــیم؛ بازار طلا بسیار بازار 
بزرگی است و نمی توانیم فقط روی ارز تمرکز 
کنیم و طلا را فراموش کنیم. به همین دلیل باید 
بــرای طلا هم مقرراتی وضع کنیم و از ظرفیت 

آن در مرکز مبادله استفاده کنیم.
رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: مرکز مبادله 
بایــد بتواند ثبات و آرامش را در بازار ارز بوجود 
بیاورد و ارز را پیش بینی پذیر کند؛ خزندگی نرخ 
ارز در مقاطعی به ما آسیب میزند و تلاشمان این 
است با نهادسازی رفتار نرخ ارز را در کشورمان 
پیش بینی پذیر کنیم؛ با دستور نمی توان این کار 
را انجام داد. وی با اشــاره به انتظارات منفی که 
از ســوی برخی افراد مشخص در جامعه شکل 
می گیرد گفت: نظرسنجی های ما نشان میدهد 
انتظارات تورمی گرچه همچنان بالاســت ولی 

کاهش یافته است.

< نرخ رشد نقدینگی به ۲۶.۴ درصد کاهش یافت
فرزین نرخ رشد نقدینگی را ۲۶.۴ درصد اعلام 
کرد و گفت: تلاشــمان کاهش این نرخ تا پایان 

سال به ۲۵ درصد است.
او در ادامه با بیان اینکه تجار باید حتما با مرکز 
در ارتباط باشــند؛ کفت: تمام عملیات ارزی به 
مرکــز مبادله می آید و ما در بانک مرکزی فقط 
سیاست گذاری ارزی را خواهیم داشت؛ اقدامات 

خاصی را هم درباره طلا باید انجام دهیم.
وی گفت: باید بتوانیم از منابع ارزی اســتفاده 
کنیــم؛ نــرخ ۶ درصد بــرای ارز خیلی جذاب 
است و سرمایه گذاران داخل و خارج می توانند 
از این اوراق )مرابحه( استفاده کنند. وی گفت: 
نباید آسیبی از سیاستهای پولی به رشد بزنیم 
و انشالله این اقدام شــروعی برای کمک باشد؛ 
محصــولات جدیدی هم داریم و هر ماه منتظر 
محصولات جدید برای ارز و طلا در مرکز مبادله 
باشــید. قیمت دارایی ها مثل ارز، طلا و مسکن 
خیلی کنترل شده است؛ در بازار کلا نیز نوسانات 
کاهش یافته است؛ تورم تولید به زیر یک درصد 
و صنعت صفر درصد شــده است و این ما را به 

آینده و ادامه سیاست تثبیت امیدوار می کند.
به گزارش تسنیم؛ او تاکید کرد: تورم سالانه هم 
انشالله با سیاست های جدید بانک مرکزی کاهش 
پیدا می کند و امیدوارم برگردیم به متغیرهای 
بلندمدت اقتصاد کشور؛ چون در سالهای اخیر 
به دلیل نوســانات دارایی ها محدود شده بودیم 
ولی الان فرصت مناســب سیاست گذاری برای 

متغیرهای بلند اقتصادی است.

با حکم رئیســی، روح الله دهقانی فیروزآبادی، 
معاون علمــی رئیس جمهور، مامور تشــکیل 
»شــورای ملی راهبــری و مرکــز ملی هوش 

مصنوعی« شد.
با حکم ســید ابراهیم رئیســی رئیس جمهور، 
ماموریت تشــکیل »شــورای ملــی راهبری و 
مرکز ملی هوش مصنوعی« به روح الله دهقانی 

فیروزآبادی واگذار شد.
در حکــم رئیس جمهوری خطــاب به دهقانی 
فیروزآبادی، هدف از تشــکیل این شورا، ایجاد 
هماهنگــی و هم افزایی دســتگاه های ذی ربط 
و کنشگران پیشــران در حوزه هوش مصنوعی 

عنوان شده است.
در حکــم رئیس جمهــوری، ایجــاد زنجیــره 
کامــل و پایدار چرخه ایده تا ثــروت )بازار( در 
هوش مصنوعی، اســتفاده از فرصت جهشــی 
هــوش مصنوعی بــرای پیشــرفت اقتصادی 
کشــور، برنامه ریزی برای ایجاد زیرســاخت ها 
و توانمندی هــای فناورانــه داخلــی به منظور 
دستیابی به مرجعیت علمی و تحریم ناپذیری، 
تلاش برای دستیابی به جایگاه پیشتاز و پایدار 
در میان کشــورهای جهان، شناسایی، پرورش 
و شکوفاسازی سرمایه انســانی نخبه در حوزه 
هوش مصنوعی با بهره گیری از ظرفیت جامعه 
علمی کشور اعم از دانشــگاه ها، پژوهشگاه ها، 
اندیشکده ها و شــرکت های دانش بنیان از اهم 
انتظارات رئیس جمهوری از این شــورا عنوان و 
تاکید شده به منظور تحقق وظایف و انتظارات 

از شــورا و پیگیری منســجم و متمرکز اهداف 
فناورانــه و اقتصادی در این حــوزه، راه اندازی 
»مرکــز ملی هوش مصنوعی« در دســتور کار 

قرارگیرد.
ریاســت شــورا که حســب مــورد در حضور 
رئیس جمهوری یا معاون علمی رئیس جمهوری 
تشکیل جلســه خواهد داد، با رئیس جمهوری 
یــا معاون علمی رئیس جمهوری اســت و دبیر 
شورا و رئیس مرکز ملی هوش مصنوعی هم به 
پیشنهاد معاون علمی رئیس جمهوری و با حکم 

رئیس جمهوری تعیین می شود.
به گزارش تســنیم؛ به نقــل از معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
دیگــر اعضای »شــورای ملــی راهبری هوش 
مصنوعی« نیز رئیس ستاد کل نیروهای مسلح، 
معاون رئیس جمهوری و رئیس ســازمان برنامه 
و بودجــه، معــاون رئیس جمهــوری و رئیس 
ســازمان اداری و اســتخدامی، وزرای صنعت، 
معدن و تجــارت، علوم، تحقیقــات و فناوری، 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی، ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات، امور اقتصــادی و دارایی، 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، دبیر شورای 
عالی انقلاب فرهنگی، دبیر شورای عالی فضای 
مجازی، فرمانده کل ســپاه پاســداران انقلاب 
اســلامی، رئیس صندوق توســعه ملی، رئیس 
صندوق نوآوری و شکوفایی و دو عضو حقیقی 
به پیشنهاد دبیر شورا و با حکم رئیس جمهوری 

تعیین شده است.

مدیــرکل دفتــر مدیریت مصــرف و خدمات 
مشــترکان توانیــر گفت: به دلیــل مصرف ۸ 
برابری برق در کولرهای گازی مبلغ قبض های 
مشــترکان دارای این سیســتم ها به شــکل 

چشمگیری افزایش می یابد.
عبدالامیــر یاقوتــی بــا بیــان اینکــه عموم 
دستگاه های سرمایشــی که در بخش خانگی 
در کشور استفاده می شود شامل کولرهای آبی 
و یا گازی اســت، گفت: در بین سیســتم های 
سرمایشــی غیرآبی دو نوع سیستم تراکمی و 
جذبی وجود دارد که در بخش خانگی عموماً از 
نوع تراکمی استفاده می شود. در ۶ سال گذشته 
تغییرات مختصری در راندمان کولرهای گازی 
ایجاد شده که راندمان کولرهای اینورتر می تواند 

۱۰ تا ۱۵ درصد بهبود پیدا کند.
وی با بیان اینکه متوســط بازده کولرهایی که 
اکنون در کشور استفاده می شود ۱۰ بی تی یو 

هر وات است، افزود: وقتی می گوئیم یک کولر 
۲۴ هزار بی تی یو در ساعت می تواند سرمایش 
تولیــد کند، معادل ۲.۴ کیلــووات مصرف آن 
است که این مقدار تا نزدیک ۲. ۱ کیلو وات هم 
کاهش پیدا کرده است و در بهترین شرایط قرار 

دارد که اکنون در کشور هم استفاده می شود.
مدیــرکل دفتــر مدیریت مصــرف و خدمات 
مشــترکان شــرکت مادر تخصصی توانیر به 
مقایســه مصرف یک کولر آبــی در مقابل یک 
کولر گازی پرداخت و یادآور شد: میزان مصرف 
یک کولر ۷ هزار آبــی از نظر هوادهی به طور 
متوسط در ماه در دور کند نزدیک به ۴۰۰ وات 
و در دور تند نزدیک به ۸۰۰ وات و حدود ۱۲۰ 
کیلووات ســاعت در اقلیم هایی از جمله تهران، 
مشهد، شــیراز، اصفهان و مکان هایی با اقلیم 
خشک و نســبتاً معتدل تری نسبت به مناطق 

جنوبی است. 

یک کارشناس اقتصادی گفت: ندیده ایم که دولت پایه های مالیاتی را 
افزایش دهد و تنها با نرخ های مالیاتی بازی می کند، بنابراین بخش 
قابل توجهی از اقتصاد کشور که بیشتر به اشخاص برمی گردد، خارج 
از چتر مالیاتی قرار دارند و همینطور به فعالیت خود ادامه می دهند 
و این بخش در ذات اقتصادی می تواند فســادآفرین باشــد. در این 
شرایط چرا دولت در ساختار بودجه ۱۴۰۳ در اخذ مالیات به توسعه 
و گسترش پایه مالیاتی نپرداخته است که این یک ایراد بسیار بزرگ 

تلقی می شود.
علیرضا حیدری درباره افزایش ۴۹ درصدی مالیات در بودجه ۱۴۰۳ 
و افزایش درآمدهای مالیاتی نسبت به درآمدهای بودجه اظهار داشت: 
دیدیم که علیرغم اینکه دولت اعلام کرد به لحاظ کمی، بیشتر از حد 
انتظار توانســتیم نفت و فرآورده های نفتی را صادر کنیم اما منابعی 
که دولت در بودجه ۱۴۰۲ دیده بود، عملا محقق نشد. واقعیت این 
است که تامین مالی مالیاتی بودجه امسال بنا بر اظهار سازمان امور 
مالیاتی تقریبا بیشــتر از اعداد بودجه محقق شــد اما سایر بخش ها 

تحقق پیدا نکرد.
وی ادامه داد: در این شــرایط طبیعتا کســری بودجه بدنه دولت را 
تحت فشــار قرار داده و دولــت از طریق نظام پولی به بانک مرکزی 
و بانک هــای تجاری و از طریق نظام مالی از مســیر بازار و از داخل 
اقتصاد مشــخصا از بورس تامین مالی می کند و بخشــی از آن آثار 
آنی تورمی دارد که امروز با آن مواجه هســتیم. بخشی دیگر هم آثار 

تورم آتی دارد.
این کارشــناس اقتصادی افزود: اگر بخواهیم تورم ســال گذشته و 
امســال و سال آینده و ســال های بعد را تقسیم بندی کنیم، بخشی 
از تورم ناشــی از سیاست های مالی است که آثار آتی دارد و بخشی 
هم سیاســت های پولی است که شاهد این اثر هستیم. از آنجایی که 
بخشی از این تورم ناشی از سیاست های مالی دولت های گذشته تا به 
امروز بوده اساسا امکان کنترل آن وجود ندارد به همین دلیل حتی 
اگر از طریق سیاســت های انقباضی پولی نسبت به کنترل نقدینگی 
اقدام شود، آثار سیاست های مالی همچنان کشور را در روند تورمی 

مزمن قرار می دهد.
حیدری با بیان اینکه با این پیش فرض، دولت می خواهد در ســال 
۱۴۰۳ دو منابع درآمدی که دو بخش اصلی درآمدی دولت محسوب 
می شود درآمد ناشی از صادرات نفت با درآمدهای مالیات را جابه جا 
کند، گفت: موضوعی که در بودجه امسال و سال آینده مستتر است 
ایــن بوده که دولت به هیچ وجه قادر نیســت انضباط مالی را برای 
خود یک تکلیف بداند. منظور از انضباط مالی این است که بتوان در 
تراز درآمدها، هزینه ها را تنظیم کرد که این هزینه ها می تواند از هر 

بخشی باشد.
وی ادامــه داد: البته به نظر می رســد نمی توان بــا بخش تکالیف 
حاکمیتی دولت در بودجــه کاری کرد برای مثال حوزه های دفاع و 
امنیت یا در بخش های عمومی مانند بهداشــت و درمان و آموزش، 
گرچه ســهم دولت در این حوزه ها به ویژه درمان و آموزش به دلیل 
مشکلات تامین مالی کاهش پیدا کرده که این ضعف بودجه محسوب 
می شود و به هر حال این اقدامات جزو وظایف حاکمیتی دولت است. 
اما عدد بودجه در بخش هایی بســیار قابل توجه و معنی دار است و 

درسالهای گذشته روند رشد این بخش ها نشان می دهد که برخی از 
این بخش ها از نقطه صفر حرکت کرده و امروز به بخش قابل توجهی 
از هزینه های دولت را به خود اختصاص داده اند و هر سال هم بودجه 

بیشتری به دولت تحمیل می کنند.
این کارشــناس اقتصادی تاکید کرد: باید نگاه جامع داشــته باشیم 
و دولــت باید به ســمت انضباط مالی پیش بــرود و برای هر ریالی 
که هزینه می کند، باید اثربخشــی آن در حوزه ها اثبات شــود و اگر 
اثربخشی نیست یا اثر منفی دارد، باید آن حوزه ها را در محدودیت های 

بودجه ای قرار دهد چراکه در ذات این دولت کسری نهفته است.
وی با تاکید بر اینکه فراموش نکنیم کسری بودجه از هر راهی تامین 
شــود، مفهوم آن تورم و افزایش قیمت تمام خدمات و کالاهاســت، 
گفــت: باید توجه داشــت که تورم مالیاتی اســت که فقــرا آن را 
می پردازند، با همین نگاه باید دید آیا در کشوری که رشد اقتصادی 
آن بدون نفت بی معنی است و در سال های گذشته بعضا منفی بوده، 
می توان چنین درآمد مالیاتی اســتخراج و کســب کرد؟ اساسا این 
کسب مالیات از چنین اقتصادی منطقی نیست و شاید هم امکانپذیر 
هم نباشد. خوشبینانه اســت که دولت بتواند در سال آینده چنین 

منابعی را از مالیات تامین کند.
حیدری با اشاره به مالیات ستانی از درآمد حقوق خانوار اظهار داشت: 
حداقل آنچه که اعلام شده این است که سقف معافیت مالیاتی حقوق 
نسبت به ســال ۱۴۰۲ تغییری پیدا نکرده و این نشان می دهد که 
فشــار زیادی بر روی درآمدهای ناشی از حقوق گذاشته شده که از 
این بخش مالیات گرفته شود. با توجه به اینکه جدول مالیاتی که از 
۱۰ درصد به ۳۵ درصد رســیده، اگر سقف معافیت بالا نرود، به نظر 

می رسد که کسورت ناشی از مالیات معنادار باشد.
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: نکته مهم این است که اگر خانوار 
برای زیست خود باید سقف ۲۰ میلیون تومان هزینه کنند، مالیات 
ستانی از افرادی که توان اداره معیشت زندگی خانوار خود را ندارند، 
محلی از اعراب ندارد و این اقدام در ذات خود یک بی عدالتی محسوب 

می شود.
وی افزود: نکته دیگر این است که ندیده ایم که دولت پایه های مالیاتی 
را افزایش دهد و تنها با نرخ های مالیاتی بازی می کند، بنابراین بخش 
قابل توجهی از اقتصاد کشــور که بیشتر به اشخاص برمی گردد و نه 
افراد، خارج از چتر مالیاتی قرار دارند و همینطور به فعالیت خود ادامه 

می دهند و این بخش در ذات اقتصادی می تواند فسادآفرین باشد. در 
این شرایط چرا دولت در ســاختار بودجه ۱۴۰۳ در اخذ مالیات به 
توسعه و گسترش پایه مالیاتی نپرداخته است که این یک ایراد بسیار 

بزرگ تلقی می شود.
این کارشناس اقتصادی درباره افزایش سقف معافیت مالیاتی از ۱۰ 
میلیون تومان به ۱۲.۵ میلیون تومان و اینکه آیا با توجه به نرخ تورم 
این عدد حقوق مناســب برای اخذ مالیات اســت، اظهار داشت: در 
دنیا این مرســوم است که دولت ها به کسانی که از شرایط اقتصادی 
متضرر می شــوند، باید کمک کنند یعنی این افراد مشمول مالیات 
معکوس می شوند و به این افراد باید از منابع عمومی و ذخایر کشور 
پرداخت هایی انجام شود که آسیب نبینند. بسیاری از اقتصادی های 
توســعه یافته و بزرگ دنیا در دوران کرونا نســبت به این حمایت ها 
از خانوار و شــرکت ها اقدام کردند. این حمایت ها به این دلیل انجام 
می شــود که این افراد به دلایلی که دولت هــا موجبات آن را فراهم 

کردند حذف نشوند و آسیب نبینند.
وی گفت: وقتی از حقوق ها بالاتر از ۱۲.۵ میلیون به بالا مالیات اخذ 
می شــود، باید این را در نظر گرفت که خانواری هستند که مجموع 
درآمدی آن ها به ســقف ۲۰ میلیون تومان هم نمی رســد و در این 

شرایط دولت نباید از این افراد و خانوار مالیات بگیرد.
حیدری در پاســخ به این ســوال که آیا به طور رسمی کف و سقف 
دریافت مالیات از حقوق تعریف شده اســت، تاکید کرد: در ماده ۴۱ 
قانون کار به این اشــاره دارد که ســبد معیشتی باید توسط مراجع 
ذیربط تعیین شــود و مراجع ذی ربط هم کاملا مشخص هستند اما 
آن مراجع هیچ وقت برای این محاســبات و عمومی کردن آن گامی 
برنداشتند چراکه انجام این محاسبات تعهد ایجاد می کند. اگر اعلام 
شود که مرز اعداد درآمدی اعلام شود، کمتر آن تله فقر خواهد بود.

وی افزود: در این شــرایط به سراغ دو نهاد کمیته امداد و بهزیستی 
می رونــد و جمعیتی چند میلیون نفری باید تحت پوشــش این دو 
نهاد قرار بگیرند بنابراین دولت باید پول ســنگینی را در این شرایط 
بپردازد به همین دلیل دولت همواره از اعلام این اعداد فرار می کند 
و این اعداد به صورت پراکنده توسط افراد و اشخاص و نهادها صورت 

غیررسمی اعلام می شود و دولت هم این اعداد را نمی پذیرد.
وی با انتقاد بر اخذ مالیات بر ارزش افزوده ادامه داد: مردم یک مالیات 
مستقیم بر حقوق می پردازند و همچنین یک مالیات غیر مستقیم را 
هــم تحت عنوان مالیات بر ارزش افــزوده می پردازند که در بودجه 
سال آینده نرخ مالیات بر ارزش افزوده از ۹ به ۱۰ درصد رسید و به 
صورت پلکانی تا پایان برنامه هفتم به ۱۳ درصد افزایش پیدا خواهد 
کرد. مردم در حالی این مالیات را می پردازند که ما به ازای آن کالا و 

خدماتی را دریافت نمی کنند.
به گزارش ایلنا؛ این کارشــناس اقتصــادی افزود: اگر این ۱۰ درصد 
مالیات بــر ارزش افزوده به مجموع مالیات اضافه شــود، تمام افراد 
بــر روی کف معافیت مالیاتی عملا ۱۰ درصد مالیات هم می پردازند 
یعنی علاوه بر مالیات به تناسب درآمد، ۱۰ درصد مالیات دیگری را 
هم می پردازند و این ظلم به مصرف کننده است. وقتی که کف درآمد 
پوشش هزینه های معیشتی باید عددی باشد که خالص درآمد بعد از 

کسورت باید آن عدد باشد و این عملا نشان دهنده بی عدالتی است.

یک کارشناس اقتصادی:

بخش بزرگ اقتصاد کشور خارج از چتر مالیاتی است

ناترازی گاز تا پایان سال 1410 به ۵۵0 میلیون متر مکعب می رسد

ازصادرکنندهبهواردکنندهتبدیلمیشویم

هندتمایلیبهتوسعهکریدورشمال-جنوبندارد

هیچ کمبودی در درهم نداریم
جایگزینیارزهایمحلیبادلارویورو

دهقانیمامورتشکیل
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اعتماد: نيمه شب و اعلام تعطيلي مدارس
به مدد پيش��رفت در پيش بيني هوا و 
نرم افزارهاي موج��ود؛ تقريبا همگان 
مي دانند كه اوضاع آب و هوا و آزگار اين س��ال ها 
)آلودگي( از چه قرار اس��ت و مانند قبل نيس��ت 
كه كارشناس��ان از صاف بودن و كمي نيمه ابري 
و در نهايت ابري با احتمال بارش س��خن گويند! 
كه ياد آور آن حكايتي است كه زنده ياد باستاني 
پاريزي از مرحوم گنجي رييس اداره هواشناسي 
نقل ك��رده بودند در كت��اب گنجعلي خان. گويا 
جناب گنجي به اتفاق هم در تاكس��ي نشس��ته 
بودن��د و گوينده راديو پيش بيني هواي تهران را 
آفتابي اعلام كرده در حالي كه آس��مان به شدت 
ابري و باراني بود! راننده تاكسي خنده اش گرفته 
ب��ود و با عصبانيت و ص��داي بلند گفت كه هيچ 
كس نيس��ت كه به اين رييس اداره هواشناسي 
بگويد كه مگر مجبوري دروغ بگويي؟ مرد دستت 
را از پنجره اتاقت بيرون كن و ببين باران آن را  تر 
مي كند يا نه؟! آن وقت پيش بيني هوا را بگو! بين 
خانم و آقاي گنجي ن��گاه خنده داري رد و بدل 
شد و راننده متوجه اين تغيير چهره مسافران شد 
و با تعجب گفت نكند شما با رييس هواشناسي 
قوم و خويش باشيد؟ خانم گنجي به راننده گفت 
كه حق با شماست. ولي اگر بدانيد كه اين دروغ 
آقاي رييس هواشناسي در برابر دروغ هاي بزرگي 
كه در خانه مي گويد چقدر كوچك اس��ت به اين 
دروغ او راضي مي ش��ويد! ح��ال بعد از مطايبه و 
ذكر خاطره آن روزهاي هواشناس��ي كش��ور؛ بد 
نيس��ت نقبي به كردار اع��لام تعطيلي روزهاي 
آل��وده بزنيم. وقتي از صبح ش��اخص بالاي عدد 
ص��د و پنجاه اس��ت و تقريبا در همه گوش��ي ها 
قابل رويت؛ و به گفته س��ازمان هواشناس��ي در 
پيش بيني ه��اي آينده هم روزه��اي آلوده؛ ديده 
مي ش��ود؛ كميته اضطرار چرا اين همه با تاخير 
و در ساعات پاياني شب، اين تعطيلي مدارس را 
اعلام مي كند؟! وقتي بيشتر دانش آموزان ابتدايي 
از پنجش��نبه و جمعه حدس مي زدند كه شنبه 
تعطيل خواهد شد و برنامه روزشان را نمي بندند؛ 
چرا تصميم گي��ران اين همه اصرار بر لحظه هاي 
آخر دارند؟ مگر در انتهاي شب خبر از وزش باد 
دارن��د؟ احتمال باران مي رود با اين دماي تقريبا 
بهاري؟ مگر اطمينان به كارشناسان هواشناسي 
ندارن��د؟ وزارت بهداش��ت، آم��وزش و پرورش، 
سازمان محيط زيست، پليس راهور، اورژانس، و 
استانداري كه نقش هاي اصلي در اعلام تعطيلي 
دارند؛ مگر در همين هوا تنفس نمي كنند؟ واقعا 
احتياج ب��ه اين نشس��ت ها و تصميم گيري هاي 
لحظه آخري اس��ت؟ آيا نمي دانند درصد زيادي 
از پ��در و مادران اين ش��هر، ش��اغل هس��تند و 
نمي توانند در چش��م بهم زدني، فرد يا افرادي را 
براي نگهداري فرزند و فرزندان ش��ان پيدا كنند. 
به راستي تا كي بايد ش��اهد اين عدم هماهنگي 
غي��ر مس��تقيم بين كميت��ه اع��لام تعطيلي و 
خانواده باشيم؟ مگر جمعه و كيفيت هواي شهر 
را مش��اهده نكرده اند؟ مگر پلي��س راهور به آنها 
اطلاع نداد مبادي خروجي ش��رق و غرب تهران 
شلوغ بود براي دمي رها شدن از هواي كشنده؟ 
اين همه نابس��اماني در اعلام يك تعطيلي كه از 
كفر ابليس و زهد اس��فنديار هم معروف تر است 
نزد معلمان و دانش آموزان؛ از چه امري نش��ات 
مي گيرد؟ كسي نمي گويد آموزش تعطيل شود. 
زيان ه��اي تعطيلي ه��اي دوران كرونا را همگان 
آگاهي��م. س��رعت ك��م اينترنت و مهي��ا نبودن 
بس��تر آموزش در شاد و س��اير پلت فرم ها را هم 
مي دانيم. ولي س��ردرگمي بي شمار خانواده ها را 
در روز تعطيلي و اعلان دير هنگام آن را، كس��ي 
نمي داند؟ تلفن زدن هاي نصف شب به دوست و 
آش��نا و پدربزرگ و مادر ب��زرگ براي نگهداري، 
دردي اس��ت جانكاه. دوس��تان تصميم گير لطفا 
به اين جزييات پيش پ��ا افتاده به زعم تان دقت 
بفرماييد . سخت نيست كه به سطح شهر برويد و 
از بالاترين تا پايين ترين نقطه شهر را نظاره كنيد 
و زودتر به خانواده ها و دانش آموزان، اطلاع دهيد. 
كردار س��ختي نيست اينگونه بودن. هميشه دير 
تصميم گرفتن به صواب نيس��ت. برخي وقت ها 

زود تصميم گرفتن ثوابش بيشتر است. 

ابتکار: نيمه پر ليوان و مغالطه های اقتصادی
لول��ه فاضلاب ش��ما گرفته اس��ت و آب 
آش��پزخانه شما را برداش��ته است اولين 
كاری كه می كنيد چيس��ت؟ ماشين شما آتش 
گرفته اس��ت و موتور در حال س��وختن اس��ت، 
اولين كاری كه می كنيد چيست؟ آسانسور گير 
كرده و ش��ما درون آن گير كرده ايد، اولين كاری 
كه می كنيد چيس��ت؟ حساب بانكی شما خالی 
شده اس��ت اما ناگهان يك هزينه الزامی جلوی 
پای ش��ما سبز می شود اولين كاری كه می كنيد 
چيست؟ در تمام موارد فوق برای گرفتگی به لوله 
بازك��ن، در مورد دوم فرار از ماش��ين و خاموش 
كردن موتور با كپس��ول آتشنش��انی و در بعدی 
زنگ زدن به آتشنش��انی و … آيا در اين موارد 
به جملات انگيزشی پناه می بريد؟ خير! آيا وقتی 
موتور آتش گرفته با خود می گوييد كه بايد نيمه 
پ��ر ليوان را ببينم كه منفجر نش��د و نمردم؟ در 
اقتصاد هم همين اس��ت! ديدن نيمه پر ليوان به 
هيچ دردی برای درس��ت رفتن مسير نمی كند، 
بيشتر مغالطه ايست برای فرار از مسوليت. اين در 
حالی اس��ت كه به جای اين دست از فرافكتی ها 
پرس��ش های مه��م را پاس��خ داد. ع��دم النف��ع 
صادرات نفتی چقدر است؟ ميلياردها دلاری كه 
می توانست صرف زيرساختهای آموزشی، ورزشی 
بهداش��تی و راه ها و جاده ها ش��ود! اين نيمه پر 
ليوانش كجاس��ت؟ تورم ۴۴.۹ درصد است نيمه 
پر ليوان ش��ايد بگويي��د كه آرژانتين نش��ديم! 
می بينيد! مغالطه اس��ت برای فرار از مسئوليت! 
هر وقت كسی گفت نيمه پر ليوان را ببينيد اول 

ببينيد دقيقا مس��ئوليت او چيست! و دارد از چه 
چيزی فرار می كند… اين روزها زياد می شنويم 
ك��ه بياييد نيم��ه پر ليوان را ببيني��م! بله با اين 
رويكرد از اينكه پاكستان نشده ايم بايد خوشحال 
باش��يم. پاكس��تانی با ۲۴۰ ميلي��ون جمعيت و 
۳۰درصد بيس��واد كه بس��ياری درگير مدارس 
مذهبی هستند و درآمد س��رانه ۱۵۰۰ دلار! اما 
ذاتاً مقايس��ه دارنده دومين ذخاير گازی جهان و 
چهارمين منابع نفتی با كش��وری كه هيچ ندارد 
ذاتا مغالطه است. يا اينكه بياييد نيمه پر ليوان را 
ببينيد ك��ه ايران جمعيت جوانی دارد و خودش 
پتانسيل اس��ت اما چه فايده وقتی سياست های 
اقتصادی برای به��ره بردن از از پنجره جمعيتی 
به اين عظمت كارايی ندارد و فرصت ها يكی يكی 
از دس��ت می رود و تبديل به بحران بازنشستگی 
ش��ود. آنچه مهم است ديدن نقاط قوت و ضعف، 
تهديد و فرصت هاست كه نه به صورت تك  بعُدی 
كه بايد آن را همه جانبه آن ها را ديد و برای حل 

آن ها چاره جويی كرد .

قدس: طوفان الاقصی و کلاف پيچيده 
روابط در منطقه

عملي��ات ۷ اكتب��ر ۲۰۲۳ ب��ا حمل��ه 
غافلگيرانه مقاومت فلسطين عليه رژيم 
صهيونيستی آغاز شد و به لحاظ وسعت و دامنه 
تلفات، قابل مقايسه با جنگ های سابق مقاومت 
فلس��طين و س��اير نيروهای فلس��طينی با رژيم 
صهيونيستی نيس��ت. محمد الضيف اعلام كرد 
اين حمله در پاس��خ به محاصره ۱۶ س��اله غزه، 
حملات رژيم صهيونيس��تی به داخل شهرهای 
كران��ه باختری، خش��ونت در مس��جدالاقصی و 
افزايش حملات شهرک نش��ينان به فلسطينی ها 

انجام شده است. 
علاوه بر گس��تره و حجم عملي��ات، آنچه حمله 
اخي��ر مقاوم��ت فلس��طين را متماي��ز می كند، 
موقعيت زمانی حساس��ی است كه اين عمليات 
در آن انج��ام گرفته اس��ت. در عرصه بين الملل 
آنچ��ه در س��ال های اخير اهميت بس��يار يافته، 
رقابت چين و آمري��كا و نگرانی آمريكا از قدرت 
گرفتن چين به خص��وص در عرصه فناوری های 
پيش��رفته و احتمال تصرف تايوان توسط چين 
و كنترل فناوری پيش��رفته اين كشور در صنايع 
نيمه هادی اس��ت. دولت بايدن سعی كرد چين، 
كانون اصلی توجه دولت آمريكا باش��د. اما حمله 
مقاومت فلسطين موجب شد، با توجه به اهميت 
حياتی رژيم صهيونيستی برای آمريكا، آن را در 
اولويت سياست خارجی اش قرار دهد. ارسال دو 
ن��او هواپيمابر به اين منطقه و س��يل كمك های 
تس��ليحاتی و مالی به رژيم صهيونيس��تی نشان 
از بازگش��ت توجه��ات آمري��كا ب��ه خاورميانه 
 دارد ك��ه در درازم��دت ب��ه نفع چي��ن خواهد

 بود.
از طرفی در اروپا جنگ اوكراين و روسيه جريان 
دارد. آمري��كا و متحدان��ش كمك ه��ای مالی و 
تس��ليحاتی زيادی را به اوكراين ارسال كرده اند 
تا مانع شكس��ت اين كش��ور ش��وند و روسيه را 
تضعيف كنند؛ و از اقدام مش��ابه عليه كشورهای 
ديگر بازدارند. اما باوجود حمايت گسترده آمريكا 
و متحدانش ارتش اوكراين نتوانست موفق شود 
و زمين ه��ای خ��ود را از روس ها ب��از پس گيرد 
و ش��رايط جنگ ب��ه تدريج به نف��ع روس ها در 
حال تغيير اس��ت. در شرايطی كه اوكراين برای 
ادامه جنگ به ش��دت به كمك های تسليحاتی و 
مالی غرب نيازمند اس��ت، به نظر می رسد حمله 
مقاومت فلس��طين، توجهات غرب را از اوكراين 
ب��ه رژيم صهيونيس��تی معطوف ك��رده و بخش 
زيادی از تس��ليحات و كمك ها به جای اوكراين 
به رژيم صهيونيس��تی سرازير ش��ده است. اين 
فرايند عملًا به تضعيف اوكراين و تقويت موضع 
روس ها منجر ش��ده و بر سرنوش��ت جنگ تأثير 
خواهد گذاش��ت. بايد توجه داش��ت در شرايط 
فعلی يك پنجم خاک اوكراين در تصرف روسيه 
اس��ت و قطع و يا كاهش كمك های تسليحاتی 
 و مال��ی غ��رب می توان��د اوكراي��ن را مجبور به 

صلح كند.
در خاورميان��ه ه��م حمله مقاومت فلس��طين 
تأثي��رات زيادی داش��ته اس��ت. در س��ال های 
اخير سياس��ت آمريكا در خاورميان��ه بر ايجاد 
ي��ك جبهه متح��د عربی- صهيونيس��تی عليه 
جمهوری اس��لامی ايران و نيروهای مقاومت و 
تلاش برای نزديكی اعراب و رژيم صهيونيستی 
متمركز ش��ده بود. طرح ابراهي��م كه به اعراب 
در ازای صلح با رژيم صهيونيستی تضمين های 
اقتص��ادی و امنيت��ی اعط��ا می ك��رد، يكی از 
جلوه های اين تلاش به ش��مار می رفت. آمريكا 
همچنين تلاش زيادی داش��ت عربستان را به 
رژيم صهيونيستی نزديك و روابط عادی ميان 
اين دو كش��ور ايجاد كند. از سوی ديگر غرب و 
آمريكا با بزرگ كردن تهديد جمهوری اسلامی 
ايران موفق ش��ده بودند دش��منی با جمهوری 
اسلامی ايران را به جای رژيم صهيونيستی، به 
كان��ون اتحاد اعراب تبدي��ل كنند و نظم نوين 
خاورميانه عليه جمهوری اسلامی ايران و جبهه 
مقاوم��ت را به تدريج ش��كل دهن��د. عمليات 
مقاومت فلس��طين، مسئله فلسطين را در صدر 
توجهات قرار داد و عادی س��ازی روابط با رژيم 
صهيونيستی را حداقل در كوتاه مدت ناممكن 
س��اخت و نظم مورد نظر آمريكا را مختل كرد. 
طوفان الاقصی، آتش نفرت از اسرائيل را دوباره 
در ميان ملت های عرب شعله ور كرد و حاكمان 
ع��رب را ب��رای عادی س��ازی رواب��ط ب��ا رژيم 
صهيونيس��تی دچار مش��كل ك��رد. در مجموع 
عمليات مقاومت فلسطين دريك برهه تاريخی 
خاص انج��ام گرفت و به دليل همين ش��رايط 
بين المللی و منطقه ای، تأثيرات عميقی بر جای 

خواهد گذاشت.

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.

11

 سريال »زخم كاری« به كارگردانی محمدحسين مهدويان جمعه 
۱۰ آذر بعد از ۱۳ قس��مت پايان يافت؛ سريالی كه فصل اول آن با 
اقبال زياد مخاطبان روبه رو ش��د و بخش زي��ادی از اين مخاطبان 
از س��ريال رضاي��ت هم داش��تند يعنی ه��م آن را می ديدند و هم 
مطلوبشان بود؛ اتفاقی كه در فصل دوم سريال تكرار نشد و اگرچه 
مخاطب براساس برند اوليه سريال و شخصيت اصلی آن يعنی مالك 
ب��ا بازی جواد عزتی آن را دنبال كرد اما نتوانس��ت به همان ميزان 
رضايت آنها را هم در بر داش��ته باش��د و بيشتر بر مخاطب ناراضی 
افزود. اين سريال از ابتدای پخش واكنش های زيادی گرفت و حالا 
با پايان اين س��ريال نقدهای مختلفی درباره اش نوش��ته می شود. 
كيوان كثيريان منتقد س��ينما درباره سريال »زخم كاری« و فصل 
دوم آن كه به تازگی پخش آن به پايان رس��يد نكاتی را به صورت 
تحليلی مطرح و بيان كرد: به نظرم همان طور كه مش��خص است 
در فصل اول بازيگران بيشتر و موثرتری حضور داشتند كه در فصل 
دوم اينچنين نبود. نكته ديگر اينكه در قصه هايی كه برای سريال ها 
نوش��ته می ش��ود معمولاً به فصل دوم فكر نمی شود. در »شهرزاد« 
هم اينچنين بود و بعدترها در برخی سريال ها با موفقيت فصل اول 
آن به فصل های بعدی می انديشند. با اين حال درباره اين سريال از 
ابتدا به نظر می رسد قصد ساخت فصل دوم وجود نداشته است. وی 
اضافه كرد: به هر صورت كش��ته شدن تعداد زيادی از كاراكترهای 
اصلی در فصل يك، دست نويس��نده و كارگردان را خالی می كند. 
اين روند تا جايی پيش رفت كه مالك هم كش��ته شد و اين يعنی 
همه چيز تمام شده است، اما دوستان به فكر ادامه ساخت افتادند، 
از باقی مانده ش��خصيت هايی كه كشته نش��ده بودند بهره گرفتند 
و شخصيت های ديگری هم اضافه ش��دند.در »شهرزاد« هم وقتی 
بزرگ آقا می ميرد بخشی از پتانسيل قصه از بين می رود. به ويژه كه 
در فصل دوم تمركز قصه روی پس��ر مالك يعنی شخصيت ميثم و 
مادرش قرار گرفت كه به نظرم جواب نداد اين منتقد سينما تصريح 
كرد: قصه در فصل دوم نياز به ش��خصيت های موثرتری داش��ت تا 
كش��ش لازم برای جذاب ماندن يك س��ريال ۱۳ قسمتی را داشته 
باش��د. مثلًا در »ش��هرزاد« هم وقتی بزرگ آقا می ميرد بخشی از 
پتانس��يل قصه از بين می رود. به ويژه كه در فصل دوم تمركز قصه 
روی پس��ر مالك يعنی ش��خصيت ميثم و م��ادرش قرار گرفت كه 
به نظرم جواب نداد. ش��خصيت ميثم و بازيگرش پتانس��يل لازم را 
نداش��تند؛ هم كاراكتر كه پرورش آن دست فيلمنامه نويس است 
و هم بازيگر، اين ظرفيت را نداش��تند. كثيري��ان درباره اينكه چرا 
بازيگران��ی كه در فصل دوم به قصه وارد ش��دند با مخاطب ارتباط 
برقرار نكردند، توضيح داد: به نظرم پيچيدگی های لازم برای سريالی 
كه می تواند جنايی تصور ش��ود در قصه و فيلمنامه وجود نداشت، 
از زنده بودن مالك آن طور كه بايد اس��تفاده نشد و صرفاً مالك در 
اتاق��ی بود و لگو می س��اخت و گاه��ی او را می ديديم. حضور او در 

روند قصه تأثيری نداش��ت؛ حتی طلاق او و س��ميرا با قصه ای كه 
ديديم ضرورتی نداش��ت چون س��ميرا با طلوعی ازدواج هم نكرد. 
اي��ن انتخاب كارگردان بود كه مالك بازگردد اما می توانس��ت از او 
بهره بيش��تری ببرد و حضور مؤثری داشته باشد كه شايد در فصل 
س��وم اين اتفاق بيفتد. وی با اشاره به قصه شخصيت مالك يادآور 
شد: نمی دانم در جهان واقع اين ماجرا چقدر ممكن است كه فردی 
كه پرونده س��نگين قضائی دارد، بتواند اينگونه آزاد و مخفی بماند 
و چق��در منطق بيرون��ی دارد ولی با اين حال فرض داس��تان اين 
اس��ت. اما ش��كل زنده ماندن مالك هم كمی فانت��زی بود با توجه 
ب��ه زمانی كه بيهوش ب��وده و او را در تابوت می بيني��م و به تابوت 
مي��خ می زنند و روی او خاک می ريزن��د، اينكه زنده بماند و نجات 
پيدا كند كمی تخيلی اس��ت، اما در نهايت فرض قصه اس��ت كه او 
زنده است ولی حداقل بايد از زنده بودنش استفاده بهتری در قصه 
می ش��د. كثيريان درباره ديگر شخصيت های اين سريال بيان كرد: 
شخصيت شفاعت با بازی مهران غفوريان يكی از نقاط مثبت سريال 
بود. مسئله اصلی در اينكه اكثر شخصيت ها نتوانستند به قدر كافی 
جذاب باش��ند، فيلمنامه سريال بود و اصلًا يكی از نقطه ضعف های 
اصلی اين فصل فيلمنامه بود. فيلمنامه بايد متريال را به لحاظ قصه 
و شخصيت پردازی داشته باشد مثلًا به الناز ملك همسر شفاعت، 
پيچيدگی هاي��ی می دهد كه می خواهد ب��ه هلدينگ و خيريه وارد 
ش��ود اما بعد رها می ش��ود و در ادامه ديگر نقشی در اين مناسبات 
بازی نمی كند. اين منتقد سينما مطرح كرد: در چند قسمت اخير 
س��ريال دوباره ديديم كش��تارهايی به راه افتاد و مثلًا می بينيم كه 
برای بار دوم دختری كه ميثم دوس��تش دارد خودكش��ی می كند 
و تك��رار ي��ك موقعيت ب��دون دليل تازه ای خيلی جذاب نيس��ت. 
سميرا هم همان نقش را بازی می كند و خيلی از موقعيت ها بدون 
جزئيات تازه ای تكرار می ش��ود. كثيريان درباره منطقِ نبود پليس 
برای پيگيری كش��تارها بيان كرد: اين خودش مسئله است وقتی 
اتفاقی مثل منفجر شدن يك مطب رخ می دهد ولی پليس نيست 

و پيگيری قضائی هم نداريم با منطق مرس��وم داستان های جنايی 
سازگار نيست چون در داستان جنايی از مقطعی به بعد، يك طرف 
ماجرا پليس اس��ت. اينجا اما پليس فقط به مالك سر می زند و بعد 
م��ی رود. چطور طلوعی ميث��م را قدم به قدم تعقي��ب می كند اما 
پليس نمی تواند مجرمان و پرونده را تعقيب كند. اين درست كه در 
فيلم های گنگس��تری مثل »پدرخوانده« پليس نقشی در معادلات 
ميان گنگس��ترها ندارد و آنها آزادانه كشت و كشتار می كنند ولی 
مس��ئله اين اس��ت كه پليس و نيروهای امنيتی از س��ريال »زخم 
كاری« حذف نمی شوند و مالك را هم پيدا می كنند و با ميثم هم در 
تماس هستند اما جزئيات ديگری نمی بينيم و تأثيری در روند قصه 
ندارند. وی درباره اين فصل كه بابرداشتی از »هملت« نوشته شده 
است، گفت: من رگه های پررنگ اقتباس نمی بينم و نهايتاً يك الگو 
يا برداش��ت كلی از »هملت« گرفته شده است. درنهايت شخصيت 
ميثم و طلوعی اين قابليت را ندارند كه باور كنيم معادلات قدرت را 
پيش می برند. درباره شخصيت پردازی طلوعی می شود گفت مثلًا 
صرف اينكه طلوعی صاحب خيريه كودكان اس��ت و در عين حال 
»هيولا تم« اس��ت و به راحتی آدم می كش��د، پيچيدگی و عمق به 
شخصيت او نمی دهد. كاراكتر طلوعی درست پرداخته نشده است. 
س��ميرا هم وامدار پرداختش در فصل اول س��ريال اس��ت. زنی كه 
تبديل به هيولا می ش��ود و می خواهد به رأس هرم قدرت برسد كه 
در فصل اول هم اين كنش های او را ديديم اما در اين فصل جزئيات 
ديگری به بازی و شخصيت او اضافه نمی شود. وی اظهار كرد: خيلی 
فرق دارد جواد عزتی بازيگر نقش اول س��ريال باشد يا بازيگری كه 
نقش فرزند او را ب��ازی می كند. بازيگر نقش ميثم توان و جذابيت 
لازم برای ايفای نقش اصلی را نداشت. كثيريان درباره اينكه خيلی 
از مس��ائل مرتبط با قدرت در اين س��ريال در قالب ديالوگ نشان 
داده می ش��ود، گفت: قدرت و نفوذ پش��ت پرده شخصيت ها را بايد 
به تصوير كش��يد تا مخاطب آن را درک كند. بايد بی رحمی را در 
ش��خصيت ببينيد، اينگونه نيست كه فقط چنين شخصی را نشان 
دهيد كه بگويد سر فلانی را زير آب كن و بعد فكر كنيم با شخص 
قدرتمندی روبه رو هستيم. اين قدرت بايد به باور مخاطب بنشيند. 
هم بازيگر بايد توان كافی داشته باشد و هم كاراكتر درست نوشته 
شود. به گزارش مهر، وی در پايان با اشاره به يكی از شخصيت های 
فصل اول بيان كرد: سياوش طهمورث با كاراكتر حاج عمو در فصل 
اول چنين نقش��ی داشت و قدرت را در او می ديديد. كامبيز ديرباز 
در اين س��ريال شخصيت منفی پرقدرتی نيست، همانطور كه اكثر 
بازيگ��ران در اين فصل به قدر كافی، جذاب نبودند. اميدوارم فصل 
سوم با بازيگران بهتر و روابط جديد و فيلمنامه قوی تر ادامه يابد و 
جبران مافات شود. محمدحسين مهدويان كارگردان خوبی است، 
با يك فيلمنامه خوب می تواند بهتر نتيجه بگيرد و موفقيت نسبی 

فصل اول را تكرار كند.

 کیوان کثیریان با نقد سریال »زخم کاری« مطرح کرد

دست خالی نویسنده، »مالک« را زنده کرد 

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

 »نقره ای« برنده جایزه ایندی فست آمریکا شد
فيل��م كوتاه »نقره ای« با نام بين الملل��ی »Silver« در هفتمين 
حض��ور جهانی خود، در اي��ن رويداد حضور پي��دا كرد و حميد 
صابری نويس��نده و كارگردان فيلم، در بخش فيلم كوتاه، جايزه 
شايس��تگی)Award of Merit( اي��ن دوره را ب��رای س��اخت 
فيل��م كوتاه »نق��ره ای« دريافت كرد. جوايز ايندی فس��ت كه در 
بي��ن ۱۰۰ رويداد برتر س��ينمايی فيلم كوتاه دنيا ق��رار دارد، از 

برترين آثار و عوامل اجرايی آن ها در رش��ته های مختلف با هدف 
 بهابخش��ی ب��ه خلق اثر و خلاقيت ج��اری در آن، تقدير به عمل

 می آورد.
 اين رويداد سينمايی در هر فصل برگزيدگان خود را از ميان آثار 
برجسته در حوزه فيلم، تلويزيون، ويدئوگرافی و رسانه های جديد 
می شناس��د و به آثاری كه به معضلات اجتماعی می پردازند، نگاه 

ويژه ای دارد. به گزارش صبا، فيلم »نقره ای« كه در ژانر اجتماعی 
ساخته شده است، داستان بازرس خيريه ای را روايت می كند كه 
برای بررس��ی وضعيت يكی از درخواس��ت دهندگان وارد خانه ای 
شده و درگير مش��كلات خانوادگی آن ها می شود. رها خداياری، 
نازگل شريفی، ندا اسدی، تيام كرمانيان و شيوا اردويی بازيگران 

»نقره ای« هستند.

»تام هنکس« احمقانه ترین لحظه زندگی اش را فاش کرد   »مادر همه دروغ ها« برنده جایزه مراکش شد
»ت��ام هنك��س« برنده اس��كار 
از اواخ��ر ده��ه ۱۹۸۰ س��تاره 
هالي��وود ب��ود و در فيلم هاي��ی 
»فارس��ت  و  »فيلادلفي��ا«  از 
گامپ« تا »نجات س��رباز رايان« 
و »الوي��س« بازی ك��رد. وی در 
مصاحب��ه ای در برنامه »گراهام 

نورتون« ك��ه روز جمعه )۱ دس��امبر مصادف 
با۱۰ آذر( پخش ش��د، در مورد بخشی از حرفه 
خود سخن گفت كه كمتر به آن پرداخته است. 
اين گفتگوی نوس��تالژيك باعث ش��د كه وی 
درب��اره زمان فيلمب��رداری درام فضايی »آپولو 
۱۳« »ران ه��اوارد« نيز صحب��ت كند. »آپولو 
۱۳« كه در س��ال ۱۹۹۵ منتشر شد، داستان 
زندگ��ی واقعی »جي��م لاوِل«، »ف��رد هيز« و 
»جك سويگرت« را روايت می كند، فضانوردانی 
كه وقتی سفر به ماه به مشكل می خورد، خود 
را در خطر مرگ می بينند. در حين فيلمبرداری 
پر نقل قول ترين لحظ��ه فيلم - زمانی كه »تام 
هنكس« در نقش »لاول« می گويد: »هوستون، 
ما به مشكل خورديم« - همه چيز برای بازيگر 
تغيي��ر كرد. او گف��ت: »كوين بيك��ن«، »بيل 
پكستون« و من داشتيم لحظه جدی را درست 

بعد از ديالوگ »هوستون، ما 
به مشكل خورديم« بازسازی 
می كردي��م و ب��الا و پايي��ن 
می رفتي��م و تصوير هم ما را 
بی وزن نش��ان می داد و همه 
چي��ز خوب پي��ش می رفت، 
تا اينك��ه آن روز، بازيگران و 
گروه عوامل با يك ش��خص بسيار مهم مواجه 
ش��دند: »صاحبش آمد! خ��ود لاوِل!« »جيمز 
آرتور لاول جونيور« فضانورد بازنشس��ته ناسا، 
خلب��ان آزمايش��ی و مهندس مكانيك اس��ت. 
وی در س��ال ۱۹۶۸، به عن��وان خلبان ماژول 
فرماندهی آپولو ۸، به همراه »فرانك بورمن« و 
»ويليام آندرس«، يكی از سه فضانوردی بودند 
كه برای اولين بار به س��مت ماه پرواز كردند و 
به دور ماه چرخيدند. »هنكس« در ادامه گفت: 
ما مضحك به نظر می رسيديم و وقتی به پايين 
نگاه كردم »جيم« به ما نگاه می كرد. »هنكس« 
افزود: من هرگ��ز در زندگی ام احمقانه تر از آن 
لحظه احس��اس نك��رده ام. به گ��زارش ايرنا از 
اينديپندنت، »آپولو ۱۳« نامزد ۹ جايزه اسكار 
ش��د كه در نهايت دو جايزه در بخش بهترين 

تدوين و بهترين صدا را ازآن خود كرد.

ب��ه  »م��ادر هم��ه دروغ ه��ا« 
كارگردان��ی اس��ماعه المدي��ر، 
ش��امگاه ش��نبه در جش��نواره 
فيلم مراكش موفق به ثبت يك 
نتيجه تاريخی شد تا در تاريخ 
جش��نواره اولين فيلم مراكشی 
ش��ود كه برترين جاي��زه را به 

خود اختصاص می دهد. اين فيلم پيش از كسب 
جايزه طلای مراكش، جايزه بهترين كارگردانی 
را از بخ��ش نوعی نگاه جش��نواره كن گرفته و 
بهترين فيلم جشنواره فيلم سيدنی هم شده بود. 
ويژگی فيلم المدير كه نماينده مراكش در اسكار 
بين المللی امسال نيز است، اين است كه فيلمساز 
با اس��تفاده از ديوراما و مجس��مه ها به بازسازی 
خاطرات دردناک در پس زمينه شورش های نان 
در كازابلانكای س��ال ۱۹۸۱ می پردازد تا با اين 
مستند به عنوان تمرين هنردرمانی هم خدمت 
كند و از آسيب های ملی بگويد. جسيكا چستين 
كه امسال رئيس هيئت داوران بود، پس از اعلام 
جايزه برتر گفت: ه��ر جامعه حقيقتی دارد كه 
دفن شده، س��وزانده شده، ويرايش و پاک شده 
است. اما با يك يادآوری جمعی، ما داستان هايی 
را حفظ می كنيم كه نمی توان آن ها را بازگرداند... 

در دست اين كارگردان شجاع، 
ما ن��ه تنها حقيقت را كش��ف 
می كنيم، بلكه در رستاخيز آن 
در درد و ش��فا شريك هستيم. 
چس��تين افزود: اين فيلم ژانر 
خاص خود را ايج��اد و صدای 
عال��ی و جديدی را به س��ينما 
معرفی می كند. المدير كه با تش��ويق ايس��تاده 
حضار مراكش��ی مواجه ش��د، گفت: ۱۰ س��ال 
طول كش��يد تا اين فيلم را با خانواده ام بس��ازم. 
اما اين تنها موفقيت س��ينمای مراكش نبود و 
فيلم جنايی »س��گ ها« س��اخته كمال لازراق 
ني��ز جايزه هيئت داوران مراك��ش را به صورت 
مش��ترک با فيلم »بای بای طبريه« لينا سوالم 
دريافت كرد. »سگ ها« كه يك درام آدم ربايی 
است كه در طول يك شب گرم در خيابان های 
كازابلانكا رخ می دهد، پيش از اين جايزه هيئت 
داوران بخ��ش نوعی نگاه جش��نواره كن را برده 
است. به گزارش مهر به نقل از ورايتی، مراكش 
امس��ال ۲ ماه پس از يك زلزله ويرانگر و اخبار 
دلخراش تر از كش��تار مردم غ��زه در خاورميانه، 
 بيستمين دوره خود را به صورت رويدادی آرام تر 

برگزار كرد.

س��ريال »دوريت كوچولو« كه محصول كش��ور انگليس است و 
در س��ال ۲۰۰۸ بر پايه رمانی از چارلز ديكنز س��اخته ش��ده از 
شبكه چهار روی آنتن می رود. اين مجموعه توسط سه كارگردان 
س��اخته شده است. اين س��ريال برنده هفت جايزه امی، دريافت 
پنج جايزه بفتا و جايزه گلدن گلوب بابت »بهترين مينی سريال 
تلويزيونی« شده است. فيلمنامه »دوريت كوچولو« بيانگر داستان 
زندگی »امی دوريت« دختری ۲۱ ساله است كه پدرش به  علت 
بدهی زياد در زندان مارشال سی به سر می برد. اولين قسمت اين 
مجموعه هشت قسمتی بامداد امروز ۱۳ آذر از شبكه چهار سيما 

پخش شد./ايسنا 

فيلم س��ينمايی »لوتريا« به كارگردانی علی عطش��انی كه سال 
گذش��ته در كشور مكزيك س��اخته ش��د، نامزد جايزه بهترين 
فيلم جش��نواره بين المللی سن خوزه ايالت كاليفرنيا شده است. 
اختتاميه جش��نواره فيلم س��ن خوزه ۱۳ دس��امبر در شهر سن 
خوزه ايالت كاليفرنيا برگزار می شود. همچنين »لوتريا« در بخش 
مسابقه جشنواره بين المللی فيلم اس��تراليا به رقابت با آثاری از 
سراس��ر جهان می پردازد. اختتاميه جش��نواره بين المللی فيلم 
استراليا ۱۵ دسامبر در شهر س��يدنی برگزار می شود. فيلمنامه 
»لوتريا« بر اس��اس يك داستان واقعی و نوشته علی عطشانی و 

محمودرضا ثانی است./ايلنا 

دوس��تداران درام پرتنش تعليقی »حالا می توانی مرا ببينی« به 
زودی می توانند با سومين قس��مت اين فيلم ديدار كنند. بحث 
توليد س��ومين قسمت فيلم، از س��ال ۲۰۱۵ مطرح بوده و حالا 
ش��كلی جدی به خود گرفته اس��ت. شركت مستقل فيلمسازی 
»لاينزگيت« تهيه كننده فيلم با انتخاب »روبن فلچر« به عنوان 
كارگردان، رسما خبر ساخت قسمت تازه را اعلام كرد. در قسمت 
س��وم چهره های مطرح��ی چون »وودی هارلس��ون«، »مورگان 
فريمن« و »جسه آيسنبرگ« دوباره نقش های قبلی شان را تكرار 
می كنن��د. »مايكل كين« كه در دو قس��مت قبلی نقش مهمی 

داشت، در قسمت سوم حضور ندارد./صبا

 »دوریت کوچولو« آمد  »حالا می توانی...« می آید »لوتریا« در کالیفرنیا
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سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه در مجلس با بیان اینکه لایحه 
بودجه ســال آینده با وجود افزایش منابع درآمدی با کاهش اتکا 
به درآمدهای نفتی بســته شده اســت، گفت: دولت سیزدهم در 
 ایــن لایحه تلاش کرده با توجه به واقعیت هــا منابع و مصارف را 

تعیین کند.
رحیم زارع با اشــاره به جزئیات لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ اظهار 
داشت: منابع عمومی بودجه در سال ۱۴۰۲ به میزان ۲۰۸۲ همت 
بوده که در لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ به میزان ۱۸.۲ افزایش یافته 

و به ۲۴۶۲ همت رسیده است.
سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه در مجلس اظهار داشت: نکته 
قابل توجه در لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ کاهش اتکا به درآمدهای 
نفتی است، به گونه ای که درآمدها در این بخش از ۷۳۲ همت در 
بودجه ســال جاری با کاهش ۱۱.۶ در بودجه سال آینده به ۶۴۷ 

همت رسیده است.
زارع خاطرنشان کرد: ســهم درآمدها در حوزه فروش دارایی های 
مالی )فروش اوراق( از ۲۹۶ همت در بودجه سال جاری با افزایش 
۷.۹ در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ به ۳۱۹ همت رسیده است و با 
وجود کاهش درآمدهای نفتی در لایحه بودجه ســال آینده، منابع 
درآمدهــای بودجه به میزان ۴۱.۹ درصد افزایش یافته و از ۱۰۵۴ 

همت به ۱۴۹۵ همت افزایش یافته است.
ســخنگوی کمیســیون تلفیق بودجه در مجلس اظهار داشــت: 
درآمدهای مالیاتی از ۷۴۸ همت در بودجه ســال ۱۴۰۲ در لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۳ با افزایش ۴۹.۸ به ۱۱۲۲ همت رسیده است 
و مالیات بر واردات در بودجه ســال جاری ۱۴۵ همت بوده که این 
میزان در لایحه بودجه ســال آینده با کاهش ۴ درصدی به ۱۴۰ 

همت رسیده است.
وی افزود: سود سهام شرکت های دولتی در بودجه سال جاری ۳۴ 
همت بوده که در لایحه بودجه سال آینده با افزایش ۷۶.۵ درصدی 

به ۱۰۰ همت رسیده است.
سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه در مجلس اظهار داشت: مالکیت 
دولت در حوزه ارتباطات، در حوزه درآمدی در بودجه سال جاری 
۱۵۷۰۰ میلیارد بوده کــه با افزایش ۲۷.۴ درصد به ۲۰ همت در 

لایحه بودجه ۱۴۰۳ رسیده است.

زارع خاطرنشــان کرد: حقوق دولتی معــادن در بودجه ۱۴۰۲ به 
میزان ۴۸۵۰۰ میلیارد تومــان بوده که با افزایش ۱۳.۴ در لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۳ به ۵۵ همت رسیده است. همچنین درآمدهای 
حاصل از فــروش کالا و خدمات در بودجه ســال جاری ۲۶۵۰۰ 
میلیارد تومان بوده که با افزایش ۷۵ درصد در لایحه بودجه ســال 

آینده به ۴۶۵۰۰ میلیارد تومان رسیده است.
وی افزود: درآمدهای دولت از سایر بخش ها در بودجه سال جاری 
۳۸۴۰۰ میلیــارد تومان بوده که با افزایــش ۳۶ درصد در لایحه 

بودجه سال ۱۴۰۳ به ۵۲۳۰۰ میلیارد تومان رسیده است.
سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه در مجلس اظهار داشت: منابع 
حاصل از اجرای هدفمندی یارانه ها در بودجه سال جاری ۶۵۹۸۰۰ 
میلیارد تومان بوده که با افزایش ۱۵ درصد در لایحه بودجه ســال 

آینده به ۷۵۸۸۰۰ میلیارد تومان رسیده است.
زارع خاطرنشان کرد: برای سال آینده فروش روزانه یک میلیون و 
۳۵۰ هزار بشکه نفت با قیمت هر بشکه ۶۵ یورو و ۱۱ میلیارد متر 
مکعب گاز در روز پیش بینی شده و نرخ تسعیر ارز ۳۱ هزار تومان 

در نظر گرفته شده است.
وی افزود: تراز عملیاتی دولت در بودجه ســال ۱۴۰۲ منفی ۴۵۴ 
همت بوده که پیش بینی شده تا در بودجه سال ۱۴۰۳ با ۳۳ درصد 

کاهش به ۳۰۰ همت برسد.
ســخنگوی کمیســیون تلفیق بودجه در مجلس اظهار داشت: در 
لایحه بودجه ســال آینده برای واردات کالاهای اساسی و دارو ۲.۶ 
میلیــارد یورو و برای واردات دیگــر کالاها ۵۵ میلیارد یورو اعتبار 

پیش بینی شده است.
زارع همچنین از هدفگذاری دولت سیزدهم برای رشد اقتصادی ۷ 
درصدی در لایحه بودجه سال آینده خبر داد و گفت: تمامی تلاش 
دولت بر کاهش هزینه ها و جلوگیری از تورم و واقعی دیدن منابع 

درآمدی بودجه است.
وی افــزود: برنامه دولــت در بحث هزینه، آن اســت تا با کاهش 
هزینه ها، جلوی تورم در کشــور را بگیــرد و در حوزه درآمدی نیز 
واقعــی دیدن درآمدها و در نظر گرفتن منابع درآمدی پایدار برای 

بودجه از اهداف دولت است.
سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه در مجلس اظهار داشت: منابع 

درآمدی از محل اخذ مالیات که در بودجه سال ۱۴۰۲ حدود ۷۴۷ 
هــزار میلیارد تومان بود در بودجه ســال ۱۴۰۳ حدود ۵۰ درصد 

افزایش یافته است.
زارع خاطرنشــان کرد: دولت ســعی کرده تا با توجه به واقعیات، 
بودجه را ببندد و با توجه به آنچه که در ســال ۱۴۰۲ با آن مواجه 
بودیم سعی شده تا در لایحه بودجه سال آینده نیز منابع و مصارف 

تعیین شود.
دولت ســیزدهم به دستور رئیس جمهور جهت گیری کلی بودجه 
ســال آینده را کاهش ناترازی ها اعلام کرده و در این راســتا ارقام 
لایحــه بودجــه واقعی با هدف ایجــاد انضباط مالــی و پرهیز از 

درآمدهای غیرواقعی درج شده است.
با این تفاسیر لایحه پیشــنهادی دولت، یک سند مالی متعادل با 
محوریت تلاش برای مدیریت هزینه ها اســت و در بخش منابع و 
مصارف لایحه بودجه ۱۴۰۳ چند اصل مهم مانند اســتمرار رشد 
ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ با ارتقاء به ســطح رشــد اقتصادی ۷ 
درصدی در سال نخست برنامه هفتم برای نیل به هدف ۸ درصدی 
برنامــه، واقع بینی و در نظر گرفتن ظرفیت های واقعی بخش های 
مختلــف اقتصاد ملی بــه ویژه در بخش هایی نظیــر بهره مالکانه 
معادن، سود شــرکت های دولتی و بخش ارتباطات در این لایحه 

دنبال می شود.
همچنین دولت ســعی کــرده از آوردن احــکام قانونی بی ارتباط 
بــا موضوع بودجه و غیرضــرور اجتناب ورزد. البتــه این موضوع 
استثنائات مختصری داشته که آن استثنائات بیشتر در زمینه هایی 
بوده که تصویب این احکام می توانســته منابع درآمدی جدیدی را 
ایجــاد و یا موضوع تنگنای مالی را مدیریــت کند. با این اقدامات 
حجــم و تعداد احکام ماده واحده لایحه بودجه ۱۴۰۳ نســبت به 

سنوات قبل کاهش یافته است.
به گزارش ایرنا؛ وجه تمایز سومین لایحه بودجه دولت این است که 
در تدوین الگوی کلی لایحه بودجه ۱۴۰۳ مفروضات قانون برنامه 
هفتم توسعه در برخی از پارامترهای اصلی و مهم اقتصادی مانند 
رشــد اقتصادی، تورم و میزان سرمایه گذاری مدنظر قرار گرفته و 
سایر ارقام بخش های منابع و مصارف لایحه بودجه ۱۴۰۳ برمبنای 

آن تنظیم شده است.

درحالی ۲۷ ســال از دســتور رهبری برای اجــرای طرح احیای 
۵۵۰هــزار هکتار اراضی ایلام و خوزســتان می گذرد که فاز ۲ این 
طرح هنوز عملیاتی نشــده است و قرار است به شرط تأمین اعتبار 

۹۰هزار میلیارد تومانی از سال ۱۴۰۳ کلید بخورد.
اجرای فــاز دوم طرح ۵۵۰هــزار هکتاری احیــای اراضی ایلام و 
خوزستان که قرار بود در سال جاری آغاز شود، برای امسال منتفی 
شده اســت و آن طور که معاون وزیر جهاد کشاورزی در گفتگو با 
خبرگزاری تسنیم اعلام کرد، با تأمین منابع مالی سال آینده آغاز 

خواهد شد.
منشــأ طرح احیای اراضی ۵۵۰هزار هکتاری دشت های خوزستان 
و ایلام حاصل مصوبات ســفر مقام معظم رهبری در ســال ۱۳۷۵ 
به استان خوزستان است که بعد از گذشت ربع قرن از این رویداد، 

هنوز فاز دوم اجرای این طرح آغاز نشده است.
اجرای فاز یک این طرح در مساحتی بالغ بر ۲۹۷هزار هکتار موجب 
رونق تولید در بخش کشــاورزی شد، به طوری که میزان تولیدات 
کشاورزی کشور را بیش از ۴ میلیون تن افزایش داد و رکورد تولید 

گندم در استان خوزستان شکسته شد.
اجرای فاز دوم این طرح بیش از ۹۰ هزار میلیارد تومان منابع مالی 
می خواهد که این منابع از چهار محل قانون بودجه دولت، فاینانس 

بین المللی، مولدسازی و سرمایه گذاران داخلی تأمین می شود.
مشروح مصاحبه تسنیم با صفدر نیازی معاون آب وخاک وزیر جهاد 
کشــاورزی درباره جزئیات فاز دوم اجرای این طرح را که اکنون در 

مرحله مطالعات و تأمین مالی است، در ادامه می خوانیم.

< تحویل اراضی باقی مانده از فاز اول به کشاورزان
صفدر نیازی معاون آب وخاک وزارت جهاد کشاورزی اظهار داشت: 
پروژه احیای اراضی کشــاورزی ایلام و خوزستان ۵۵۰ هزار هکتار 
است که فاز اول آن بالغ بر ۲۹۷ هزار هکتار افتتاح شده و اکنون در 
حال بهره برداری است. وی افزود: بخشی از این پروژه فاز اول تحویل 
مردم شــده است و بخشی دیگر نیز در حال تحویل است و نقایص 

این فاز نیز در حال رفع شدن است.

< تامین منابع مالی احیای اراضی کشاورزی ایلام و خوزستان از ۴ محل
معاون آب وخاک وزارت جهاد کشاورزی ادامه داد: در فاز دوم، حدود 
۲۵۰ هزار هکتار از باقی مانده طرح اجرا خواهد شــد؛ که اکنون در 

حال مطالعات و تأمین بودجه هستیم.
وی تصریح کرد: در قانون بودجه ۱۴۰۲ مقرر شد، درآمد ۲۰ درصد 
ســهم دولت از تولید نیشکر و صنایع جانبی برای اجرای این طرح 

استفاده شود؛ در قانون برنامه هفتم توسعه نیز به این موضوع توجه 
شده است.

< چین ۱.۷میلیارد دلار احیای اراضی ایلام و خوزستان را فاینانس می کند
نیازی گفت: بــرای تأمین مالی این پــروژه از طریق فاینانس نیز 
برنامه ریزی شده است به طوری که کشور چین قبول کرده است که 

با مبلغ ۱.۷ میلیارد دلار این پروژه را فاینانس کند.
وی اضافــه کرد: تفاهم نامه اولیه برای فاینانس پروژه احیای اراضی 
خوزستان و ایلام به امضا رسیده است که می تواند کل منابع مالی 

فاز دوم را تامین کند.

< مشکل تعهدات مالی ایران برای فاینانس به زودی توسط بانک مرکزی 
        رفع می شود

معاون آب وخاک وزارت جهاد کشــاورزی ادامه داد: در حال رایزنی 
با بانــک مرکزی و معاون رئیس جمهور برای ارائه تعهدات لازم به 
طرف چینی هســتیم، امیدواریم که به زودی مشکل تأمین موجود 

پیشِ روی فاینانس چین رفع شود.

< منابع مالی چین سال ۱۴۰۳ به طرح می رسد
نیازی گفت: بعد از ارائه تعهدات لازم توســط بانک مرکزی قرارداد 
نهایی فاینانس به امضا می رســد و امیدواریم در سال ۱۴۰۳ منابع 

مالی را از طریق فاینانس تامین کنیم.
وی خاطرنشــان کرد: البته برای اجرای این پروژه خود را محدود 
به فاینانس نکرده ایم و منابع مالی دیگری را نیز پیگیری می کنیم 
به طوری که از طریق مولدســازی نیز می توانیم منابع مالی تأمین 

کنیم، همچنین سرمایه گذاران داخلی آمادگی اجرای بخشی از آن 
را دارند که در حال بررسی های قانونی در این ارتباط هستیم.

< ۹۰هزار میلیارد بودجه موردنیاز فاز دوم
نیازی با اشــاره به دلایل تاخیر در اجرای فاز دوم این طرح گفت: 
به طوری جدی پیگیر هستیم که این طرح را که دستور مقام معظم 

رهبری را دارد و دغدغه مسئولان است، اجرا کنیم.
وی توضیح داد: در زمان حاضر مطالعات فاز اول تمام شده است و 
وارد فاز دوم مطالعات شــده ایم؛ تا منابع مالی موردنیاز تامین شود 

مطالعات نیز به پایان خواهد رسید.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی ادامــه داد: اصلی ترین موضوع برای 
اجرای پروژه تامین منابع مالی است به طوری که بیش از ۹۰ هزار 

میلیارد تومان بودجه نیاز دارد.

< اجرای فاز دوم طرح ۵۵۰هزارهکتاری سال آینده آغاز می شود
وی تصریح کرد: بعد می دانیم که در ســال جاری بتوانیم عملیات 
اجرایی این طرح را آغاز کنیم اما امیدواریم که این پروژه در ســال 
۱۴۰۳ اســتارت بخورد؛ با تأمین مالی می توانیم ظرف ۴ تا ۵ سال 

این پروژه را به اتمام برسانیم.
نیازی ابراز کرد: امیدواریم با اجرای فاز دوم طرح ۵۵۰هزارهکتاری 
این طرح بیش از یک میلیون تن افزایش تولید محصولات کشاورزی 
داشــته باشیم. وی افزود: با اجرای فاز اول این طرح، شاهد افزایش 
چشمگیر تولید در استان خوزستان بودیم به طوری که رکورد تولید 
گندم در این استان شکسته شــد که بخشی از این افزایش تولید 

به خاطر اجرای فاز یک این پروژه است.

< ۷۰هزار هکتار از فاز دوم طرح احیای اراضی کشاورزی ایلام و خوزستان 
          توسعه ای است

معاون وزیر جهاد کشــاورزی ادامه داد: از طرح ۵۵۰هزارهکتاری 
احیــای اراضی کشــاورزی، ۵۰۰ هــزار هکتار مربوط به اســتان 
خوزســتان و ۵۰ هزار هکتار برای استان ایلام بود؛ در فاز اول ۴۰ 
هزار هکتار از این طرح در ایلام انجام شــده و تنها ۱۰ هزار هکتار 

برای فاز دوم باقی مانده است.
به گزارش تســنیم؛ وی گفــت: ۷۰ هزار هکتار از فــاز دوم طرح 
احیای اراضی کشــاورزی خوزستان و ایلام توسعه ای است و منابع 
آبــی جدیدی در اختیــار این اراضی قرار می گیــرد و اراضی دیم 
 تبدیــل به اراضی آبی می شــود و بقیه اراضــی نیز بهبود عملکرد 

خواهند داشت.
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رئیس جمهور گفت: حمایت ما از غزه و فلســطین مبتنی بر قانون 
اساســی اســت و حمایت از مظلوم به عنوان یکی از وظایف دولت 

اسلامی تعیین شده است.
سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور در »دومین همایش ملی مسئولیت 
اجرای قانون اساســی« با بیان اینکه قانون اساسی همچنانی که از 
اســمش پیداست اساس قوانین و مقررات بین بخش های مختلف و 
اســاس نظام اسلامی و ساختار نظام اسلامی را به ما آموخته است، 
گفت: امام بزرگوار بحثی درباره حکومت اسلامی و ولایت فقیه دارند؛ 
قبــل از امام خمینی هم بحث ولایت فقیــه را بزرگان و حکما در 
آثارشــان دارند و بعد از مرحله فقه مأثور و فقه اجتهادی، در همه 

نوشته های فقهای بزرگ موضوع ولایت فقیه را می بینید.
وی افزود: ممکن اســت در موضوع بســط ید فق ها اختلاف نظری 
داشــته باشند اما از زمان شیخ طوسی به بعد، مسئله ولایت فقیه را 
مطرح کردند اما آنچنان که امام بحث کردند دیگران در این میزان 
بحث نکردنــد و می توان گفت صاحب نظریه و دکترین ولایت فقیه 

امام بزرگوار ما هستند.
رئیسی با بیان اینکه با تلاش شهید بهشتی و آقایان مجلس خبرگان 
قانون اساســی، برای این نظریه ساختارسازی شد و نمود آن قانون 
اساســی است، اظهار داشت: همه نیازهای انسان معاصر که برای او 
فرض اســت، در قانون اساسی دیده شد و همه ارتباطات اجتماعی، 
فرهنگی و سیاسی و روابط داخلی و خارجی و نهادها و ساختارهای 

ضروری برای پیشرفت کشور در این قانون گنجانده شده است.

رئیس جمهور با اشــاره به اینکه این سخن به معنای این نیست که 
نقصی نداشــته باشند چرا که به هرحال ســاخته دست بشر است، 
تصریح کرد: قانون اساســی ما جزو مترقی ترین قوانین دنیاســت. 
من ســال گذشــته هم این را گفتم که یکی از دوســتان نزدیک 
نلسون ماندلا که مأمور نوشــتن قانون اساسی آفریقای جنوبی بود 
می گفــت در مطالعه قوانین اساســی دنیا، قانون اساســی ایران به 
 نظرم جز مترقی ترین قوانین است؛ چراکه بین دموکراسی و آرمان 

جمع شده.
وی افزود: از افتخارات نظام جمهوری اســلامی این است که تمام 
نهادها و ساختارهای این نظام مبتنی بر رای مردم است؛ اینکه امام 

فرمودند میزان رای مردم است؛ یعنی رای مردم را باور داشتند؛ اگر 
رهبر انقلاب؛ ما مســئولان را به مردم توجه می دهند یعنی مردم را 

باور دارند و رای مردم در شکل گیری همه نهادها تاثیر دارد.
رئیسی با بیان اینکه قانون اساسی باید به صورت یک امر جامع دیده 
شود و نمی توان گزینشی نگاه کرد و قانون اساسی یعنی همه اصول 
آن مورد توجه مجریان دســت اندرکاران باشد، گفت: حقوق اساسی 
اگرچه متخصصینی در دانشگاه دارد اما همه دانشجویان رشته های 
مختلف اعم از حقوق، اقتصاد و رشته های دیگر باید با قانون اساسی 
آشــنا باشــند و واحدهایی برای اطلاع سایر دانشــجویان از قانون 
اساسی لازم است؛ قانون اساسی به رشته حقوق نباید خلاصه شود و 
همه فارغ التحصیلان در عرصه اجرا باید با قانون اساسی آشنا باشند.

رئیــس جمهور با بیان اینکه مجموعه رفتارهای مســئولان باید با 
قانون اساســی منطبق باشد، خاطرنشــان کرد: حمایت ما از غزه و 
فلسطین مبتنی بر قانون اساسی است و حمایت از مظلوم به عنوان 
یکی از وظایف دولت اسلامی تعیین شده است و جزو مبانی سیاست 
خارجی ماســت و نمی توانیم از حمایت فلسطین دست برداریم. از 
همان ابتدای انقلاب مسئله حمایت از فلسطین از سمت امام مطرح 

شد و امروز هم در دستور کار دولت قرار دارد.
به گزارش تســنیم؛ وی ادامه داد: پرده ها در حال کنار رفتن است 
و حقانیــت این موضع اثبات شــده؛ قتل و کشــتار و بی عدالتی و 
ظلم رژیم نژادپرســت صهیونیســتی و حقانیت مردم فلسطین در 

تظاهرات های مردم در جهان آشکار شد.

رئیس جمهور:

حمایت ما از غزه و فلسطین برمبنای قانون اساسی است
انرژی

بیمه

استان

طبق مصوبه مجلــس خانوارهایی که متقاضی 
دریافت گاز مایع )ای پی جی( هستند، می توانند 
با ثبت نام در ســامانه سدف، گاز مایع دریافت 
کنند و برای مصارف دیگــر با نرخ فوب خلیج 
فارس به متقاضیان تحویل می شود و با توجه به 
مازاد تولید، هیچ مشکلی در توزیع این محصول 
نیســت. یکی از موضوعاتی که در قانون بودجه 
۱۴۰۲ به آن اشــاره شد، ســامان دهی توزیع 
گاز مایع )LPG( از طریق ســامانه سدف بود. 
چنانچه طبق بند )ب( تبصره ۱۴ قانون بودجه، 
»وزارت نفت از طریق شرکت های تابعه موظف 
است نسبت به توزیع گاز مایع و نفت سفید به 
مصرف کنندگانی که به شــبکه سراسری گاز 
طبیعی دسترســی ندارند و یــا در مقاطعی از 
سال با تشخیص وزارت نفت امکان تحویل گاز 
طبیعی به آن ها وجود ندارد و مجبور به استفاده 
از ســوخت مایع می باشــند، از طریق سامانه 
درخواســت فراورده های نفتی )سدف( یا کارت 
الکترونیک اقــدام نماید.« از طرفی طبق گفته 
مجید چگنی مدیر عامل شــرکت ملی گاز، در 
دو سال نخست دولت سیزدهم، ۵ هزار و ۲۷۹ 
روستا با ۳۰۷ هزار خانوار و ۴۱ شهر با بیش از 
۹۴ هزار خانوار گازرسانی شده اند. ۹۸.۶ درصد 
از جمعیت شــهری و ۸۶.۳ درصد از جمعیت 
روستایی تحت پوشش گازرسانی هستند و بیش 
از ۲۷.۵ میلیون مشترک )افزون بر ۳۱ میلیون 

واحد( تحت پوشش گازرسانی قرار دارند.
بنابرایــن تنها کمتــر از ۱.۵ درصد از جمعیت 
شهری و حدود ۱۳ درصد از جمعیت روستایی 
از گاز شــهری برخوردار نیستند و طبق گفته 
جعفر سالاری نسب، مدیرعامل شرکت پخش 
فراورده های نفتــی، حدود ۵ درصد از جمعیت 
کشــور تنها واجد شرایط اســتفاده از گاز مایع 
هســتند. در همین رابطه محســن شاهرخی 
معاون نظارت بر عملیات بهره برداری شــرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی گفت: حدود ۹۰ 
درصد مصرف کنندگان گاز مایع مشمول دریافت 
گاز مایع یارانه ای هستند و حدود ۱۰ درصد از 

مصارف به بخش غیریارانه ای تعلق دارد.
شایان ذکر اســت متقاضیان دریافت گاز مایع 
می توانند با ثبت نام در ســامانه »ســدف« از 
گاز مایــع یارانه ای برخوردار شــوند؛ چنان که 

مدیرعامل شــرکت پخــش فراورده های نفتی 
در اینباره می گوید: دولت ســوخت را به صورت 
یارانــه ای در اختیــار مردم قــرار می دهد، اما 
حدود ۵ درصد مــردم از گاز طبیعی برخوردار 
نیســتند که برای این افراد و در نقاطی نیز که 
گازکشی انجام نشــده است، گاز مایع با قیمت 
یارانه ای توزیع می شود که به ازای هر کیلوگرم 
۲۳۰تومــان و برای هر کپســول ۱۱ کیلویی 
۲هزار و ۵۳۰ تومان محاسبه می شود. همچنین 
برای مصرف گرمایشــی این خانوارها از طریق 
سهمیه بندی در سدف )سامانه ثبت درخواست 
فرآورده های نفتی(، نفت سفید دریافت می کنند.

همچنیــن طبق آیین نامــه اجرایی تبصره ۱۴ 
ماده واحده قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور، 
دولت به منظور جلوگیری از مصارف غیرمتعارف 
و سوءاســتفاده های احتمالی، برای آن دسته از 
افرادی که دسترسی به گاز طبیعی دارند، قیمت 
گاز مایع را به قیمت فوب خلیج فارس محاسبه 
می کند. علاوه برآن باید به این موضوع اشــاره 
کرد که طبــق گفته مدیرعامل شــرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی، گاز مایع در کشــور 

مازاد بر نیاز عرضه می شود.
طبیعی است، دولت طبق مصوبه مجلس، افراد 
متقاضی را پوشــش داده و ســپس مــازاد آن 
را صادر کند یا با قیمــت صادراتی به متضیان 
دولتی بفروشد. محسن شاهرخی معاون عملیات 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی در این باره 
می گوید: مشمولان دریافت گاز مایع خانوارهایی 
هستند که از شبکه گاز طبیعی بی بهره هستند و 
دولت مکلف است برای جبران به این خانوارها به 
ویژه برای مصارف پخت و پز گاز مایع تخصیص 
دهد. با توجه به شــرایط حاکم، موظف هستیم 

که با نرخ یارانه ای گاز بدهیم.
به گزارش ایرنا؛ بنابراین کپسول گاز مایع برای 
متقاضیان تجــاری و صنایع به قیمت یارانه ای 
نبوده و این افراد باید با نرخ غیریارانه ای اقدام به 
خرید گاز مایع کنند. چنانچه در فیلم ها و تصاویر 
منتشــر شــده در فضای مجازی نیز به وضوح 
افرادی که از افزایش قیمت ســخن می گویند، 
متقاضیان تجــاری گاز مایع )نظیر تراشــکار، 
جوشکار و...( هستند که طبق مصوبه مجلس به 

آن ها گاز مایع یارانه ای تعلق نمی گیرد.

رئیــس اتحادیه کارگران قــراردادی و پیمانی 
گفت: حدود ۵ میلیون کارگــر در کارگاه های 
زیرزمینی و غیررسمی برای تامین معاش بدون 

بیمه و فاقد امنیت شغلی مشغول کار هستند.
فتح الله بیات، رئیس اتحادیه کارگران قراردادی 
و پیمانی با اشــاره به اهمیت ساماندهی بحث 
شرکت های نیروی انسانی گفت: نیروی انسانی 
و کارگر؛ چــه در بخش دولتی و چه در بخش 
خصوصی، باید قرارداد مستقیم با کارفرما داشته 
باشــد. چرا پیمانکار باید در یک شرکت خیمه 
بزنــد و با کارفرما هماهنگ کند و بخشــی از 
درآمد کارگر را تصاحب کند و مطالبات کارگر، 
معــوق بماند؟ وی ادامه داد: به نظر می رســد 
دلیل اصلی این بوده که در همه این ســال ها، 
کارفرمایان بــرای فرار از پرداخت دیون کارگر، 
میدان را به شــرکت های پیمانکاری سپرده اند 
و پــس از آن هــم، هیچ توجهی بــه تضییع 
حق کارگــران ندارند، با وجــود آنکه مصادیق 
سوءاستفاده پیمانکاران از حق کارگران، فراوان 
است و بسیاری از پیمانکاران با روابط مشکوک 
در مناقصه ها برنده می شوند. بیات با بیان اینکه 
هیچ یک از کارگران کشور، امنیت شغلی ندارند 
چــون بیش از ۹۶درصد جامعــه ۱۵ میلیونی 
کارگران کشــور، با قرارداد موقت مشغول کار 
هستند گفت: بخشــی از کارگران قرارداد ۸۹ 
روزه، قرارداد یک ماهه و ســه ماهه و ۶ ماهه و 
حتی با قراردادهای سفید امضا و سفته گذاری و 
تعهدسپاری بابت اینکه هیچ مطالبه و معوقه ای 

از کارفرما ندارند مشغول به کارند.
رئیــس اتحادیه کارگران قــراردادی و پیمانی 
با بیــان اینکه بیش از ۹۶درصــد قراردادهای 
شغلی ناایمن هستند گفت: این نوع قراردادها 
به معیشت و کارگاه های ناایمن منجر می شود. 
از ســال ۱۳۷۹، ما همین هــا را فریاد زدیم اما 
متاســفانه تا امروز نه دولت ها و نه نمایندگان 

مجلس، صدای کارگر را نشنیده اند.
وی با بیــان اینکه بارها از ادارات درخواســت 
کرده ایم که بازرســی بر کارگاه ها و نحوه عقد 
قراردادها را تشــدید کنند ادامه داد: هر بار در 
جواب ما می گویند، نیروی کافی برای افزایش 
بازرســی نداریــم و هزینه بازرســی برای مان 
ســنگین اســت. علاوه بر این، بازرس، زمانی 
می توانــد بر فعالیت یــک کارگاه و نحوه عقد 
یک قرارداد شــغلی نظارت داشــته باشد که 
کارگاه و بنــگاه اقتصادی، ثبت شــده و دارای 
تابلو و نشــان باشــد، در حالی که تعداد بسیار 
زیــادی از کارگاه ها و بنگاه های اقتصادی، هیچ 
تابلــو و نمادی ندارند و مــا می دانیم که علاوه 
بر جمعیت کارگــران دارای قرارداد موقت که 
بیــش از ۱۵ میلیون نفرند و برای شــان حق 
بیمه ولو به شــکل ناقص و مخدوش پرداخت 
می شود، بیش از ۵ میلیون کارگر در کارگاه های 
زیــر پلــه ای و زیرزمینی و پنهــان از هرگونه 
نظارت کار می کنند و این کارگران، هیچ گونه 
مزایای شــغلی و صنفی جز دستمزد روزانه یا 
هفتگی دریافت نمی کنند. به گزارش تسنیم؛ 
بیــات افزود: برای کارگــران زیرزمینی حتی 
بیمه هم پرداخت نمی شــود و بنابراین، برای 
سازمان تامین اجتماعی وجود خارجی ندارند. 
بیشــترین تضییع حق کارگــران در مراکزی 
همچون تولیدی های پوشــاک و آرایشگاه هاو 
مطب های دکتر اتفاق می افتد که اغلب برای 
فرار مالیاتی، داخل ساختمان های مسکونی و 
بدون تابلو مشغول کارند و هیچ آثار و نشانی 
از این کارگاه ها در ادارات کار موجود نیست، 
اما می دانیم کــه کارگران، در این کارگاه های 
زیرزمینی و غیر رســمی با حداقل دستمزد و 
محروم از بیمه و سنوات و سایر مزایای شغلی 
اجیر شــده اند؛ چون نیاز مالــی دارند و باید 

معاش خانواده شان را تامین کنند.

معاون نظارت بر عملیات بهره برداری شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفت گفت: سوخت رسانی به 
تمامی نقاط سیستان و بلوچستان در حال انجام 
است و هیچ گونه کمبود گاز مایع در این استان 
وجود ندارد. محســن شاهرخی، معاون نظارت 
بر عملیــات بهره برداری شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفت با اشاره به اینکه سوخت رسانی 
به تمامی نقاط سیســتان و بلوچستان در حال 
انجام اســت و هیچ گونه کمبود گاز مایع وجود 
ندارد، گفت: گاز مایع هیــچ محدودیتی ندارد 
و طی بازرســی های انجام گرفته از نقاط مرزی 
سوخت رســانی به صورت عادی و بدون تغییر 

سهمیه و قیمت در حال انجام است.
وی ادامه داد: خانوارهای اســتان سیســتان و 
بلوچستان چندین سال است که اطلاعات خود 
را ثبت کرده اند و طبق قانون مجلس بر اساس 
مصوبه هیئت وزیران مکلف هستیم افرادی که 
بی بهره از گاز شهری هستند، گاز مایع را برای 
مصارف پخت و پز و نفت ســفید برای مصارف 

گرمایشی خانوارها تامین کنیم.
شــاهرخی خاطرنشــان کرد: در چندین سال 
گذشــته به دلیل اینکه این منطقــه فاقد گاز 

شهری اســت مردم بر اساس اطلاع رسانی های 
صــورت گرفته ثبت نام خود را تکمیل کردند و 
این طرح از چندین سال قبل در حال اجرا است 
و مردم با استفاده از کالا برگ هایی که در دست 
دارنــد اقدام به دریافت نفت ســفید می کنند. 
بــرای گاز مایع هم با مراجعه به شــرکت های 
توزیع کننده گاز مایع که در سطح استان فعالیت 
دارند و اطلاعات را دارا هســتند و با استعلام از 
سازمان هدفمندی یارانه ها اطلاعات به صورت 
هوشمند دریافت می شــود و در نهایت پس از 
تکمیل ثبت نام باید کارت بانکی را برای انجام 
تراکنش بدهد و پــس از دریافت تراکنش گاز 

مایع خود را دریافت می کنند.
به گفته این مقام مسئول اطلاع تمامی خانوارها 
ثبت اســت مگر اینکه زوج های جوان نو خانه 
برای ثبت اطلاعات خود باید اقدام به ثبت نام و 

درخواست سوخت کنند.
به گزارش ایرنا؛ وی در رابطه با چگونگی عملکرد 
شــرکت های توزیع کننده خاطرنشان کرد: به 
دلیل اینکه مسئولیت شرکت های توزیع کننده با 
سازمان صنعت معدن و تجارت است و به صورت 

قطعی نمی توان در مورد آن ها نظر داد.
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